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سخنگوی صنعت آب:

سداکباتانازمدارخارجنمیشود
ه گزارش ایسنا فیروز قاسم زاده گفت: با  فعال سازی و اجرای مرحله اول یک 
طرح متوقف شده، مشکل آب همدان به صورت اساسی حل می شود. همکارانم 
در شرکت های آب منطقه ای و آبفا با تلاشی شبانه روزی در حال اجرای مرحله 
در  آن  از  بهره برداری  با  و  بود  مانده  متوقف  سالها  هستند که  طرحی  اول 
هفته های آتی، مشکل قدیمی آب شهر همدان به صورت دائمی حل می شود. 
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دردسرهای  همسایگی
معاون سازمان حفاظت محیط زیست می گوید  سیاست  آبی کشورهای همسایه مشکلات ایران را بیشتر کرد

| متخصص مدیریت
زیست بوم های تالابی |

| علی ارواحی |

سهم سازمان محیط زیست 
در بحران فعلی تالاب ها 

محیط  معاونت  ارشد  مدیران  و  معاون 
زیست دریایی و تالاب های سازمان محیط 
زیست طی نشست خبری دیروز به بررسی 
و  پرداختند  کشور  تالاب های  وضعیت 
مهم ترین عوامل موثر در وضعیت بحرانی و 
شکننده تالاب ها را شامل خشکسالی، عدم 
تخصیص حقابه تالاب ها توسط وزارت نیرو، 
مداخلات برون مرزی و احداث سازه های 
کنترلی در کشورهای همسایه از جمله ترکیه 
و افغانستان، و عدم همکاری دیگر بخش ها 

برشمردند. تالاب ها  از  در حفاظت 
پیشنهاد می کنم نتایج این نشست خبری 
را با دیگر نشست های خبری طی دو سال 
ببینیم  به وضوح  تا  بگذاریم  کنار هم  اخیر 
زیست،  محیط  سازمان  ارشد  مدیران  که 

»پیام ما« قطع درختان توسکا در حاشیه و بستر رودخانه »تلار« را بررسی کرد

تبر بر کمر توسکاهاتبر بر کمر توسکاها
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| کارشناس جنگل  |

| شاهرخ جباری ارفعی |

 دست کم
پل های خوبی بسازید

در خبرها آمده است که درختان حاشیه رودخانه ها 
را برای جلوگیری از خسارت سیل قطع کرده اند. 
عکس هایی هم از اینجا و آنجا از جمله رودخانه 
نظارت  با  که  است  شده  منتشر  سوادکوه  تالار 
درختان  قطع  به  نسبت  طبیعی  منابع  ماموران 

اقدام کرده اند. رودخانه  حاشیه 
از  محلی  کنش گران  پرسش  و  مطالبه  پی  در 
مسئولان شهرستانی و استانی از طرف آنان پاسخ 

مهر- یزد- »آب انبارها« سازه های حیاتی کویر 
را  است که کاربری گذشته خود  دهه ای  چند 
از دست داده  و به تدریج به زباله دان تبدیل 
شده اند اما به نظر می رسد عزمی برای تغییر 

کاربری جدید آنها در کار است.
آب انبارهای یزد که امروز به یکی از معضلات 
بافت تاریخی تبدیل شده و به دلیل زباله دان 
معرض  در  آسا  سیل  بارندگی های  و  شدن 
تخریب قرار دارند، قرار است با تشکیل شورای 
امین موقوفات بافت تاریخی، فرصت احیا پیدا 
کنند.آب انبارهای قدیمی یزد روزگاری به زندگی 
مردم حیات می بخشیدند و تأمین کننده نیاز 
بودند. آب  برای زندگی یعنی آب  آنها  حیاتی 
قنوات در جایی از مسیر عبوری از آب انباری 
عبور می کرد و ضمن سیراب کردن آن، فرصت 
بهره مندی مردم بسیاری از کویر را از آب گوارا 

فراهم می کرد.
یزدی های کوزه به دست پله های بلند و بسیار 
آب انبارها را یکی پس از دیگری طی می کردند 
دمای  خنک ترین  در  زمین  عمق  از  را  آب  تا 

ممکن و گوارا برای آشامیدن تأمین کنند.
متمولان  و  بزرگان  خانه های  از  برخی  البته 
داشتند که  سرداب هایی  یا  پایاب  خود  شهر 
می توانستند از آب عبوری از قنات بهره بگیرند 
اما آب انبارها تأمین کننده آب مورد نیاز بخش 

بودند. یزدی  شهروندان  از  عمده ای 

جایگاه مهم آب انبار 
در معماری سنتی یزد

ساخت آب انبار در شهر کویری یزد آنقدر اهمیت 
داشت که به عنوان یک اقدام خیرانه بسیاری 
احداث  به صورت موقوفه  یزد  انبارهای  آب  از 
میراث  تنها یک  امروز  اما  بهره برداری شده  و 
تاریخی است که نه تنهایی کارایی ندارد بلکه 
زباله دانی بیش نیست که برای ساکنان بافت 

تاریخی هم ایجاد مزاحمت می کند.
شهرداری و اداره میراث فرهنگی بارها و بارها 
برای تمیز کردن آب انبارها اقدام می کنند اما 
بسیاری آنها را با زباله دان اشتباه می گیرند و 
زباله ها را در آن رها می کنند در حالی که هنوز آب 
محدودی از برخی از قنوات از آنجا عبور می کند و 
این آلودگی ها، محیط زیست را در معرض تهدید 
قرار می دهد.در گام بعدی حصارکشی ورود آب 
انبارها در دستور کار قرار گرفت که آن هم چندان 
مؤثر نبود اما در این میان هستند آب انبارهایی 
که از گذشته تا امروز جان دارند و در کاربری 
مختلف از جمله گالری ها، زورخانه ها و … در 

حال بهره برداری هستند.
درخواست های بسیاری از سوی فعالان میراث 
فرهنگی استان برای حفاظت بیشتر از آب انبارها 
با کاربری بخشیدن به آنها مطرح است اما این 
میان موقوفه بودن آنها سد راه بود و قرار شد 
با رایزنی هایی بین شهرداری منطقه تاریخی و 
اداره کل اوقاف استان این وضعیت سامان یابد.

تشکیل شورای امین موقوفات بافت تاریخی 
راهی برای احیای آب انبارها

تا اینکه به تازگی شاهد تشکیل شورای امین 

بناهای  که  هستیم  تاریخی  بافت  موقوفات 
موقوفه رها شده در بافت تاریخی با تصمیمات 
این شورا، به اشکال مختلف جان بگیرند و احیا 
شوند.مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان یزد 
در این باره گفت: تاکنون ۱۰۶ آب انبار در بافت 
و  یزد احصاء و جانمایی شده است  تاریخی 
امیدواریم در آینده شاهد احیا و حفاظت از آنها 
باشیم. حجت الاسلام حسین زارع زاده افزود: 
بافت  در  واقع  تاریخی  آثار  تمامی  است  قرار 
تاریخی یزد به شورایی به عنوان امین موقوفات 
این  با مصوبات  تا  واگذار شود  تاریخی  بافت 
شورا برای حفاظت، نگهداری و تغییر کاربری آنها 

برنامه ریزی شود.
وی ادامه داد: اعضای این شورا که از مسئولان 
اداره میراث فرهنگی استان و از فعالان این حوزه 
متولی  جانشین  عنوان  به  استان هستند،  در 

وقف وظیفه اداره آنها را بر عهده می گیرند.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان یزد با بیان 
اینکه تفاهم نامه اولیه شورای امین موقوفات 
بافت تاریخی منعقد شده است، اظهار داشت: 
در صورت عملیاتی شدن این تفاهم نامه، تمام 
بناهای تاریخی موجود در بافت تاریخی تحت 

حفاظت و مدیریت این شورا قرار می گیرد.
وی با بیان اینکه حفاظت از آب انبارها یکی از 
رسالت های این شورا خواهد بود، افزود: درست 
یزد  تاریخی  بافت  در  انبار  آب   ۱۰۶ است که 
شناسایی شده اما به طور قطع تعداد آب انبارها 
بیش از این بوده اما امروز آثاری از آنها باقی 

نمانده است.
از نظر موقوفات  بافت تاریخی  زارع زاده گفت: 

اهمیت بسیاری دارد از اینرو تشکیل این شورا 
چرا  دنبال کردیم  جدیت  با  را  منطقه  این  در 
که از ۱۲ هزار موقوفه استان بیش از ۷ هزار 
موقوفه یعنی بیشتر از نیمی از موقوفات در بافت 

تاریخی یزد قرار دارد.

تمرکز موقوفات یزد در بافت تاریخی
تاریخی  بناهای  تمرکز  به  اشاره  با  وی 
موقوفه در بافت تاریخی یزد بیان کرد: از ۷۰۰ 
هکتار   ۱۰۰ یزد  جهانی  تاریخی  بافت  هکتار 
بناهای موقوفه هستند که اداره اوقاف می تواند 
برای موقوفاتی که عام است تصمیم گیری کند 
اما برخی از موقوفات بافت تاریخی شخصی 

دارند. را  متولی خودشان  و  هستند 
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان یزد گفت: 
اداره کل اوقاف و امور خیریه استان یزد برای 
حفاظت و نگهداری از موقوفات بافت تاریخی 
به ویژه آب انبارها در حال همکاری با اداره کل 
میراث فرهنگی و شهرداری منطقه بافت تاریخی 

یزد است.
وی ادامه داد: حفظ و حراست و نگهداری از این 
موقوفات حتی با تغییر کاربری آنها با جدیت 
مالکیت  مواردی که  برای  اما  می شود  دنبال 
تصمیم  باید  موقوفه  متولی  دارند،  خصوصی 

گیری کند.

آب انبارهای شهر آب انبارها
در شهرها و روستاهای استان یزد نزدیک 
به هزار آب انبار وجود دارد که شیوه طراحی آنها 
تقریباً یکی است. یکی از عمده ترین مصالح 
سنتی ساخت آب انبار در کنار آجر »دیمه« است 
که از آهک، خاکستر و ماسه بادی و … تشکیل 

شده است.
این ملات ضمن آب بندی بنا از فاسد شدن آب 
نیز جلوگیری می کند. آب انبارها معمولًا از چهار 
عنصر اصلی تشکیل شده اند که شامل خزینه 
است  آب  ذخیره  محل  استوانه ای  فضایی  یا 
که در دل زمین ایجاد شده و آب قنات در آن 
ذخیره می شود. از دیگر اجزای آب انبار می توان 
به پاشیر اشاره کرد. این فضا راهرویی پلکانی در 
عمق زمین است که برای برداشتن آب از خزینه 
ساخته شده است. برخی از آب انبارها دارای دو 
پله پاشیر برای استفاده مسلمانان و زرتشتیان 
بوده است.بادگیر نیز یکی از اجزای اصلی آب 
انبارها است که عنصری ساختمانی برای هدایت 
جریان هوا به درون آب انبار و تهویه آن برای 
جلوگیری از فساد آب داخل خزینه است. تعداد 
بادگیرها با توجه به شرایط آب و هوایی منطقه 
و نوع عملکرد از یک تا هفت متفاوت است. به 
عنوان مثال آب انبار مریم آباد دارای یک بادگیر 
است و آب انبار شش بادگیری یزد نیز دارای ۶ 
بادگیر و آب انبار عصرآباد و حسین آباد یزد هم 

دارای هفت بادگیر است.

یزد  شهر  و  شهرستان  انبارهای  آب  جمله  از 
می توان به آب انبار ۶ بادگیری اشاره کرد. این 
آب انبار در محله تل در هسته مرکزی شهر یزد 
واقع شده که این روزها ساکنان اطراف این آب 
انبار، نام محله ۶ بادگیری را برای آن برگزیده اند 

و به این نام شهرت یافته است.
این بنا دارای دو ورودی در شمال و جنوب 
تخم  گنبد  انبار  آب  مخزن  و  است  مخزن 
مرغی شکل دارد. این آب انبار ۵۵ چله دارد 
بالا، یک  از  آن   ۲۶ و   ۲۵ پله های  بین  که 
و  دارد  قرار  آجری  فرش  سنگ  با  هشتی 
طاق آب انبار بعد از هشتی شروع می شود. 
طاق ضربی خشتی با نمای آجری و سقف 
بزرگ مخزن آب از ویژگی های مهم این آب 
انبار است که در سال ۱۳۷۹ هجری قمری 
ساخته  میرالله  حسین  حاجی  سعی  به 

است. شده 
از دیگر آب انبارهای این شهر می توان به آب 
انبار رستم گیو اشاره کرد. این آب انبار واقع در 
محله زرتشتیان یزد است که گنبدی شلغمی 
شکل دارد که نمای بیرونی آن به وسیله آجر 
طرح سرو فرش شده است و با چهار بادگیر 
طرفه بلند و زیبا چشم هم بیننده ای را مجذوب 

خود می کند.
هجری   ۱۳۲۹ سال  از  انبار  آب  این  ساخت 
طول  به  سال  دو  و  است  شده  آغاز  شمسی 
انجامیده است. عمق خزینه این آب انبار ۱۵ متر 
و قطر دهنه خزینه آن نیز ۱۴ متر است. این آب 
انبار با دو دهانه ورودی در دو محله قرار دارد.

دشواری های ساخت
می دهد  نشان  ساختار  و  معماری  این 
که ساخت آب انبار در گذشته چقدر دشوار و 
پر هزینه و زمان بر بوده است اما برای تأمین 
نیاز مردم همچون امروز که آب را از دریا منتقل 
به  را در دل زمین  انبار هم آب  می کنیم، آب 
مردم کویر هدیه می داده و حفاظت و حراست 
از آن کمتر از زحمات امروز برای تأمین آب شرب 

نیست. شهروندان 
تغییر کاربری های فرهنگی یکی از برنامه هایی 
پیشنهاد  انبارها  آب  برای  می توان  است که 
به  را  بتوان کاربری گذشته  حتی  شاید  داد. 
آنها بازگرداند. آب انبارها در اثر باران های سیل 
آسایی که این روزها خسارت زا شده است، 
محل تجمع روان آب ها شده و از آب آن برای 
غیرشرب  و کاربری های  سبز  فضای  آبیاری 

بهره برداری صورت گیرد.
این بناهای تاریخی تا به امروز مغفول واقع شده 
اند و نیاز است که با نگاه ویژه تری مورد حمایت 
قرار گیرند. آب انبار سازه ای بسیار پراهمیت در 
زندگی کویری است و این اهمیت همچنان باید 

مورد توجه قرار گیرد.

آب انبارها سازه های حیاتی در دل کویر

زباله دانی های بافت تاریخی یزد تعطیل می شود
بر اساس اطلاعات سازمان حفاظت محیط زیست 
در بین هشت کلانشهر کشور دیروز )۳۱ مردادماه( 
وضعیت  با  را  هوا  آلودگی  همچنان  اهواز  شهر 

ناسالم برای همه تجربه کرد.
ملی  مرکز  اطلاعات  اساس  بر  ایسنا،  به گزارش 
هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت محیط زیست 
درباره کیفیت هوای هشت کلانشهر کشور، آلاینده 
 ۲.۵ از  کمتر  معلق  ذرات  اهواز  هوای  شاخص 
میکرون با میانگین ۱۵۹ و به عنوان آلوده ترین 
کلانشهر کشور در وضعیت ناسالم برای همه قرار 

گرفت.
پس از آن کیفیت هوای کلانشهر تهران با رسیدن 
گروه های  برای  ناسالم  شرایط  در   ۱۰۴ عدد  به 
حساس قرار داشت. مردم در این کلانشهر آلودگی 

هوا را با آلاینده شاخص ازن تنفس کرده اند.
مردم در شش کلانشهر کرج، اراک، تبریز، مشهد، 
شیراز و اصفهان با رسیدن به عدد ۹۰، ۸۷، ۸۱، 
۷۲، ۶۸ و ۶۷ تجربه کرده اند. آلاینده شاخص این 
هوای مطلوب در این شش کلانشهر ذرات معلق 

کمتر از ۲.۵ میکرون است.

ابرهای  رشد  به  نسبت  هواشناسی  سازمان 
همرفتی در ۱۰ استان و افزایش باد و ارتفاع موج 
حداکثر تا ۱.۵ متر هشدار داد. به گزارش ایسنا، 
سازمان هواشناسی کشور نسبت به رشد ابرهای 
رگبار  و  بعدازظهر  ساعات  در  به ویژه  همرفتی 
نواحی  در  موقتی  شدید  باد  وزش  رعدوبرق،  و 
دوشنبه)۳۱  روزهای  طی  گردوخاک  مستعد 
اول شهریورماه(هشدار  و سه شنبه)  مردادماه( 

کرد. صادر  زرد 
 این شرایط جوی روز دوشنبه در جنوب و شرق 
سیستان و بلوچستان، غرب و شرق هرمزگان، 
ارتفاعات در استان های تهران، البرز و مازندران، 
دامنه و ارتفاعات کهگیلویه و بویراحمد، غرب و 
جنوب فارس، بوشهر، شمال آذربایجان شرقی و 
شمال آذربایجان غربی و سه شنبه در ارتفاعات در 
استان های تهران، البرز و مازندران، جنوب فارس 

و غرب هرمزگان پیش بینی می شود.
احتمال  صاعقه،  احتمال  مخاطره  این  اثر  در 
به  روان آب  شدن  جاری  و  معابر  آب گرفتگی 
شکل محلی و محدود، احتمال بالا آمدن ناگهانی 
سطح آب رودخانه های فصلی، احتمال شکستن 
از  اشیاء  سقوط  احتمال  و  کهن سال  درختان 

نیست. انتظار  از  دور  ارتفاعات 

اهواز همچنان
آلوده ترین کلانشهر

هشدار هواشناسی درباره 
رگبار و رعد برق در ۱0 استان 

| خبرنگار |

|  سمیه گلابگیریان |

گزارش

ساخت آب انبار در شهر 
کویری یزد آنقدر اهمیت 
داشت که به عنوان یک 
اقدام خیرانه بسیاری از 

آب انبارهای یزد به صورت 
موقوفه احداث و بهره برداری 

شده اما امروز تنها یک 
میراث تاریخی است که نه 

تنهایی کارایی ندارد بلکه 
زباله دانی بیش نیست که 
برای ساکنان بافت تاریخی 
هم ایجاد مزاحمت می کند.

تغییر کاربری های فرهنگی 
یکی از برنامه هایی است 

که می توان برای آب انبارها 
پیشنهاد داد. شاید حتی 

بتوان کاربری گذشته را به 
آنها بازگرداند. آب انبارها در 
اثر باران های سیل آسایی 
که این روزها خسارت زا 
شده است، محل تجمع 

روان آب ها شده و از آب آن 
برای آبیاری فضای سبز و 
کاربری های غیرشرب بهره 

برداری صورت گیرد
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دبیران کل سه تشکل مهم فرهنگیان در 
نامه ای سرگشاده خطاب به روسای قوای 
سه گانه از مشکلات جامعه مخاطب این ٣ 
حزب و تشکیلات سیاسی-مدنی سخن 
گفته اند؛ آن هم در شرایطی که رئیس یکی 
از این قوای سه گانه _ دیروز در اجلاس 
مدیران و روسای آموزش و پرورش کشور 
خون  چه  این گفت که  از  و  شد  حاضر 
دل ها که برای به فرجام رساندن رتبه بندی 
مجلس  رئیس  است.  نخورده  معلمان 
انقلابی که در پیش از نیمروز گذشته در 
سومین  در  سران  اجلاس  سالن  محل 
آموزش  و روسای  از اجلاس مدیران  روز 
و پرورش سخنرانی می کرد، از این گفت 
»بحث  نمایندگان مجلس  دیگر  و  او  که 
رتبه بندی معلمان« را چگونه و با چه کم و 
کیف، دنبال کرده و خون دل خورده اند تا 
امروز بتوان از »قانون« رتبه بندی معلمان 
رتبه بندی  »لایحه«  از  نه  گفت،  سخن 
این  با  »طرحی«  از  البته  نه  و  معلمان 

محتوا.  و  مضمون 
و  قالیباف  محمدباقر  آن که  از  فارغ  اما 
به واقع  انقلابی  مجلس  نمایندگان  دیگر 
»خونِ  موضوع  این  تعیین تکلیف  برای 
گرفته،  انجام  آن چه  یا  خورده اند  دل« 
معقول  و  معمول  رویه ای  مبتنی بر  صرفاً 
پارلمان  لوایح در  و  بوده که همه طرح ها 
می پیمایند، آن چه مسلم است، اولًا بحث 
»رتبه بندی« تنها مطالبه فرهنگیان نیست 
انبوه  به رغم  نیز  فقره  یک  همین  ثانیاً  و 
شعار و حجم گسترده تبلیغات سیاسی گاه 
و بی گاه مسئولان، در حالی بالاخره پس 
از سالیان سال رفت و برگشتِ بی حاصل 
تصویب  به  بالاخره  انتخابی،  قوای  میان 
مجلس رسید و پس از دریافت تاییدیه 
شورای نگهبان، برای اجرا از سوی رئیس 
دولت سیزدهم ابلاغ شد اما هنوز آن چه در 
این قانون هدف گذاری شده، محقق نشده 
و آن طور که فرهنگیان در هر فرصت گفته و 
می گویند، فرسنگ ها با آن چه باید و شاید 
فاصله دارد. جالب آن که قالیباف در حالی 
از خون دلی گفته که برای تعیین تکلیف 
بحث رتبه بندی معلمان خورده که حتی او 

نیز بر آن چه فرهنگیان در این رابطه گفته 
و می گوید، معترف است؛ »این )رتبه بندی 
مطالبه  و  مسئولان  هدفِ  تنها  معلمان( 
شهروندان و مشخصاً فرهنگیان نیست و 
باید این فرصت را فراهم کنیم که به سمت 

کیفیت و عدالت آموزشی برویم!«
مشکلات  تشدید  که  شرایطی  در  اما 
و  حسن  یک  دست کم  اگر  فرهنگیان 
مزیت درپی داشته باشد، همین همراهی 
و همگامی بیش از پیش این گروه بزرگ 
که  هم دیگرست  با  ایرانی  شهروندان  از 
بستری را فراهم کرده که آن ها بتوانند در 
سایه همین همکاری و هم افزایی صنفی، 
مطالبه گری  صدای  گذشته،  از  بیش 
مسئولان  به  را  حقشان  بر  و  قانونی 
برای  حالا  برسانند،  حاکمیتی  و  دولتی 
ماه های گذشته شاهدیم  در  بار  چندمین 
که این همکاری صنفی در سطحی فراتر 
از همکاری های فردی معلمان با یکدیگر 
سطحِ  در  همکاری ها  این  و  یافته  نمود 
دیده  می شود.  نیز  صنفی  تشکیلاتی  کار 
چنان که در این آخرین نمونه ازاین دست 
تشکیلاتی  هم افزایی  های  و  همکاری ها 
صنف فرهنگیان، دبیران کل سه تشکل مهم 
فرهنگی در نامه ای سرگشاده از مشکلات 
نوشته اند. فرهنگیانی که مطالباتشان، این 
سال ها در چند بزنگاه حساس، آنان را کنار 
یکدیگر نگاه در صفوف اعتراض خیابانی و 
روبروی برخی مقام های دولت و مجلس 
قرار داد، این نوبت نیز دوشادوش یکدیگر 
سرگشاده،  نامه ای  قالب  در  یک صدا  و 
که   _ خود  اصلی  مخاطبان  به  خطاب 
 _ باشند  سه گانه  قوای  روسای  همان 
معلمان  رتبه بندی  اجرای  نواقص  از  و  
سید  امضای  که  نامه  این  در  نوشتند. 
عبدالرزاق موسوی، طاهره نقی ئی و فرج 
کمیجانی را به ترتیب در قامت دبیران کل 
انجمن اسلامی معلمان، سازمان معلمان 
ایران و مجمع فرهنگیان ایران همراه دارد 
و در سطر و بخش مربوط به درجِ نام و 
سمتِ مخاطب نامه نیز به نام های ابراهیم 
رئیسی، محمدباقر قالیباف و غلامحسین 
قوای  روسای  به عنوان  محسنی اژه ای 

از  برمی خوریم،  قضاییه  و  مقننه  مجریه، 
»مطالبات  تعیین تکلیف  لزوم  بر  جمله 
در  است.  شده  تاکید  فرهنگیان«  معوق 
»ضرورت  بر  تاکید  از  پس  نامه که  این 
اجرای همسان سازی حقوق بازنشستگان 
با شاغلان مشابه«، در خصوص وضعیت 
»صندوق ذخیره فرهنگیان« نیز طرح بحث 
شده، همچنین تاکید شده که »مسئولان 
پاسخ دهند ماهیت مالکیت این صندوق 
ذخیره چگونه است و چرایی عدم اجرای 
این خصوص  در   ۱۴۰۰ اساسنامه مصوب 

چیست.«
نویسندگان این نامه سرگشاده که به گواه 
»دولت های  این که  نسبت به  رقم،  و  آمار 
و   _ تاکنون  آغاز  از  اسلامی  جمهوری 
با اختلافاتی اندک به رغم جایگاه و  البته 
و  آموزش  برای  اساسی  قانون  نقشی که 
پرورش و به تبع آن معلمان قائل است، در 
سیاستگذاری ها، وضع قوانین و اختصاص 
بودجه، چنان که شایسته ماموریت و نقش 
آموزش و پرورش و معلمان است، به این 
دو توجهی نکرده اند.« شاهد مثال آن نیز 
همین بحث پردامنه »رتبه بندی معلمان« 
است و آورده اند: »به عنوان مثال، پس از 
سال ها پیگیری، قانون رتبه بندی معلمان 
با اما و اگرهای فراوان به تصویب مجلس 
رسید. دولت در تهیه آیین نامه اجرایی آن 
نهایت خست را به خرج داد تا جایی که 
صدای برخی نمایندگان مجلس بلند شد 
و سرانجام با اصرار مجلس، اصلاحاتی در 
آیین نامه صورت گرفت _ که البته با همین 
قانون هم فاصله داشت _ لیکن با نگاهی 
منصفانه و به دور از تعصب، به این آیین نامه 
و شیوه نامه اجرایی و نحوه اجرا، وضعیت 
را  معلمان  با  برخورد  شایسته  نه چندان 

شاهد هستیم.«
دبیران کل این سه تشکل مهم فرهنگی 
همچنین با اشاره به بحث »همسان سازی 
حقوق بازنشستگانِ« این صنف، به عنوان 
سال های  این  دیگر  مصیبت  و  معضل 
آورده اند:  ایران،  فرهنگیان  و  معلمان 
»افزایش ناچیز سنواتی حقوق سال جاری 
به  را  بازنشستگان  نارضایتی  موج  _ که 

آنان  ادعاست.«  این  موید  داشته،  دنبال 
همچنین با انتقاد نسبت به »نحوه برخورد 
دولت و مجلس با موضوع صندوق ذخیره 
پیش  را  اساسی  پرسشی  فرهنگیان«، 
شرایطی که  در  »چرا  آورده اند:  و  کشیده 
قانون   ۴۴ اصل  سیاست های  اجرای  در 
به  دولتی  اقتصادی  بنگاه های  اساسی، 
بخش خصوصی واگذار می شوند، مجلس 
و  سهامداران  از  حمایت  به جای  دولت  و 
معلمان درصدد هستند تا با تغییر ماهیت 
صندوق از خصوصی به دولتی یا عمومی 
غیردولتی و عدم اجرای آخرین اساسنامه 
در  سهامداران  حضور  از  صندوق،  مصوب 
آنان  مالکانه  حق  اعمال  و  صندوق  اداره 
که  آن طور  آن که  حال  جلوگیری کنند؟!« 
نویسندگان این نامه در ادامه تاکید دارند، 
بنابر  را  فرهنگیان  ذخیره  صندوق  آن ها 
دست کم ٢ دلیل اساسی، صندوقی متعلق 
دلایلی  می دانند.  خصوصی  بخش  به 
مربوط  صندوق«  »سرمایه  به  یکی  که 
است که »متعلق به سهامداران است« و 
دیگری به »ماهیت حقوقی صندوق« که 
تعریف  با  عنوان  هیچ  به  حیث  این  »از 
غیردولتی  عمومی  و  دولتی  شرکت های 
محاسبات  قانون   ۵ و   ۴ مواد  موضوع 
این  دبیران کل  ندارد.«  مطابقت  عمومی 
سه تشکل فرهنگیان در پایان خواسته های 
تاکید  از  و پس  مطرح  نیز  را  سه گانه ای 
اساسنامه  تهیه  موضوع  »خروج  لزوم  بر 
صندوق در دولت و تصویب آن در مجلس 
آیین نامه  تهیه  خواستار  دستورکار«،  از 
نحوه انتخاب ٦ نفر نماینده سهام داران و 
تعیین قدرالسهم سهامداران صندوق شده 
و تاکید دارند بنابر اساسنامه مصوبه ١٤٠٠، 
وزیر آموزش و پرورش که رئیس هیات 
امنای این صندوق نیز است، در این مسیر 
خواستار  همچنین  آنان  دارد.  مسئولیت 
»تثبیت و تایید ماهیت خصوصی صندوق 
ذخیره فرهنگیان در این اساسنامه« شده 
»اصلاحات  اعمال  بر ضرورت  تاکید  با  و 
قانون  اصول  و  مفاد  براساس  نیاز  مورد 
تجارت«، معتقدند »تشکیل مجمع عمومی 
سهام داران« پس از طی این رویه، »زمینه 
اعمال مالکیت کامل معلمان و سهام داران« 

را فراهم خواهد کرد.
اما در حالی که دبیران کل این سه تشکل 
علاوه بر  نامه  این  در  فرهنگیان  مهم 
معلمان،  رتبه بندی  قانون  اجرای  بحث 
موضوعاتی همچون »همسان سازی حقوق 
با  ارتباط  در  را که  آن چه  و  بازنشستگان« 
وضعیت »صندوق ذخیره فرهنگیان« مورد 
اشاره قرار گرفت، مطرح کرده اند، واقعیت 
آن است که آنان همچنان نسبت به چگونگی 
گلایه مندند.  نیز  رتبه بندی  قانون  اجرای 
چنان که به گفته یکی از سه دبیرکلی که در 
»طرح  داشته اند،  نقش  نامه  این  تدوین 
تبدیل  رتبه بندی  قانون  به  حالا  رتبه بندی 
چندماهی  موضوع  این  در  درواقع  شده؛ 
و  داریم  نیز  را  هست که مصوبه مجلس 
دولت هم این مصوبه قانونی را برای اجرا 
مطلوب  اوضاع  با  اما همچنان  ابلاغ کرده 
این قانون فاصله داریم.« فرج  در اجرای 
کمیجانی در توضیح این مسئله، از »نقش 
تقریباً انفعالی وزیر آموزش و پرورش دولت 
انقلابی« به »پیام ما« می گوید: »به هر حال 
همچنان امیدواریم که این پرونده چند ده 
ساله بالاخره ختم به خیر شود و پس از 
سال ها، نه فقط معلمان، بلکه نظام آموزشی 
کشور نیز بالاخره طعم رتبه بندی را بچشند.« 
دبیرکل مجمع فرهنگیان ایران، همچنین 
گفته است: »ما اطمینان داریم که از این 
مرحله نیز با سربلندی گذر خواهیم کرد و 
درخواهد  اجرا  به  بالاخره  رتبه بندی  قانون 
آمد، اما این که این قانون با چه کیفیتی به 
اجرا درآید، به عوامل گوناگون و بیش از همه 
به اصطلاح به جربزه و توانمندی شخص 
است.«  وابسته  پرورش  و  آموزش  وزیر 
آموزش  کمیجانی که معتقد است »وزیر 
و پرورش، متاسفانه از جمله مدیران بسیار 
ضعیف دولت است«، می گوید: »ما چندان 
اما  نیستیم  خوش بین  وزیر  عملکرد  به 
می دانیم قانون رتبه بندی در هر حال اجرایی 

شد.« خواهد 

دبیران  کل تشکل های فرهنگیان به روسای قوا نامه نوشتند 

روایت ٣ دبیرکل از مطالبات  فرهنگیان 
دبیرکل مجمع فرهنگیان ایران با انتقاد نسبت به عملکرد وزیر آموزش و پرورش به »پیام ما«: 
»کیفیت اجرای قانون رتبه بندی معلمان به جربزه شخص وزیر وابسته است«

تاکید یک عضو 
دفتر رهبری 

بر سیستمی نبودن فساد 
حضرت  آثار  نشر  و  حفظ  دفتر  عضو  یک 
آیت الله خامنه ای نوشت: »فساد سیستمی 
نداریم.« به گزارش خبرگزاری تسنیم، مهدی 
حساب  طریق  از  که  توییتی  در  فضائلی 
کاربری اش در این شبکه اجتماعی منتشر 
کرد، آورده است: »فساد در سیستم داریم؟ 
سیستم ها  برخی  در  فسادزا  فرایند  بله، 
داریم؟ بله، فساد شبکه ای داریم؟ بله و باید 
با همه اینها مبارزه کرد ولی فساد سیستمی 

با هم متفاوتند!« اینها  نداریم؛ 

 تاکید مخبر بر اهتمام دولت 
برای احیای دریاچه ارومیه

شرقی  آذربایجان  استان  نمایندگان  مجمع  اعضای 
پیش از ظهر دیروز با معاون اول رئیس جمهوری دیدار 
کردند. به گزارش ایرنا، محمد مخبر با اشاره به مطالبه 
نمایندگان مردم استان آذربایجان شرقی مبنی بر احیاء 
نسبت  ارومیه، تصریح کرد: »دولت سیزدهم  دریاچه 
در تلاش  و  دارد  اهتمام جدی  دریاچه  این  احیاء  به 
است تا برنامه ها و طرح های مرتبط با آن را عملیاتی 
کرده و طرح های نیمه تمام مرتبط با دریاچه ارومیه را 
تکمیل و اجرایی کند.« او با اشاره به برنامه های دولت 
برای توسعه راه آهن در کشور افزود: »دولت برنامه ریزی 
دقیقی برای توسعه خطوط ریلی کشور و از جمله در 
استان آذربایجان شرقی دارد که در صورت فراهم شدن 
مقدمات لازم، شاهد تحول در این بخش خواهیم بود.« 
معاون اول رئیس جمهوری پیگیری و اجرای مصوبات 
سفرهای استانی رئیس جمهور را ضروری برشمرد و از 
استاندار آذربایجان شرقی خواست تا وضعیت پیشرفت 
آذربایجان  استاندار  دهد.  را گزارش  مصوب  طرح های 
شرقی نیز در این نشست گزارشی از وضعیت استان 
ارائه کرد و گفت: »تلاش دولت سیزدهم از ابتدا این 
بوده که براساس سند آمایش سرزمین توسعه استان 
دنبال شود.« نمایندگان مردم استان آذربایجان شرقی 
در سخنانی  کدام  هر  نیز  اسلامی  در مجلس شورای 
ضمن طرح مسائل و مشکلات کلان استان، گزارشی 
از کاستی ها و موانع پیش روی حوزه های انتخابیه خود 
ارائه کردند و به بیان پیشنهادهایی برای رفع مشکلات 
موجود و توسعه استان پرداختند. اجرای مصوبات سفر 
استانی رئیس جمهوری، احیاء دریاچه ارومیه، تامین 
آب شرب مناسب شهرستان ها و روستاهای دارای تنش 
آبی،  ساماندهی فاضلاب،  توسعه خطوط ریلی و تامین 
جمله  از  نیمه تمام  طرح های  اجرای  نیاز  مورد  اعتبار 
درخواست ها و مطالبات نمایندگان در این نشست بود.

گزارش تفحص فولاد 
مبارکه هنوز به 

قوه قضاییه نرسیده است
رئیس قوه قضاییه با اشاره به گزارش اخیر 
تحقیق و تفحص مجلس، گفت: »تا شب 
این گزارش  می کردم،  پیگیری  گذشته که 
نشده است.«  واصل  قضاییه  قوه  به  هنوز 
غلامحسین  میزان،  خبرگزاری  گزارش  به 
شورای  دیروز  نشست  در  اژه ای  محسنی 
با اشاره به گزارش اخیر  عالی قوه قضاییه 
تحقیق و تفحص مجلس، گفت: »تا شب 
این گزارش  می کردم،  پیگیری  گذشته که 
است؛  نشده  واصل  قضاییه  قوه  به  هنوز 
شده گزارش  مطرح  رسانه ها  در  آنکه  حال 
مزبور به دستگاه قضایی واصل شده است.« 
کل  رئیس  »علی ایحال،  کرد:  تصریح  او 
تهران  و دادستان  تهران  استان  دادگستری 
و  تحقیق  اخیر  گزارش  وصول  محض  به 
شعبه ای  تشکیل  ضمن  مجلس،  تفحص 
ویژه، با دقت و سرعت و رعایت همه جوانب، 
دهند؛  قرار  رسیدگی  مورد  را  مزبور  گزارش 
اینگونه گزارش ها که  داشت که  توجه  باید 
را  در مجلس قرائت می شود، ذهنیت هایی 
در مردم ایجاد می کند لذا ضروری است در 
رسیدگی به آنها نهایت دقت و سرعت لحاظ 
قانون قضاوت شود.« و  مبنای حق  بر  تا  شود 

ارزیابی مثبت رئیس 
کمیسیون تلفیق 

از هدفمندی یارانه ها 
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس 
عملکرد تبصره ۱۴ قانون بودجه را مثبت ارزیابی کرد. به 
گزارش ایسنا، حمیدرضا حاجی بابایی با بیان اینکه تبصره 
۱۴ قانون بودجه )منابع حاصل از هدفمندی یارانه ها( از نظر 
شفاف سازی و همچنین تحصیل درآمدها عملکرد خوبی 
داشته، بیان کرد: »اعتبارات تبصره ۱۴ قانون بودجه سال 
۱۴۰۱، ۶۳۶ هزار میلیارد تومان )همت( است؛ در حالی 
که در سال ۱۳۹۵ دعوای ما برای این تبصره بر سر ۸۷ 
همت بود.« او گفت: »از ۶۳۶ همت اعتبار تبصره ۱۴ قانون 
بودجه ۱۴۰۱، حدود ۱۳۶ همت برای مخارج دستگاه های 
متولی برای ارتقا و توسعه زیرساخت های شان تخصیص 
سال  در  دولت  تبصره  این  اساس  بر  است.  شده  داده 
جاری حدود ۵۰۰ همت یارانه پرداخت می کند که قسمتی 
از آن برای کمک به تولید است؛ قسمتی برای کمک به 
حقوق و دستمزد و بخشی نیز برای کمک های یارانه ای 
نظیر کمیته های امداد است؛ همچنین بودجه ای که باید 
به صورت نقدی پرداخت شود، ۳۳۰ همت تعیین شده 
است.« او عنوان کرد: »بر اساس قانون باید ۵۰ درصد از 
یارانه های  پرداخت  به  بودجه  قانون  تبصره ۱۴  اعتبارات 
نقدی تعلق بگیرد که امسال بیش از این میزان تخصیص 
یافته است؛ همچنین بر اساس قانون باید ۳۰ درصد از 
اعتبارات این تبصره به تولید اختصاص یابد اما در بودجه 
امسال سهم تولید به این میزان نمی رسد با این حال رقم 

خوبی است.« 

وزیر خارجه راهی آفریقا شد 
وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی در راس هیات بلند پایه 
سیاسی-اقتصادی و نمایندگان اقتصادی بخش خصوصی 
جهت دیدار با مقامات عالی رتبه مالی و تانزانیا، عازم قاره 
آفریقا شد. به گزارش ایرنا، در این سفر، علاوه بر دیدار و 
مذاکره وزیر امور خارجه با روسای جمهور و دیگر مقامات 
مشترک  )زنگبار(، کمیسیون  تانزانیا  و  مالی  کشورهای 
اقتصادی  مشترک  همایش  و  مالی  با کشور  همکاری 
بخش  فعالین  با  خصوصی کشورمان  بخش  تجاری  و 
خصوصی تانزانیا و مالی برگزار خواهد شد. لازم به ذکر 
است به دنبال موافقت جمهوری اسلامی ایران جهت اهدای 
تعداد یک میلیون دز واکسن کووید ۱۹ برکت به کشور مالی، 
بخشی از این محموله در این سفر تحویل مقامات کشور 

مالی می شود.

امنیت جامعه با 
امنیتی سازی و نگاه های 
امنیتی حاصل نمی شود

با اشاره به سوء  ایرانیان  بنیاد امید  رئیس 
افزایش  و  محفوظی  علی  مرحوم  به  قصد 
کرد:  تاکید  زورگیری  همچون  جرایمی 
وظایف  جامعه  امنیت  و  نظم  »متولیان 
با  برخورد  و  ارشاد  به گشت  را  خود  اصلی 
به گزارش  ندهند.«  تقلیل  امنیتی  نهادهای 
ایلنا، محمدرضا عارف در صفحه شخصی اش 
نوشت:  اینستاگرام  اجتماعی  شبکه  در 
به دکتر علی محفوظی  »فاجعه سوء قصد 
به دنبال دیگر جرایم مشهود، مانند زورگیری 
و  پایتخت  خیابان های  در  شهروندان  از 
دیگر شهرهای کشور _که با رعب و وحشت 
هموطنان عزیزم همراه بوده _ جدای از برخی 
مشکلات  همچون  جامعه شناختی  دلایل 
معیشتی و اقتصادی، نشان از این دارد که 
متولیانِ  نظم و امنیت کشور به جای تقلیلِ  
برخی وظایف محوله به موضوعاتی همچون 
گشت ارشاد و برخورد با فعالان مدنی باید 
در حفظ و ارتقاء امنیت جامعه و  شهروندان 
بیش از گذشته هوشیار باشند. البته معنای 
کشور  فضای  کردن  امنیتی  بودن  هوشیار 
نیست. بلکه همه نهادهای مسئول با کمک 
و همراهی مردم، اقدامات پیشگیرانه را مورد 
از امنیت جامعه،  توجه قرار دهند. حفاظت 
مولفه های  همه جانبه   شناخت   نتیجه  
بحران ساز و اقدامات اساسی است. امنیت 
امنیتی  نگاه های  و  امنیتی سازی  با  جامعه 

نمی شود.« حاصل 

شرکت سفیر انگلیس 
در کنفرانس بهینه سازی 

و بهره وری انرژی
تجربه  به  اشاره  با  ایران  در  انگلیس  سفیر 
بخش  و  دولت  همکاری  در  انگلیس 
تجدیدپذیر  انرژی های  حوزه  در  خصوصی 
نوشت: »دولت و بخش خصوصی ایران هم 
باید در زمینه فناوری انرژی های تجدیدپذیر 
و راهکارها در این زمینه با یکدیگر همکاری 
کنند.« به گزارش ایسنا، سایمون شرکلیف 
در  از شرکت  ابراز خوشحالی  با  توییتی  در 
کنفرانس و نمایشگاه بهینه سازی و بهره وری 
انرژی ایران نوشت: »این روزها همه ما در 
مورد تامین انرژی و استفاده بهینه صحبت 
دولت  انگلیس،  مانند  ایران  در  می کنیم. 
فناوری  زمینه  در  باید  خصوصی  بخش  و 
این  در  راهکارها  و  تجدیدپذیر  انرژی های 

همکاری کنند.« یکدیگر  با  زمینه 

رئیس مجلس انقلابی که در 
پیش از نیمروز گذشته در محل 
سالن اجلاس سران در سومین 
روز از اجلاس مدیران و روسای 
آموزش و پرورش سخنرانی 
می کرد، از این گفت که او و 
دیگر نمایندگان مجلس »بحث 
رتبه بندی معلمان« را چگونه و 
با چه کم و کیف، دنبال کرده 
و خون دل خورده اند تا امروز 
بتوان از »قانون« رتبه بندی 
معلمان سخن گفت، نه از 
»لایحه« رتبه بندی معلمان و 
نه البته از »طرحی« با این 
مضمون و محتوا

سخنگوی دستگاه دیپلماسی 
جمهوری اسلامی گفت: اگر 
آمریکا اراده جدی در عمل از 
خود نشان دهد و مسئولانه 
عمل کند، می توانیم به سمت 
مراحل بعدی حرکت کنیم

|پیام ما| در شرایطی که دبیران کل سه تشکل مهم فرهنگیان و معلمان در نامه ای سرگشاده، خطاب به روسای قوای 
سه گانه، بر لزوم توجه مسئولان به مطالبات برحق معلمان تاکید کرده اند، یکی از دبیران کل امضا کننده این نامه معتقد 
است چند و چون و کم وکیف اجرای قانون رتبه بندی معلمان، بیش از هر عامل و علت، از جربزه و توانمندی شخص وزیر 
آموزش و پرورش نشات می گیرد و این در حالی است که به باور او، وزیر آموزش و پرورش از جمله ضعیف ترین مدیران 

و وزیران دولت انقلابی است.

گزارش روز

|  
قنا

شف
  |

مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا از »پاسخ منطقی ایران« به پیشنهاد این اتحادیه درباره احیای برجام خبر داد

طرف های برجام در انتظار آمریکا
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا پاسخ 
احیای  درباره  اتحادیه  این  پیشنهاد  به  ایران 
برجام را معقول و منطقی توصیف کرده و با 
تاکید بر این که طرف های برجام در حال حاضر 
منتظر پاسخ نهایی امریکا به این پیش نویس 
پیشنهادی هستند، نسبت به اتمام این انتظار و 
پاسخ دهی کاخ سفید در روزهای پیش رو ابراز 
امیدواری کرده تا مگر پس از آن، زمینه برای 
بازگشت این کشور به برجام، رفع تحریم های 
حاکم بر اقتصاد ایران، تکمیل مذاکرات و نهایتا 
احیای برجام فراهم شود. آن طور که الجزیره 
جوزف  اخیر  خبری  نشست  از  گزارشی  در 
بورل خبر داده و تاکید کرده که این نشست 
خبری در جریان برگزاری سمینار کوادیس در 

اسپانیا  برگزار شده، به نقل از این دیپلمات 
ارشد اتحادیه اروپا نوشته است: »پاسخ ایران 
به پیشنهاد این اتحادیه درباره احیای برجام 
به  ایران  بود.« بورل که گفته »پاسخ  معقول 
آمریکا انتقال داده شد و ما منتظر پاسخ آمریکا 
هستیم«، ابراز امیدواری کرد که »این پاسخ 
به ما اجازه دهد که مذاکرات را کامل کنیم.« 
البته در عین حال تاکید کرد به رغم امیدواری، 
نمی تواند به ناظران در این رابطه اطمینان بدهد. 
ارائه  الان  تا  باید  پاسخ  »این  است:  او گفته 
می شد. پیش بینی شده بود نشستی تا پایان 
هفته پیش در وین برگزار شود. امکانش وجود 
نداشت. احتمال دارد این هفته برگزار شود.«

مسئول  سخنان  این  انتشار  با  همزمان  اما 

نشست  در  اروپا  اتحادیه  سیاست خارجی 
سخنگوی  اسپانیا،  کوادیس  سمینار  خبری 
نیز  اسلامی  جمهوری  دیپلماسی  دستگاه 
در یک نشست خبری در تهران حاضر شده 
بود، خبرگزاری ها به نقل از این دیپلمات ارشد 
مذاکره  مسیر  در  هنوز  »ما  نوشتند:  ایرانی 
هستیم و در همین چارچوب اجازه می خواهم 
که  بعدی  روند  و  جزئیات  استقبال  به  که 
هنوز اتفاق نیفتاده، نروید.« ناصر کنعانی که 
پرسش یکی از خبرنگاران در ارتباط با آخرین 
برخی  و  روند مذاکرات هسته ای  در  تحولات 
گمانه زنی های منتشر شده در این رابطه پاسخ 
پیشنهادی مسئول  به پیش نویس  می گفت، 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا نیز اشاره کرد و 

گفت: »طرف ایرانی مبتنی بر رویکرد سازنده 
و مسئولانه خود پاسخ خودش را به پیشنهاد 
به گفته  داد.«  مقرر  زمان  در  اروپا  اتحادیه 
سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی، 
مقابل  طرف  سوی  از  هنوز  اینجای کار،  »تا 
مشخصا آمریکایی ها پاسخی به پیشنهادهای 
زمانی  و  نکرده ایم  دریافت  اروپایی  طرف 
می توانیم از نتیجه بخش بودن این مرحله از 
مذاکرات صحبت کنیم که طرف اروپایی اعلام 
دریافت کرده  را  آمریکایی  طرف  پاسخ  کند 
است.« او همچنین با اشاره به مهم و حساس 
گفت:  پیش رو،  بزنگاه  در  مذاکرات  بودن 
»اجازه بدهید که در این ارتباط به روایت های 

نکنیم.« اهتمام  غیررسمی 
جمهوری  دیپلماسی  دستگاه  سخنگوی 
»یا  به  موسوم  راهبرد  از  تلویحاً  اسلامی که 
ادامه  در  دارد،  تاکید  هیچ چیز«  یا  همه چیز، 
گفت: »تا زمانی که روی همه موضوعات توافق 

نشود، نمی توانیم بگوییم به توافق رسیده ایم 
و نسبت به مرحله بعدی پیش داوری کنیم یا 
به استقبال آن برویم.« کنعانی البته تاکید کرد 
که »ممکن است موضوعات باقی مانده اندک 
»موضوعات  حال گفت:  عین  در  اما  باشد« 
آن ها  به  راجع  باید  و  هستند  مطرح  مهمی 

بگیرد.« توافق شکل  و  شده  تصمیم گیری 
ایران همواره به صورت  اینکه  با بیان  کنعانی 
جدی،  سازنده و مسئولانه در مذاکرات حضور 
طرف  پیشنهادهای  به  »ما  پیدا کرده، گفت: 
اروپایی نیز به موقع پاسخ دادیم. در مذاکرات 
برای  را  لازم  انعطاف  و  عمل کرده  مبتکرانه 
دستیابی به توافق از خود نشان داده ایم و آنچه 
که اکنون مهم است، تعلل طرف آمریکایی در 
ارائه پاسخ به پیشنهاد اتحادیه اروپا است؛ اگر 
آمریکا اراده جدی در عمل از خود نشان دهد و 
مسئولانه عمل کند، می توانیم به سمت مراحل 

بعدی حرکت کنیم.«

روی خط خبر



پیامک شما را دربـاره 

این صفحه می خوانیم 0 9 0 3 3 3 3 8 4 9 3|   سال شانزدهم   |   شماره پیاپی ۲۳۶۷   | سه شنبه ۱ شهریور ۱۴۰۱  |4 اقلیم

سهم سازمان محیط 
زیست در بحران فعلی 

تالاب ها 

۱ادامه از صفحۀ

هیچ  ندارند.  و  نداشته  تازه ای  حرف  هیچ 
خود  شایستگی  عدم  و  برای ضعف  سهمی 
در احقاق حقوق عامه و تامین حقابه تالاب ها 
قایل نیستند. اندک سهمی برای بی تدبیری 
مدیران ارشد سازمان محیط زیست در جلب 
مشارکت دیگر بخش ها در اجرای برنامه های 
مدیریت تالاب ها که در قفس ها خاک خورده 

و می خورند، قایل نبوده و نمی شوند. 
در نقش  تاملی  اندک  این مدیران  همچنین 
و  حفاظت  قانون  اجرای  پیگیری  برای  خود 
نسبت  اعلام جرم  و  تالاب های کشور  احیای 
به تمام افراد حقوقی و حقیقی از جمله وزارت 
شیوه  با  که  کشاورزی  جهاد  وزارت  و  نیرو 
باعث  آب  مصارف  و  منابع  مدیریت  ناپایدار 
خشکیدگی تالاب ها شده اند، ندارند. همچنین 
هیچ برنامه ای برای ارایه شیوه های برد-برد در 
دیپلماسی آب های مرزی و تشویق کشورهای 
همسایه برای رهاسازی حقابه تالاب های مرزی 
از جمله هامون، هورالعظیم و مانند آن تاکنون 
ارائه نکرده اند. بدیهی است مادامی که سازمان 
محیط زیست از وظایف خود شانه خالی می کند 
و به جای ارایه راهکار صرفا به بیان مشکلات 
بسنده می کند و اندک سهمی برای بی کفایتی 
خود قایل نمی شود، تالاب های ما روز به روز 
ویران تر می شوند و نمی توان هیچ امیدی به 
متعال  خداوند  آنکه  مگر  داشت؛  آنها  احیای 
یاری کند و سیلاب هایی نظیر آنچه در سال 
های ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹ شکل گرفت، مجدد رخ 
دهد تا تالاب های ما برای مدتی کوتاه شاداب 
و سرزنده شوند. البته به نظیر این سیلاب ها 
هم نمی توان امیدی داشت چرا که سیلاب های 
امسال به جای سیراب کردن تالاب ها، صرفا 
به جان و مال مردم و زیرساخت های عمرانی 
کشور آسیب زد، چرا که سازمان محیط زیست 
حتی توانایی آن را ندارد که بر عملکرد وزارت 
نیرو و وزارت جهاد کشاورزی نظارت کند و آن ها 
را ملزم به انجام وظایف سازمانی آن وزارتخانه ها 
در آزادسازی بستر رودخانه ها، احیای پوشش 
جنگلی و مرتعی، لایروبی مسیل های سیلابی 
در  موثر  آبخیزداری  و  آبخوان داری  اجرای  و 

بالادست کند.

زیست  محیط  معاون  ذوالجودی،  مجتبی 
محیط  حفاظت  سازمان  تالابی  و  دریایی 
از  بیش  نشست  این  در  دیروز  زیست صبح 
همه بر نقش کشورهای همسایه در وضعیت 
دیپلماسی  ضرورت  از  و  کرد  تاکید  کم آبی 
او گفت:  ایرنا گزارش کرده،  که  اینطور  گفت. 
»به دنبال دو سال خشکسالی مداوم و کمبود 
بارش در کشور در تمامی بخش ها مشکلاتی 
این آسیب در محیط های حساس  داده.  رخ 
آبی بیشتر خود را نشان داده و آثار اجتماعی 
در شرایط  تالاب ها  داشته. وضعیت  بیشتری 
بسیار حساس، خطرناک و شکننده ای است. 
همچنین سواحل و دریاها هم از لحاظ آلودگی 
پیش  از  بیش  رو  این  از  هستند  خطر  در 
پهنه های  حاشیه  همکاری کشورهای  نیازمند 
متاسفانه خشکسالی سال های  آبی هستیم. 
کشورهای  بعضی  آبی  سیاست های  و  اخیر 
همسایه مشکلات کمبود آبی ما را چند برابر 
کرد؛ سیاست ترکیه در شمال غرب، افغانستان 
در جنوب شرق و کشورهای دریایی شمال و 

است.« کرده  بیشتر  را  نگرانی ها  جنوب 

ما هم در آلودگی نفتی سهم داریم
معاون محیط زیست دریایی که پیش از 
این درباره تبعات سیاست های آبی کشورهای 
همسایه برای ایران گفته بود، در بخش دیگر 
نفتی،  خطوط  دریایی  آلودگی های  درباره 

را  توازن کشتی ها  آب  و  فاضلاب  کشتیرانی، 
افزود:  و  نامید  دریا  آلودگی  عوامل  مهمترین 
حاشیه  کشورهای  سایر  با  همراه  نیز  »ایران 
خلیج فارس در آلودگی این پهنه آبی سهم دارد 
که یکی از مهمترین علت آلودگی خلیج فارس 
در کشور خط لوله انتقال نفت به جزیره خارک 
سکوی  مهمترین  البته  او  گفته  به  است.« 
نفتی ایران به نام ابوذر که بسیار فرسوده بود، 
 ٢۶ انتقال  خط  به  نفت  وزارت  همکاری  با 
اینچی نو تبدیل شد و درصد قابل توجهی از 
حد  به  تقریبا  و  یافت  آلودگی کاهش  میزان 

رسید. صفر 
ذوالجودی آب توازن کشتی ها را یکی از منابع 
گفت:  و  دانست  فارس  خلیج  آلوده کننده 
همکاری  با  آلودگی  این  از  جلوگیری  »برای 
پایش  به  نسبت  و کشتیرانی  بنادر  سازمان 
توازن  آب  آلودگی  تا  کردیم  برنامه ریزی  و 
به حداقل برسد. البته همین انتظار را هم از 
کشورهای همسایه داریم و مطالبه خود را از 

می کنیم.« دنبال  بین المللی  مجامع 

نحوه  نشان دهنده  تالاب ها  وضعیت 
مدیریت آب است

معاون محیط زیست دریایی گفت: »وضعیت 
که  می دهد  نشان  کشوری  هر  تالاب های 
بوده  چگونه  کشور  آن  آبی  منابع  مدیریت 
است، پذیرفته نیست که تالابی خشک و به 

کانون گرد و غبار تبدیل شود در این صورت 
یعنی اینکه مدیریت منابع آبی درست انجام 
نشده چون هر تالابی باید حداقل نمناکی را 

باشد.« داشته 
او با بیان اینکه در این راه دو وزارتخانه نیرو 
در  را  مهمی  بسیار  نقش  جهاد کشاورزی  و 
مدیریت منابع آب دارند، افزود: »بر اساس 
قانون حفاظت از تالاب ها وزارت نیرو مکلف 
است تا حقابه مورد نیاز تالاب ها را تامین کند 
و وزارت جهاد کشاورزی متولی کشت است 
کم آب بر  و  جایگزین  با کشت های  باید  که 
این  در  آب  بی رویه  از مصرف  امکان  حد  تا 

بکاهد.« بخش 

صنایع به سواحل بیایند، 
با ضوابط محیط زیستی

در ادامه این نشست بحث توسعه صنایع در 
سواحل به میان آمد؛ توسعه ای که بی محابا 
خطر  به  را  سواحل  و  است  انجام  حال  در 
سازمان  که  داد  خبر  ذوالجودی  انداخته. 
را  صنایع  استقرار  پهنه بندی  زیست  محیط 
تهیه کرده و قرار است به صنایع ارائه کند. او 
گفت که بر اساس این پهنه بندی هر صنعتی 
نمی تواند هر مکانی که بخواهد مستقر شود و 
سواحل مکران را مثال زد که و ادامه داد: »در 
است  توسعه  حال  در  روزها  این  مکران که 
این کار را با جدیت بیشتری دنبال می کنیم 

سازمان  بین  خوبی  ارتباط  زمینه  این  در  و 
برای  تا  برقرار شده  صنایع  و  زیست  محیط 
پهنه بندی  موجود  آیین نامه های  از  استقرار 

کنند.« تبعیت 
او تاکید کرد: »از دید سازمان محیط زیست 
استقرار صنایع در سواحل مکران باید در قالب 
به  نیاز  این کار  و  پهنه بندی صورت گیرد  این 
مجوز دارد که باید سازمان محیط زیست آن را 
صادر کند بنابراین اگر ملاحظات محیط زیستی 
رعایت نشود سازمان هم مجوز استقرار را صادر 
نقطه ای  در  صنعتی  است  قرار  اگر  نمی کند. 
مستقر شود باید توان اکولوژیک منطقه مد نظر 
قرار گیرد تا کمترین آسیب به محیط زیست 

وارد شود.«
استقرار  راستای  »در  داد:  ادامه  ذوالجودی 
صنایع در سواحل مکران از آنها تعهد محضری 
پهنه بندی  رعایت  بر  علاوه  تا  خواهیم گرفت 
از آخرین فناوری های روز دنیا استفاده کنند، 
دولت هم در این راه از سازمان محیط زیست 
حمایت می کند و ما هم به صورت قانونی این 
مساله را دنبال می کنیم، اگر صنعتی تخریب 
باشد حتما  داشته  به همراه  غیرقابل جبرانی 

جریمه سنگینی خواهد شد.«
خروج  درباره  هم  خبری  ذوالجودی 
و  داد  هفت ساله  رکود  از  تهران  کنوانسیون 
این  جلسه  ششمین  است  قرار  که  گفت 

کنوانسیون بعد ٧ سال تاخیر ٢٧ و ٢٨ مهر 
شود. برگزار  آذربایجان  جمهوری  در  ماه 

تخلیه فاضلاب انسانی 
تصفیه نشده به دریا

همچنین ایسنا گزارش داده که امید صدیقی 
سوادکوهی، مدیرکل دفتر بررسی و مقابله با 
اشاره  با  این نشست  در  دریایی  آلودگی های 
و  انسانی  منشا  با  دریایی  آلودگی هایی  به 
دریایی، تخلیه فاضلاب انسانی تصفیه نشده 
دانست که  مهمی  چالش های  از  را  دریا  به 
با  محیط  زیست  سازمان  همکاری  نیازمند 

است. نیرو  وزارت 
او یکی از اصلی ترین مشکلات در آلودگی های 
انتقال  فرسوده  را خطوط  فارس  خلیج  نفتی 
نفت دانست و از دو نوع آلودگی دریا گفت؛ یکی 
با منشا خشکی و دیگری با منشا دریا. صدیقی 
درباره آلودگی با منشا خشکی گفت: »۷۰ تا ۸۰ 
درصد آلودگی ها از حوزه های خشکی وارد دریا 
فاضلاب های  تخلیه  آن  بخش  یک  می شود. 
انسانی، صنعتی و پساب های کشاورزی است 
که کنترل آنها نیازمند مدیریت یکپارچه است. 
تصفیه  که  انسانی  فاضلاب  مثال  عنوان  به 
چالش های  از  می شود  تخلیه  دریا  به  نشده 
مهم و دارای اهمیت است که نیازمند همکاری 
با وزارت نیرو است و  سازمان محیط  زیست 
باید در دولت برای آن فکر اساسی شود. هر 
چند قانون در این زمینه وجود دارد و باید بر 
نفر  هزار   ۵۰ بالای  تمام شهرهای  آن  اساس 
اجرای  اما  باشند  داشته  فاضلاب  تصفیه خانه 

آن باید با جدیت دنبال شود.«
او در ادامه گفت که یکی از طرح های تصفیه 
بودجه ای  ردیف  است که  سال   ۱۸ فاضلاب 
طول کشیده  تاکنون  چرا  اینکه  درباره  دارد 
و  است  کم  اعتبار  مقدار  »تخصیص  گفت: 
پنج  سالی  نهایت  در  پروژه  می شود  موجب 
درصد پیشرفت بودجه داشته باشد. در برنامه 
را تغییر  هفتم تلاش می کنیم این وضعیت 
فاضلاب های  تصفیه  بحث  حداقل  و  دهیم 
به گفته  برسد.«  پایان  به  ساحلی  شهرهای 
حدود  که  می دهد  نشان  بررسی ها  صدیقی 
سیستم  صنایع،  و  کارخانه ها  درصد   ۸۰
تصفیه خانه خود را راه اندازی کرده اند و فقط 

است. مانده  باقی  درصد   ۲۰
او همچنین در مورد آلودگی های دریایی گفت: 
بخش  در  ما  چالش  خزر  در  زمینه  این  »در 
ایرانی کمتر است و بیشتر کشورهای همسایه 
آن  را آلوده می کنند اما در جنوب که ما و هفت 
کشور دیگر در جوار خلیج فارس هستیم، این 
این  در  از بحث ها  یکی  بیشتر است.  چالش 
پهنه آبی استخراج، حمل، پالایش نفت و گاز 
راستا  این  در  است که  آن ها  فرآورده های  و 
نیازمند همکاری نزدیک با وزارت نفت هستیم 
تا حد امکان آلودگی نفتی را کاهش دهیم.«

گفت که  دیگر  بخش  در  صدیقی سوادکوهی 
۱۵۰ شناور در اروندرود غرق هستند و ۳۰ تا ۴۰ 
شناور دیگر در سواحل خلیج فارس و دریای 
خارج سازی  ضوابط  تدوین  که  هستند  خزر 

آن ها آغاز شده است.
آبی  پهنه  سه  مشکلات  این گفته ها  همه  با 
بزرگ ایران و همه تالاب هایی که حقابه شان 
می شود؟  حل  کی  خشکیده اند  نگرفته   را 
ذوالجودی  دیروز  نشست  در  نیست.  معلوم 
از تعیین ۲۳ چالش محیط زیستی دریایی 
این  از  اما جزئیات دقیقی  و تالابی خبر داد 
چالش ها نگفت و فقط اعدادی را مطرح کرد: 
۱۸ سیاست کلان برای توسعه پایدار پهنه های 
آبی را در بخش دریا، تالاب ها و خورها، دنبال 
کردن ۶  هدف اصلی با ۱۲ راهبرد دستیابی 
به محیط زیست مطلوب در مناطق تالابی و 

برنامه. از طریق ۴۶  دریایی 

معاون سازمان حفاظت محیط زیست می گوید  سیاست  آبی کشورهای همسایه مشکلات ایران را بیشتر کرد

دردسرهای  همسایگی
مدیرکل دفتر بررسی و مقابله با آلودگی های دریایی: توقف تخلیه فاضلاب انسانی تصفیه نشده به دریا نیازمند پیگیری وزارت نیرو است

جزایر کشور 
شناسنامه دار می شوند 

مدیرکل دفتر زیست بوم های و سواحل دریایی 
سازمان محیط زیست گفت: تهیه شناسنامه 
برای ۸ جزیره در خلیج فارس آغاز شده و قرار 
است به مرور برای تمام جزایر شناسنامه صادر 
شود.به گزارش ایرنا، محمد طالبی متین افزود: 
خلیج فارس در مجموع دارای ۸۵ جزیره است 
که ۵۵ جزیره آن در آب های ایران قرار دارد که 
قرار است برای تمام آنها شناسنامه صادر شود، 
بر این اساس در فاز اول مطالعات ۴ جزیره 
شده  تمام  لارک  و  ابوموسی  هرمز،  هنگام، 
و در فاز دوم ۴ جزیره هندورابی، فارور، بنی 
فارور و سیری در حال انجام است و با توجه 
تمام جزایر  برای  مرور  به  اعتبارات  میزان  به 
صادر می شود. او گفت: در تهیه شناسنامه ها 
مشخصات و نقشه تمام جزایر تهیه می شود 
و توان اکولوژیک منطقه مشخص می شود که 
در روند استقرار صنایع از آن استفاده می شود. 

امید صدیقی سوادکوهی: در 
جنوب که ما و هفت کشور 
دیگر در جوار خلیج فارس 

هستیم، آلودگی های دریایی 
بیشتر است. یکی از بحث ها 

در این پهنه آبی استخراج، 
حمل، پالایش نفت و گاز و 
فرآورده های آن ها است که 

در این راستا نیازمند همکاری 
نزدیک با وزارت نفت هستیم 
تا حد امکان آلودگی نفتی را 

کاهش دهیم

|پیام ما| فاضلاب تصفیه نشده انسانی به خلیج فارس تخلیه می شود چون شهرهای ساحلی تصفیه خانه ندارند یا اگر دارند، تکمیل نشده، آلودگی های 
نفتی و صنعتی در پهنه های آبی جنوبی ادامه دارد و همینطور توسعه افسارگسیخته در سواحل. تالاب ها هم خشکیده  اند و وضعشان شکننده و 
خطرناک است؛ همه این چالش ها فقط بخشی از مشکلات دریاها و تالاب هاست که مسئولان حاضر در نشست معاونت محیط زیست دریایی 
سازمان محیط زیست به آن اشاره کردند و گفتند که »با مشاهده دریا به کوتاهی ها و ناملایمات به وجود آمده برای آن پی می بریم«. نشست خبری 
دیروز که به مناسبت هفته دولت برگزار شد، پر از گلایه بود، هم گلایه از وزارت نیرو برای ندادن حقابه تالاب ها و هم گلایه از کشورهای همسایه که 

به گفته معاون محیط زیست دریایی و تالابی سازمان حفاظت محیط زیست با سیاست های آبی شان کمبودهای آبی ایران را چند برابر کرده اند.

معاون محیط زیست 
دریایی: وضعیت تالاب های 

هر کشوری نشان می دهد که 
مدیریت منابع آبی آن کشور 
چگونه بوده است، پذیرفته 

نیست که تالابی خشک و به 
کانون گرد و غبار تبدیل شود در 
این صورت یعنی اینکه مدیریت 

منابع آبی درست انجام نشده 
چون هر تالابی باید حداقل 

نمناکی را داشته باشد
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الگوی  اقلیم  تغییر  دلیل  به  روزها  این 
آتش سوزی ها نیز تغییر کرده است و به سادگی 
آتش سوزی رخ می دهد و سطح گسترده ای را 
زمین،  باد گرم،گرمایش  وزش  می کند.  نابود 
کاهش بارندگی ها و عوامل انسانی در سال های 
اخیر صدمات بسیاری را بر جنگل ها وارد کرده 
به گفته دبیر سابق مجمع کنوانسیون  است. 
تنوع زیستی کشور برای کاهش این خسارات 
میان  در  هماهنگی  باید  حادثه  وقوع  از  قبل 
سازمان های مسئول انجام و تجهیزات حفاظتی 

نیز تهیه شود.
آتش سوزی جنگل ها  درباره  هادی کیادلیری 
به ایسنا گفت: الگوی آتش سوزی ها در مناطق 
آتش سوزی  شرایط  است.  متفاوت  مختلف، 
در شمال کشور در یک فصل مهیا است و در 
زاگرس هم در فصلی دیگر به وقوع می پیوندد. 
اما در سال های اخیر الگوی آتش سوزی تغییر 

کرده است.
آتش سوزی های  الگوی  تغییر  درباره  او 
توقع و شرایط عادی که  کشور گفت: خلاف 
آتش سوزی در شمال کشور فقط در فصل پاییز 
رخ می داد، در سال های اخیر در فصل بهار و 
تابستان نیز شاهد آتش سوزی بوده ایم. علاوه 
بر تغییر الگوی آن، شدت آتش سوزی نیز تغییر 

است. کرده 
زیستی  تنوع  کنوانسیون  مجمع  سابق  دبیر 
کشور درباره عوامل تاثیرگذار بر تغییر الگوی 

 آتش سوزی جنگل ها گفت: یکی از عوامل تغییر 
و  هوا  است که موجب تشدید گرمای  اقلیم 
کاهش رطوبت شده است. به دلیل پوشش 
این  دارد،  وجود  زاگرس  در  زیادی که  علفی 
علف ها خشک و مستعد آتش سوزی می شوند.

 او ادامه داد: در شمال کشور یک عامل اشتعال زا 
همچون عوامل انسانی موجب آتش سوزی های 
گسترده در جنگل ها می شود. طی سالیان اخیر 
قصور عوامل انسانی در آتش سوزی جنگل ها 
افزایش یافته است و کوچک ترین سهل انگاری  
می تواند موجب آتش سوزی در سطحی وسیع 
شود که در بسیاری مواقع این قصور، عامدانه و 
در بسیاری مواقع نیز به سبب نیاز و یا ناآگاهی 

و بی توجهی است.

این  که  گذشته  در  افزود:  کیادلیری 
آتش سوزی ها یک اتفاق طبیعی بود،در بعضی 
مواقع آتش سوزی ها مفید نیز تلقی می شد. در 
بسیاری از کشورها هنگام وقوع آتش سوزی آن 
را سرکوب می کردند، اما به این نکته پی بردند 
موجب  طبیعی  آتش سوزی های  که سرکوب 
مشکلاتی همچون طغیان آفات و بیماری ها 

می شود.
او ادامه داد: در صورتی که این آتش سوزی ها 
طبیعی نباشد می تواند کاملا نابود کننده باشد. 
وجود  ما  جنگل های  در  آتش سوزی هایی که 
دارد، دیگر طبیعی نیستند. علاوه بر آن گونه های 
جنگلی ایران نیز سازگار با آتش نیستند و این 

شرایط برای آن ها بسیار نامناسب است.

اثر تغییر اقلیم و عامل انسانی بر افزایش حریق جنگل ها
زیستگاه

مناقصه عمومی 
یک مرحله ای   

طرح توسعه اورژانس بیمارستان سیدالشهداء رودبار جنوب 
 دانشگاه علوم پزشکی

مناقصه عمومی 
یک مرحله ای   

طرح توسعه اورژانس بیمارستان شهداء قلعه گنج 
 دانشگاه علوم پزشکی

دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی و درمانی جیرفتدانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی و درمانی جیرفت

دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی و درمانی جیرفت در نظر دارد با رعایت 
قانون از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای طرح توسعه اورژانس بیمارستان 
سیدالشهداء شهرستان رودبار جنوب( اقدام نماید. اشخاص واجدالشرایط می 
توانند به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( مراجعه نموده و اقدام به 

ثبت نام در مناقصه مذکور نمایند. 

دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی و درمانی جیرفت در نظر دارد با 
رعایت قانون از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای طرح توسعه اورژانس 
بیمارستان شهداء قلعه گنج( اقدام نماید. اشخاص واجدالشرایط می توانند 
به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( مراجعه نموده و اقدام به ثبت 

نام در مناقصه مذکور نمایند. 

شماره فراخوان )200009۱۱۶800008۶ (
مهلت دریافت اسناد تا ساعت ۱۳ مورخ ۱۴0۱/0۶/0۳

آخرین مهلت و محل تحویل پاکت الف : ساعت ۱۳ مورخ ۱۴0۱/0۶/۱۳
به شماره شبا  را  مبلغ  مناقصه  ضمنا جهت دریافت ضمانتنامه شرکت در 

IR ۴۶0۱۳0۱000000002۷۶99۴8۳8 بانک رفاه واریز گردد.
کد اقتصادی به شماره : ۴۱۱۳998۱۳۱۶9

کد ملی به شماره : ۱۴0002۳۵8۶0

شماره فراخوان )200009۱۱۶800008۵ (
مهلت دریافت اسناد تا ساعت ۱۳ مورخ ۱۴0۱/0۶/0۳

آخرین مهلت و محل تحویل پاکت الف : ساعت ۱۳ مورخ ۱۴0۱/0۶/۱۳
به شماره شبا  را  مبلغ  مناقصه  ضمنا جهت دریافت ضمانتنامه شرکت در 

IR ۴۶0۱۳0۱000000002۷۶99۴8۳8 بانک رفاه واریز گردد.
کد اقتصادی به شماره : ۴۱۱۳998۱۳۱۶9

کد ملی به شماره : ۱۴0002۳۵8۶0

نشانی  به  ارسال  مهلت  تاریخ  پایان  تا  را  الف  پاکت  الزاما  **))همچنین 
کدپستی   - دانشگاه  حراست   - مرکزی  -ستاد  انقلاب  میدان-  جیرفت 

۷8۶0۶۳۴20۴ ارسال نمایید.((

نشانی  به  ارسال  مهلت  تاریخ  پایان  تا  را  الف  پاکت  الزاما  **))همچنین 
کدپستی   - دانشگاه  حراست   - مرکزی  ستاد   - انقلاب   - میدان  جیرفت 

۷8۶0۶۳۴20۴ ارسال نمایید.((
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خطاب  که  جاده  ایمن سازی  کارزار  متن  در 
به رستم قاسمی، وزیر راه و شهرسازی، کمال 
هادیانفر، فرمانده پلیس راهنمایی و رانندگی، 
علی سلاجقه، رئیس سازمان حفاظت محیط 
استاندار  هاشمی  محمدرضا  و  کشور  زیست 
سمنان نوشته  شده آمده است: »به استحضار 
استان  در  میامی-عباس آباد  جاده  می رساند 
سمنان یکی از محورهای اصلی کشور و جاده 
ترانزیتی و مواصلاتی تهران- مشهد است که از 
حاشیه مرز شمالی منطقه حفاظت  شده توران 
عبور می کند. در این محدوده سی کیلومتری طی 
ده سال گذشته متأسفانه بیش از ۸ یوزپلنگ 
در اثر تصادف جاده ای تلف  شده اند و با مصوبه 
حداکثر  جاده ای،  تصادفات  راهبردی  شورای 
سرعت مجاز خودروها به ۸۰ کیلومتر بر ساعت 
کاهش یافت و ده ها تابلوی هشداردهنده توسط 
سازمان محیط زیست نصب گردیده است؛ اما 
پیش بینی  که  آن گونه  تابلوها  این  متاسفانه 
باز هم شاهد تلفات  نبوده و  بازدارنده  می شد 
جاده ای یوزپلنگ بوده ایم. در آخرین مورد روز 
یوزپلنگ  مردادماه ۱۴۰۱ یک  جمعه چهاردهم 
از دست داد.  را  در همین محدوده جان خود 
به  توجه  بدون  رانندگان  می گویند  کارشناسان 
اصلًا  را  خود  سرعت  هشداردهنده  تابلوهای 

نصب  باقیمانده  راه  تنها  و  نمی دهند  کاهش 
این  نصب  با  است.  ثبت سرعت  دوربین های 
دوربین ها و ثبت جریمه و همچنین ایمن سازی 
افزایش  روشنایی،  نصب  همچون  مسیر  این 
زیرگذر  ساخت  و  فنس کشی  تابلوها،  تعداد 
حوادث  این  وقوع  احتمال  می توان  روگذر  و 
از  این کارزار  امضاکنندگان  ما  داد.  را کاهش 
مسئولین می خواهیم با توجه به وضعیت بحرانی 
یوزپلنگ ایرانی هرچه سریع تر این محور را به 
دوربین های ثبت تخلف مجهز نمایند تا کمکی 
اساسی به حفظ و حفاظت از این  گونه باارزش و 

انقراض باشد.« در خطر 

بودجه حفاظت کم است
این  نویسنده  و  محیط بان  بحری،  احمد 
کارزار در این نشست مجازی، عنوان کرد: »با 
این تصادف شمار تلفات جاده ای یوزپلنگ به 
۸ قلاده رسید اما حتی ممکن است این رقم 
عدد  این  اینکه  به  توجه  با  ولی  باشد  بیشتر 
به صورت رسمی تائید شده است در مقایسه با 
جمعیت یوزپلنگ که حدود ۲۰ قلاده تخمین زده 
می شود رقم بالایی است که نشان دهنده لزوم 

است.« این جاده  ایمن سازی 
او با بیان اینکه در ۱۰ سال گذشته اقدامات خوبی 
انجام شده است بر ادامه این روند تأکید کرد و 

افزود: »تابلوهایی در مسیر نصب شده اما نکته 
عجیب عدم توجه رانندگان به کاهش سرعت 
است و با توجه به این بی توجهی عمده رانندگان 
امکان کاهش سرعت برای سایر خودروها که 
به این موضوع اهمیت می دهند وجود ندارد و 

می تواند خطرآفرین باشد.«
بحری ادامه داد: »باید در این منطقه دوربین 
جریمه  و  باشد  داشته  وجود  سرعت  ثبت 
به صورت آنلاین ثبت شود که اقدام بسیار مؤثری 

بود.« خواهد 
او با اشاره به فرارسیدن ماه صفر و سفر مردم 
به مشهد و شلوغی محورهای محدوده منطقه 
آمار  اساس  »بر  گفت:  توران  حفاظت شده 
بیشترین تلفات در این مناسبت ها بوده است که 
محورها شلوغ تر است به همین دلیل برای ۲۸ 
صفر تمهیداتی همچون نصب تابلو و پیگیری 
نیازمند  که  پیش بینی شده  دوربین ها  نصب 
همکاری سازمان محیط زیست با وزارت راه و 
شهرسازی و پلیس راهور است، همچنین اپراتور 
برای  پیامک هشدار  یک  تا  پذیرفته  ایرانسل 
افرادی که از این مسیر عبور می کنند ارسال کند تا 

با سرعت مطمئن عبور کنند.«
پیک  ایام  »در  کرد:  تصریح  محیط بان  این 
انجام  داوطلبان  توسط  خوبی  اقدام  ترافیکی 

می شود که با لباس های شبرنگ و چراغ های 
هشداردهنده توجه رانندگان را به کاهش سرعت 
مصوبه  از  پس  امیدواریم  ولی  کنند  جلب 
رانندگی  جریمه های  محل  از  بتوانیم  مجلس 
منطقه بودجه برای ایمن سازی جاده عباس آباد 
از یوزپلنگ اختصاص داده شود.« و حفاظت 
او با انتقاد از میزان اندک بودجه اختصاص یافته 
به حفاظت از یوزپلنگ گفت: »این رقم حدود ۳ 
یا ۴ میلیارد تومان است که با توجه به وسعت 
کار محیط  زیست رقم بسیار کمی است و شاید 
یک درصد هم نتوان در خصوص ایمن سازی از 

آن استفاده کنند.«

فقط ۱۳ یوز بالغ 
شناسایی شده باقی مانده است

وحش  حیات   کارشناس  پورمیرزای،  مرتضی 
آنکه  از  پیش  یوز  انقراض  روند  اینکه  بیان  با 
متوجه آن شویم آغاز شده است، گفت: »این امر 
مربوط به حتی سی سال اخیر هم نیست. در 
دهه ۸۰ چند دسته خانواده در استان یزد دیده 
می شد و همین باعث شده بود تا به آینده یوز 
بسیار خوش بین باشیم اما گویی عده ای این 
یوزها را کشته اند که در ابتدای دهه ۹۰ زادآوری 

است.« متوقف شده 
یا  ژنتیکی  مشکل  است  »ممکن  افزود:  او 
به هم ریخته  ژنی  ترکیب  یا  باشد  درون آمیزی 
یا به دلیل تعداد کم جفت گیری خویشاوندی 
انجام گرفته و زاده ها پایدار نباشند ولی چیزی 
که به نظر می رسد این متوقف شدن زادآوری 
چندتایی  دسته های  مشاهده  از  بعد  آن هم 

اتفاق بسیار عجیبی است.«
ماجرا  این  »مشابه  کرد:  عنوان  پورمیرزای 
در  داریم.  شمالی  خراسان  زیستگاه های  در 
محدوده سال ۹۵ در مساحت ۸۴ هزار هکتار 
دو خانواده یوز شناسایی شدند که برای یوز 
در  هم  غالب  نر  یک  و  است  کوچک  بسیار 
منطقه وجود داشته است اما در سال ۹۷ در 
دوربین های تله ای فقط نر غالب مشاهده شد 
و سپس دوربین ها جمع آوری شد و در زبان 
می کند  تصادف  هم  یوز  آن  سال  همان  ماه 
و تا امروز هیچ شواهدی از وجود یوز در این 

ندارد.« زیستگاه 
او از پارک ملی توران در استان سمنان به عنوان 
و  برد  نام  یوزپلنگ  زادآوری  زیستگاه  تنها 
یوز شناخته شده  گفت: »در خراسان شمالی 
شامل  جنوبی که  زیستگاه های  در  و  نداریم 
کرمان، خراسان جنوبی و یزد است جمعیت 
شناخته شده از ۴ فرد بیشتر نبوده که همه نر 
هستند اما در توران به نظر می رسد با یک رکورد 
جمعیتی مواجه هستیم به طوری که در دو سال 
اخیر حداقل ۴ خانواده داشته و ۱۰ توله به دنیا 
آمده اند که متأسفانه ۲ تا از دست رفتند که یکی 
در تصادف اخیر بوده ولی ۸ توله در آخرین بار 

دیده شدند.«
کارشناس حیات  وحش بیان کرد: »توله ها تا 
زمانی که مستقل شوند عضو جمعیت حساب 
می توان  را  توله ها  این  تولد  ولی  نمی شوند 
زیستگاه  که  دید  خوب  خبر  یک  به عنوان 

است.« سلامت 
بالغ  یوز   ۱۳ تنها  حضور  به  اشاره  با  او 
شناسایی شده در کشور، گفت: »تعداد یوزهایی 
که در طی ۴ سال اخیر مطمئن هستیم که زنده 
و بالغ هستند و تصویر قابل شناسایی داریم ۱۳ 
فرد در کل کشور است اما این به معنای جمعیت 
افرادی وجود  واقعی کشور نیست چون قطعاً 
دارند که شناسایی نشده اند ولی فاصله زیادی 

ندارد.« واقعیت  از 
به عنوان  اسارت  در  تکثیر  پروژه  از  پور میرزای 
یکی از گزینه های روی میز برای کاهش سرعت 
انقراض نام برد و عنوان کرد: »در طی ۲۰ سال 
آسیایی  یوزپلنگ  از  حفاظت  پروژه  گذشته 
به عنوان یک پروژه مشترک با UNBC و سازمان 

تمام  در  و  انجام شده  محیط  زیست  حفاظت 
این مدت به نظر می رسد برآیند تمام تلاش ها 

نتوانسته سرنوشت را عوض کند.«
او افزود: »خودمان می دانیم که بیشتر در حال 
زمان خریدن هستیم چون بر اساس داده های 
علمی وقتی گونه ای به تعداد کمتر از یک صد عدد 
برسد دچار مشکلات ژنتیکی در بلندمدت خواهد 
شد و وقتی به زیر ۵۰ عدد برسد به بحران ژنی 

جدی خواهیم رسید.«
»در  داد:  ادامه  زیست  محیط  کنشگر  این 
تلاش هایی  می رسد  نظر  به  شرایط که  این 
که انجام می شده در برخی نقاط کم شده و 
ریزش منابع انسانی و منابع مالی داریم به 
نظر می رسد سرعت انقراض شدیدتر خواهد 
است  جدی  بحران  اینکه  به  توجه  با  و  شد 
تمام  از  باید  نداریم  بهبود  از  چشم اندازی  و 

استفاده کنیم.« میز  روی  گزینه های 
بر نحوه  انتقادات مبنی  به برخی  او در پاسخ 
نگهداری پیروز توله یوزپلنگ زاده شده در پروژه 
تکثیر در اسارت گفت: »این انتقادات هم درست 
و هم غلط است چون در هر دو حالت آموزش 
این یوز که تا جای امکان وحشی بزرگ شود و 
رفتارهای غریزی آن زنده نگه داشته شود یا به 
یک سلبریتی اینستاگرامی تبدیل شد می تواند 
به نفع حفاظت باشد فقط مسئله این است که 

آگاهانه این کار انجام شود.«

ابزار  ایرانی  فعالان در پروژه یوزپلنگ 
کافی برای کشف ندارند

رنجبران،  علی  مجازی  نشست  این  ادامه  در 
تصمیم  از  خوشحالی  ابراز  با  علم  روزنامه نگار 
سازمان حفاظت محیط زیست مبنی بر استفاده 
از فناوری های نوین همچون دوربین های تله ای و 
قلاده های ردیاب ماهواره ای و پهباد گفت: »به طور 
متوسط در سه دهه گذشته تعداد یوزهایی که یا 
به دلایلی مثل حمله انسان یا ناشناخته تلف 
شدند بیشتر از سالی دوتا نیست این در حالی 
است که در همین زمان تعداد زادآوری خیلی 
مبهم  و  نادانسته  نکته  و  ثبت شده  بیشتری 
اینجاست که تعداد تلفات در مقایسه با میزان 
زادآوری نباید به جمعیت ضربه وارد کند و ما باید 
شاهد جمعیت پویای یوزپلنگ در ایران باشیم 
بنابراین اتفاقی افتاده که یوزپلنگ ها از بین رفتند 

ولی کسی دلیل آن را نمی داند.«
او افزود: »برای متخصصین این رشته تعدادی 
سال بی پاسخ وجود دارد و مجبورند به تئوری 
پردازی بسنده کنند و دلیل این است که ابزارهای 
کافی برای کشف جواب ها نداشتند. قلاده های 
ردیاب یکی از این ابزارهاست که بعد از نصب 
آمد  و  رفت  طولانی  مدت زمان  در  حیوان  به 
این حیوان رصد می شود و می توان فهمید که 
حیوان چه عادات رفتاری دارد ولی تا امروز مجوز 
برای این اقدام صادر نشده ولی خبر سازمان 
امیدوارکننده است که پیش از اینکه یوزپلنگ 
منقرض شود و ما حتی علت انقراض را نفهمیم 

بتوان جواب این سؤالات را پیدا کرد.«
یکی  به عنوان  جاده  نورپردازی  از  رنجبران 
کاهش  در  مهمی  نقش  که  راهکارهایی  از 
تلفات حیات وحش دارد نام برد و افزود: »بر 
راهکار  سه  استخراج شده  مطالعات  اساس 
تأمین  و  دوربین گذاری  فنس کشی،  اصلی 
کاهش  در  راه ها  مؤثرترین  جاده  روشنایی 

است.« یوزپلنگ  تلفات 
او اضافه کرد: »طبق مطالعه انجام شده در سال 
محدوده  یک  در  تلفات  تمرکز  دلیل  به   ۹۳
خاص از جاده کارشناسان به راه حلی مبنی بر 
کاهش سرعت و فنس کشی جاده در هر سمت 
و هدایت یوز به استفاده از زیرگذرها می رسند 
ولی این فنس کشی هیچ وقت به صورت کامل 
اجرا نمی شود و امروز هم تردیدهای جدی وجود 
دارد که آیا یوزپلنگ ها از زیر این زیرگذرها عبور 

می کنند یا نه.«

فعالان محیط زیست در نشست کارزار از چالش های حفاظت از یوز و درخواست امن سازی جاده عباس آباد گفتند

فقط 1٣ یوز بالغ شناسایی شده 
باقی مانده است
مرتضی پورمیرزای، کارشناس حیات وحش: قطعاً یوزپلنگ های بالغ دیگری وجود دارد که شناسایی نشده اند ولی باز هم فاصله
 زیادی از واقعیت ندارد
احمد بحری، نویسنده کارزار: بودجه اختصاص یافته به حفاظت از یوزپلنگ حدود ۳ یا ۴ میلیارد تومان است که رقم بسیار کمی است

رئیس پژوهشگاه 
میراث فرهنگی و گردشگری:

از کاوش های جدید 
خودداری می شود

رئیس پژوهشگاه میراث فرهنگی و گردشگری 
معاونان  همایش  دومین  روز  دومین  در 
میراث فرهنگی استان ها بیان کرد: قرار نیست هر 
جای کشور را کاوش کنیم. از کاوش های جدید 
خودداری می شود و کاوش در راستای نیازهای 
وجود  ابهامی  یا  سئوال  جایی که  و  وزارتخانه 

انجام  می شود. باشد،  داشته 
و  عمومی  روابط  اداره کل  از  ایرنا  به گزارش 
اطلاع رسانی وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی، مصیب امیری رئیس پژوهشگاه 
روز  دومین  در  گردشگری  و  میراث فرهنگی 
میراث فرهنگی  معاونان  همایش  دومین 
استان ها که روز دوشنبه -۳۱ مردادماه ۱۴۰۱- 
بیان  با  شد،  برگزار  وزارتخانه  فجر  سالن  در 
اینکه کاوش ها در راستای نیازهای وزارتخانه و 
جایی که سئوال یا ابهامی وجود داشته باشد، 
انجام  می شود، بر ضرورت اختصاص بخشی از 
تاکید کرد. از کاوش  اعتبارات به حفاظت پس 
رئیس پژوهشگاه میراث فرهنگی و گردشگری 
شناسایی و بررسی، حفاظت و نگهداری همچنین 
معرفی، آموزش و کاربردی سازی را سه ماموریت 
وزارتخانه در حوزه میراث فرهنگی عنوان کرد و 
پژوهشگاه  وظیفه  بررسی  و  شناسایی  افزود: 
به عنوان بازوی علمی وزارتخانه است. پژوهشکده 
با پنج پژوهشکده و سه گروه پژوهشی دارای 
و خارج کشور  داخل  در  بالایی  علمی  ظرفیت 
است.امیری به ضرورت در کنار هم قرار گرفتن 
ظرفیت پژوهشگاه و استان ها تاکید کرد و گفت:  
این هم افزایی می تواند به نتایج  مثبتی منجر 
شود و کارهای منظم و دقیقی صورت گیرد.او در 
توضیح انجام  کاوش های جدید در کشور بیان 
کرد: قرار نیست هر جای کشور را کاوش کنیم. از 
کاوش های جدید خودداری می شود و کاوش در 
راستای نیازهای وزارتخانه و جایی که سئوال یا 
ابهامی وجود داشته باشد، انجام  می شود.امیری 
تصریح  کرد: پژوهشگاه به عنوان نهاد حاکمیتی 
نیازهای کشور را احصا و بر اساس آنها کاوش  
انجام  می دهد. کاوش ها به سئوال محور بودن 
محدود شده و به همین دلیل آمار کاوش در 
کشور پایین آمده است. باید کار خروجی داشته 
باشد و دارای ضرورت باشد یا به ابهام و پرسشی 
پاسخ دهد.او با بیان اینکه پژوهشگاه در راستای 
تخصیص بودجه به استان ها وظیفه ندارد، افزود: 
با این وجود در راستای بررسی و شناسایی و تهیه 
اطلس های مختلف هر میزان که استان ها اعتبار 
بگذارد، معادل آن را پژوهشگاه برای سامان دهی 
اطلس باستان شناسی و دیگر حوزه ها می گذارد.
رئیس پژوهشگاه میراث فرهنگی و گردشگری به 
ایجاد شورای پژوهشی در استان ها و اعتبارات 
پژوهشی یک درصد به عنوان دو پیشنهاد مطرح 
افزود:  و  اشاره کرد  پژوهشگاه  سوی  از  شده 
به  توجه  با  برنامه ریزی ها  و  تصمیم گیری ها 
نیازهای جمع بندی شده در استان ها و مشورت 
توضیح مخالفت  در  انجام می شود.او  آن ها  با 
با برخی موضوعات از سوی پژوهشگاه ها برای 
صدور مجوزها بیان کرد: پژوهشگاه مخالفتی در 
اینکه مواردی وجود  ندارد مگر  هیچ  موضوعی 
داشته باشد، از جمله اینکه برخی استان ها درباره 
پژوهشگاه  به  انجام شده گزارشی  کاوش های 
ارائه نداده اند.رئیس پژوهشگاه میراث فرهنگی و 
گردشگری الزام به حفاظت پس از کاوش را نکته 
مهمی دانست و افزود: بخشی از اعتبارات باید به 
حفاظت پس از کاوش اختصاص داده شود و 
نباید مکان پس از کاوش رها شود.او در پایان 
به مشارکت پژوهشگاه در زمینه چاپ کتاب ها 
نشست های  برگزاری  عمومی،  موضوع های  با 
افزود:  تخصصی و  بزرگداشت ها اشاره کرد و 
تلاش ما انجام فعالیت ها به شکل قانونمند و 

ضابطه مند و در راستای کاربرد بهتر است.

کشف بقایای
 کفتار غارنشین 

در غار قلعه کرد آوج
محوطه  قدیمی ترین  کاوش های  سرپرست 
باستانی ایران  از کشف بقایای کفتار غارنشین در 

غار قلعه کرد آوج خبر داد.
مرداد   ۳۱ دوشنبه  روز  وحدتی نسب  حامد 
۱۴۰۱ با اعلام این خبر گفت: سومین فصل از 
کاوش های باستان شناسی تیم مشترک ایران 
و فرانسه با همکاری »ژیل بریون« استاد موزه 
مواد  به  دستیابی  با  و  پاریس  انسان شناسی 

پایان رسید. به  قابل توجهی  فرهنگی 
محوطه  قدیمی ترین  کاوش های  سرپرست 
باستانی ایران با اشاره به قدمت لایه های این 
فصل،  این  در  عنوان کرد:  کاوش ها،  از  فصل 
نتایج سن  سنجی مواد فرهنگی این غار که در 
موزه  در  سن سنجی  آزمایشگاه  به  دوم  فصل 
بود، نشان  انسان شناسی پاریس ارسال شده 
دهنده سه لایه استقراری با قدمت های ۱۶۰، ۲۱۰ 
و بالای ۴۰۰ هزار سال برای غار قلعه کرد بود که 
این محوطه را به قدیمی ترین محوطه باستانی 

ایران تبدیل کرد.

پورمیرزای: خودمان می دانیم 
که بیشتر در حال زمان خریدن 
هستیم چون بر اساس 
داده های علمی وقتی گونه ای 
به تعداد کمتر از یکصد عدد 
برسد دچار مشکلات ژنتیکی در 
بلندمدت خواهد شد و وقتی به 
زیر ۵۰ عدد برسد به یک بحران 
ژنی جدی خواهیم رسید

|پیام ما| ۱۴ مردادماه یک توله یوزپلنگ ماده در محور میامی-عباس آباد بر اثر تصادف تلف شد و آمار تلفات این گونه نادر بر اثر تصادف 
یوزپلنگ«  از  برای حفاظت  توران  ایمن سازی جاده عباس آباد  با عنوان »درخواست  به همین جهت کارزاری  به عدد هشت رساند.  را 
راه اندازی شده که تاکنون بیش از ۵۱ هزار نفر از آن حمایت کرده اند. بر همین اساس اتاقی در کلاب هاوس با حضور تعدادی از کارشناسان 

و علاقه مندان به محیط زیست با عنوان »مرگ خاموش یوزپلنگ ایرانی« برگزار شد.
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فاطمی با تاکید برآنکه 
تردد در عراق برعهده 
دولت عراق خواهد بود، 
گفت: مسافران ایرانی تا 
مرز می توانند با حمل و 
نقل ایران همراه باشند و 
می توانند با ماشین های 
شخصی خود در داخل ایران 
سفر کنند و در استان های 
مرزی ماشین های خود را در 
پارکینگ ها بگذارند و راه خود 
را در عراق ادامه دهند

توسعه  دفتر  مدیرکل  فاطمی   مصطفی 
گردشگری داخلی از افزایش بار سفر محور 
اربعین  به  شدن  نزدیک  با  کشور،  غرب 
گذشته  ماه های  طی  گفت:  و  داد  خبر 
اشغال  ضریب  با  محور  این  اقامتی  مراکز 
ارائه  آمادگی  و  بودند  فعال  درصد   ۸۰
رادارند.  عالیات  عتبات  زائران  به   خدمات 

به گزارش  ایلنا، مصطفی فاطمی )مدیرکل 
دفتر توسعه گردشگری داخلی و دبیر ستاد 
مرکزی هماهنگی خدمات سفر( درخصوص 
برای  داخلی  حوزه گردشگری  تدابیری که 
تعطیلات اربعین اندیشیده، گفت: با توجه 
به آنکه تمرکز کشور در این ایام به سفرهای 
عتبات عالیات است از این رو با بیشترین 
حجم تردد در شهرهای مرزی ایران و عراق 
بخصوص استان ایلام روبه رو خواهیم بود. 
به زودی نشست و جلساتی با ستاد اربعین 
تا گزارش های  داشت  خواهیم  استان ها  و 
اربعین  ستاد  البته  کنیم.  دریافت  را  لازم 
 برنامه ریزی های لازم را نیز انجام خواهد داد. 

او درخصوص آماده بودن زیرساخت های لازم 
برای حضور زائران عتبات عالیات در شهرها 
و استان های مرزی مانند ایلام، کرمانشاه و 
خوزستان گفت: درحال حاضر دستگاه های 
از  داده اند که  انجام  فعالیت هایی  مختلف 
مدیریت و هماهنگی تردد و ترافیک مانند 
بهداشتی  تا سرویس های  پارکینگ گرفته 
 موقف، برقراری کمپ و… را شامل می شود. 

فاطمی با تاکید برآنکه تردد در عراق برعهده 
دولت عراق خواهد بود، گفت: مسافران ایرانی 
تا مرز می توانند با حمل و نقل ایران همراه 
با ماشین های شخصی  باشند و می توانند 
خود در داخل ایران سفر کنند و در استان های 
پارکینگ ها  در  را  خود  ماشین های  مرزی 
 بگذارند و راه خود را در عراق ادامه دهند. 
به گفته دبیر ستاد مرکزی هماهنگی خدمات 
سفر، در حال حاضر فضاهای کمپ از جمله 
زائران  برای  و…  موقف  واحدهای  چادر، 
درنظر گرفته شده. البته مراکز اقامتی اعم 
خواهند  مسافران  پذیرای  نیز  هتل ها  از 
بود و هر کس بنابر سلیقه و سطح درآمد 
 می تواند محل اقامت خود را انتخاب کند. 

تصریح  داخلی  اداره کل گردشگری  مدیر 
کرد: تمام مسیرهای اصلی که به غرب کشور 
دسترسی دارند برای سفرهای اربعین آماده 
شده اند. در این میان گردشگری محور غرب 
نیز فعال شده و شاهد انسجام نسبی بین 
استان های غربی هستیم. هرچه به اربعین 
و  نزدیک تری شویم قطعا حجم مسافران 
بار سفر بر محور غرب کشور بیشتر خواهد 
برای  لازم  آمادگی  عرصه  این  فعالان  شد. 
ارائه خدمات به مسافران را دارند. البته نباید 
فراموش کرد که اکنون زمان پر مسافر برای 
سفرهای منطقه ای غرب کشور است و از نوروز 
تاکنون نیز شاهد افزایش میزان مسافران 

این محور از گردشگری کشور هستیم.

آگهی مناقصه عمومی ضریب اشغال 80 درصدی واحدهای اقامتی غرب کشور 
شرکت توزیع نیروی برق استان هرمزگان در نظر دارد خدمات مشروحه ذیل را از طریق برگزاری مناقصه عمومی به پیمانکاران 

واجد شرایط واگذار نماید:

لذا كلیه پیمانکاران واجد شرایط که دارای تجربه، تخصص و تجهیزات لازم بوده؛ می توانند پس از تاریخ درج آگهی نوبت دوم در روزنامه جهت 
خرید اسناد مناقصه به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمایند و جهت دریافت اسناد اقدام  نمایند.

-آدرس دستگاه مناقصه گزار: بندرعباس – بلوار جمهوری اسلامی – جنب شهرک مسکونی زیتون )نیروگاه قدیم( شرکت توزیع نیروی برق 
هرمزگان تلفن: ۳۱20۱۵22 -0۷۶  فاکس دبیر خانه: ۳۱20۱۴02 - 0۷۶

-مشخصات شرکت توزیع نیروی برق استان هرمزگان: کد اقتصادی:۴۱۱۱۴۳۵89۳۱۵   شناسه شرکت:۱0۱0۱۳۳۵۵۷۷  ش ثبت:۱9۵۴  
کدپستی:۷9۱۳۶-۷۵۱۱۵

-محل بازگشایی پاکات : شرکت توزیع برق هرمزگان – دفتر امور تدارکات و انبارها
-به پیشنهادهای فاقد امضا، مشروط، مخدوش و پیشنهاداتی كه بعد از انقضا ء مدت مقرر در اسناد مناقصه واصل می شود مطلقا ترتیب اثر 

داده نخواهد شد.
)www.setadiran.ir( .میباشد )آدرس دانلود اسناد: خرید اسناد فقط از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد-

شماره مناقصهموضوعردیف

۱
 انجام خدمات مشاوره و نظارت فنی و مالی بر اجرای پروژه های تعویض سیم به کابل خودنگهدار در شبکه فشارضعیف
هوایی، اصلاح و بهینه سازی شبکه و روشنایی معابردر محدوده استان هرمزگان با مبلغ برآورد )۳۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰(  ریال

مبلغ تضمین شركت در مناقصه:۱.۹۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال         مدت زمان انجام کار: ۱۲ ماه                پیش پرداخت: ندار
۶۶-۱۴۰۱

۲
 واگذاری عملیات طرح توسعه فیدر پست فوق توزیع فرامرزان واقع در محدوده اداره برق جناح شامل حجم عملیاتی:جزهای اعتباری

۴۰۰)فشار متوسط هوایی( و ۶۰۰) فشار متوسط زمینی( با مبلغ برآورد )۱۶.۵۷۸.۹۱۱.۲۶۵(  ریال
مبلغ تضمین شركت در مناقصه: ۱.۳۲۸.۹۴۵.۵۶۳ ریال        مدت زمان انجام کار: ۳ ماه       پیش پرداخت: ۲۰درصد

۸۸-۱۴۰۱

۳
 انجام عملیات سرویس و تعمیر اساسی تعداد )۱۰۰( دستگاه انواع ترانسفورماتور معیوب انبار مرکزی با مبلغ برآورد

)۳۵.۳۰۰.۰۰۰.۰۰۰(  ریال
پیش پرداخت: ندارد             مبلغ تضمین شركت در مناقصه: ۲.۰۵۹.۰۰۰.۰۰۰ریال         مدت زمان انجام کار: ۵ ماه

۱۱۵-۱۴۰۱

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه فقط به سه صورت ضمانت بانکی –کسر از مطالبات یا واریز وجه نقد مورد قبول می باشد.

روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق هرمزگان

نوبت دوم

۱۴۰۱/۰۵/۳۱ انتشار نوبت اول:   تاریخ 
۱۴۰۱/۰۶/۰۱ نوبت دوم:  انتشار  تاریخ 
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 دست کم پل های خوبی 
بسازید

۱ادامه از صفحۀ

داده شده که این اقدام در پی درخواست امور 
آب و صورت جلسه ستاد بحران انجام شده و 
مجوز لازم از طرف معاونت امور جنگل سازمان 
منابع طبیعی صادر شده و قطع درختان کاملا 
بر اساس رعایت قوانین و مقررات بوده است.
آبخیزداری  مسئولان  بعدی  پیگیری های  در 
اعلام کرده اند که  هم  طبیعی  منابع  سازمان 
بستر و حریم رودخانه در حوزه وظایف امور 
آب است و آبخیزداری تنها در سرشاخه های 
رودخانه ها اقدام به ایجاد بندهای شاخه گیر 
می نماید و در این اتفاق هیچ نقش و نظر فنی 

است. نداشته 
پرسش این است که اگر واقعا قطع درختان 
و  درخواست  اساس  بر  رودخانه  حاشیه 
تکلیف  انجام شده است پس  صورت جلسه 
آن  به  مربوط  مطالعات  و  رودخانه  مهندسی 
وجود  می گویند  اینکه  دارد؟  جایگاهی  چه 
از فرسایش کناری  رودخانه  درختان حاشیه 
مواقع  به کدام  مربوط  می کند  جلوگیری  آن 
در  و در صورت ضرورت قطع درخت  است؟ 
بعضی موارد آیا با یک فرمول می توان برای 
همه شرایط نسخه پیچید؟  و اساسا آیا نیازی 
به مطالعه سابقه بروز سیل، شیب رودخانه، 
جنس زمین و خاک، سن درختان و ... برای 
امور آب  و همان درخواست  نبوده  هر مسیر 

است؟ کافی 
حال که دوباره بحث سیل و خسارات آن به 
اخبار روز تبدیل شده است؛ و در مورد دلایل آن 
به ساخت و ساز در مسیر رودخانه اشاره شده 
هم  را  رودخانه  درختان حاشیه  جایی که  تا 
جزو موانع حساب کرده و آن را قطع می کنند؛ 
جا دارد برای چندمین بار ظرف سال های اخیر 
درخواست چاره جویی برای پل های بزرگ راه 

محور سوادکوه تکرار گردد.
استحضار دارید که راه آهن تهران - گرگان با 
بیش از هفتاد سال قدمت از کوهستان های 
سوادکوه عبور می کند. اما تاکنون کمتر اتفاق 
بروز  و  شدید  بارندگی های  اثر  بر  افتاده که 
سیل، پل های این محور مسدود شده باشد. 
بسیاری از این پل ها علاوه بر شاهکار مهندسی 
یک اثر هنری نیز به شمار می رود مانند پل 
معروف به پل پیروزی در ورسک و پل های 

کمتر شناخته شده شوراب، اوریم و دوآب.
تاکنون چند بار در نشریات محلی و ملی از 
مقامات محترم به ویژه استانداری مازندران 
درخواست  سوادکوه  شهرستان  فرمانداری  و 
شده با اعزام گروه کارشناسی، پل های بزرگ راه 
محور سوادکوه در حد فاصل دو گل تا سرخ 
آباد را از نظر ظرفیت عبور آب در موارد طغیانی 
از  کار  که  چرا  دهند  قرار  جویی  چاره  مورد 
بررسی کارشناسی گذشته و تاکنون بارها پس 
از بارندگی شدید عبور و مرور در این محدوده 
از محور سوادکوه مختل شده و مردم ساعت ها 

در آنجا متوقف و سرگردان شده اند.
حاکی  سالمندان  از  اینجانب  پرس و جوی 
از وقوع سیل بسیار شدید در حوزه سله بن 
دهه های  در  نظر(  مورد  پل های  )بالادست 
آن  برگشت  دوره  اگر  است که  بوده  گذشته 
دیگر حوزه  در  آسا  باران سیل  یا  برسد   فرا 
های بالادست اتفاق بیفتد با توجه به تردد این 
از سیل گلستان  بدتر  محور شاهد فاجعه ای 
سال ۱۳۸۰ خواهیم بود و خدای ناکرده تلفات 
احتمالی از صدها نفر هم متجاوز خواهد شد. 
حال با توجه به تجربیات اخیر به مسئولان 
محترم باید گفت: برای جلوگیری از خسارت 

سیل دست کم پل های خوبی بسازید.

»پیام ما« قطع درختان توسکا در حاشیه و بستر رودخانه »تلار« را بررسی کرد

تبر بر کمر توسکاها
در حالی که قرار بود تنها درختان خمیده یا افتاده بردارند،  درختان ایستاده را هم قطع کردند و با خود بردند

رئیس اداره منابع طبیعی 
سوادکوه:  ما فقط یک طرح 
جنگل داریم و بقیه امور بر 

اساس تقاضا است. به عنوان 
مثال یک جا می  خواهند جاده 

بزنند یا خطوط انتقال برق را 
احداث کنند، زمانی هم پروژه 

انتقال گاز و ... را داریم

سرزمین ما متاثر از تغییر 
اقلیم و دخالت های ناپایدار 
توسعه )دخالت های زیاد در 
حریم رودخانه ها، سد کردن 

ورودی آب ها، پاک تراشی 
جنگل ها و تغییر کاربری 

اراضی و برداشت های آب از 
منابع زیر زمینی( بیش از هر 
زمان دیگری آماده میزبانی از 

سیلاب هاست

وزیر نیرو توضیح داد:

ماجرای اجرای طرح های فاضلاب از محل تهاتر نفت
شبکه  تکمیل  پروژه های  امسال  اوایل 
فاضلاب در خرمشهر و آبادان توسط رئیس 
اساس  بر  که  رسید  تصویب  به  جمهوری 
و  آبادان  فاضلاب  باقیمانده  است  قرار  آن 
خرمشهر از طریق تهاتر نفت تا سقف ۲۰۰۰ 
برای  تومان  میلیارد   ۸۰۰ تومان که  میلیارد 
آبادان  برای  خرمشهر و ۱۲۰۰ میلیارد تومان 
الانبیاء)ص(  خاتم  قرارگاه  توسط  است، 

شود. انجام 

وزیر  اکبر محرابیان   علی  ایسنا  به گزارش 
نیرو درباره نحوه تکمیل شبکه فاضلاب آبادان 
و خرمشهر از محل تهاتر نفت بیان کرد: اغلب 
فعال  خوزستان  استان  فاضلاب  طرح های 
بهره برداری  به  طرح ها  این  از  بخشی  بوده، 

رسیده و بخشی نیز فعال است.
مالی  منابع  تامین  برای  ما  داد:  ادامه  او 
نیازمند سرمایه  اینکه  دلیل  به  این طرح ها 
روش های  از  بنابراین  هستیم  سنگینی 

می کنیم. استفاده  تهاتر  جمله  از  مختلف 
یک  تبصره  طبق  اینکه  بیان  با  نیرو  وزیر 
طرح ها،  این  پیمانکار  اگر  بودجه  قانون 
بر اساس  باشد،  الانبیاء)ص(  قرارگاه خاتم 
قانون می توانیم از تهاتر نفت استفاده کنیم، 
گفت: نفت را به آن ها می دهیم و در ازای آن 

می کنند. اجرایی  را  پروژه 
 - کرمی نژاد  محمدرضا  اساس،  این  بر 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب خوزستان 

مرداد   ۲۲ از  رابطه گفت:  این  در  اخیرا  نیز 
عملیات اجرایی طرح توسعه شبکه آبرسانی 
در دهستان نصار و شهر اروندکنار آغاز شد و 
بر این اساس قرارگاه محرومیت زدایی کربلا، 
روستای  در  را  لوله گذاری  اجرایی  عملیات 

می کند. آغاز  نصار  دهستان  و  کوت 
لوله گذاری  افزود: پیمانکار دوم، عملیات  او 
پایان  به  را  اروندکنار  شهر  در  کیلومتر   ۱۴
و  ترمیم  عملیات  نیز  زودی  به  و  رسانده 
اتصال به شبکه آبرسانی را آغاز می کند. در 
راستای حل مشکل کم آبی منطقه اروندکنار 
با پیمانکار طرح مذاکراتی انجام شد و لوله 
و اتصالات مورد نیاز در محل های مورد نظر 
اجرایی  عملیات  امروز  از  شد  قرار  و  تخلیه 

زدایی  محرومیت  قرارگاه  توسط  لوله گذاری 
عنوان  به  کربلا  شود.قرارگاه  آغاز  کربلا 
آبرسانی  شبکه  توسعه  طرح  اول  پیمانکار 
به روستاهای کوت و دهستان نصار انتخاب 
شده است که در مجموع پنج کیلومتر از این 
 ۲۰۰ لوله سایز  از خط  استفاده  با  را  مناطق 

می کند. لوله گذاری  اتیلن  پلی  میلیمتر 
طرح  اجرای  وظیفه  نیز  دوم  پیمانکار 
نهر  روستاهای  به  آبرسانی  شبکه  توسعه 
ابوچمبه، ابودگل، ابوطرف و دایر را بر عهده 
از پروژه را لوله گذاری  دارد که ۱۴ کیلومتر 
شبکه  ترمیم  عملیات  زودی  به  و  کرده 
آبرسانی و اتصال خط به شبکه انتقال آب 

می دهد. انجام  را 

یک کنشگر محلی: در هفته های 
اخیر کارشناسان سازمان 

مدیریت بحران تشخیص 
دادند این درختان باعث سیل 

می شوند و در یک مسیر 
تصمیم به قطع این درختان 

گرفتند. استدلال آنها این بود 
که درختان خمیده یا افتاده را 
برمی دارند در حالی که درختان 

ایستاده را هم قطع کردند 
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در خرداد ماه سال ۱۳۹۸ حمید  رضا احمدی 
آبخیزداری  و  طبیعی  منابع  اداره  رئیس 
سوادکوه در گفت و گو با فارس عنوان کرده 
تلار  رودخانه  حاشیه  درختان  »قطع  بود: 
و  بوده  قانونی  ضوابط  رعایت  با  سوادکوه 
در شرایط  مدیران  و  استاندار  دادستان،  از 
بحرانی برای قطع درختان خطر ساز اجازه و 
مصوبه داشتند و  این کار با حضور مدیر کل 
منابع طبیعی استان و مأموران ما با رعایت 
همچنین  او  شد«.  انجام  قانونی  شرایط 
گفته  بود: »پیشنهاد قطع درختان خطر ساز 
اداره  پیشنهاد  با  تلار  رودخانه  حاشیه  در 
امور آب بود که عدم قطع درختان خطر ساز 
باعث قطع درخت بر اثر سیل و بسته شدن 
دهانه های پل ها  مسیر رودخانه و حوادثی 

تجاری  و  مسکونی  منازل  تخریب  مانند 
می شد.  باغی  و  کشاورزی  زمین های  و 
ریشه کنی  باعث  خطر ساز  درختان  وجود 
درختان  شد که  جوارم  ابتدای  در  درختان 
ریشه کن شده از شهرستان های پایین دست 
آمل  کارگاه های  از  هم  آن  قاچاق  چوب  و 
مسئول  مقام  این  گفته  به  شدند.«  پیدا 
قرار بود درختان قطع شده به نفع دولت به 
فروش رفته و پول آن هم به خزانه واریز 
با دستور  اینکه »قطع درختان  شود ضمن 
استاندار  گفته  به  و  بود  مرتبط  مدیران 
به  درختان  بعدی  سیل  در  اگر  مازندران 
منابع  اصلی  مقصر  می آمدند،  سیل  همراه 
طبیعی بود. از این رو با پیشنهاد امور آب 
حاشیه  خطر ساز  درخت  اصله   ۹۰ از  بیش 

خطرات  از  جلوگیری  برای  تلار  رودخانه 
شد.« قطع  سیل  از  ناشی 

چنین  برابر  در  کارشناسان  که  پرسشی 
که  است  این  می کنند  مطرح  اقداماتی 
چنین پروژه هایی بر اساس طرح ، اجرایی 
زمینه  این  در  دیگر  دستگاه های  یا  شده 
کنشگر  باوند  احمد  گرفته اند؟   تصمیم 
اشاره  با  ما«  »پیام  با  گفت وگو  در  محلی 
رودخانه  بلندترین  تلار  رودخانه  اینکه  به 
رودخانه  این  می گوید:  است  مازندران  در 
خود  مسیر  در  و  دارد  طول  کیلومتر   ۱۵۰
در  شود.  می  تقسیم  فرعی  شاخه های  به 
توسکایی  درختان  فرعی  شاخه  سه  هر 
سال   ۵۰۰ به  آنها  از  برخی  عمر  داریم که 
هم می رسد. در هفته های اخیر کارشناسان 

دادند  تشخیص  بحران  مدیریت  سازمان 
این درختان باعث سیل می شوند و در یک 
مسیر تصمیم به قطع این درختان گرفتند. 
استدلال آنها این بود که درختان خمیده یا 
درختان  حالی که  در  برمی دارند  را  افتاده 

قطع کردند. هم  را  ایستاده 
برداشت  اینکه عدد درختان  به  با اشاره  او 
بود،  درخت   ۳۰۰ تا   ۲۰۰ حدود  شده 
طبیعی  منابع  برخی کارشناسان  می افزاید: 
مجموعه  اما   نبودند  موافق  کار  این  با 
منطقه  در  اتفاق  این  شد  باعث  فشارهایی 
باشیم. درختان  این  قطع  شاهد  و  بیفتد 

طبیعی  منابع  اداره  رئیس  امینی  علی 
دارد.  دیگری  نظر  مقابل  در  اما  سوادکوه 
او به »پیام ما« می گوید: درباره هر کار و 

اینکه  و  باید کارشناسان نظر دهند  اقدامی 
کسانی خارج از یک حوزه درباره آن اظهار 

نیست. دقیق  کنند  نظر 
مطالعات  مسئول  مقام  این  گفته  به 
اساس  بر  درختان  این  قطع  با  مرتبط 
طبیعی  منابع  اداره کل  نظرات کارشناسان 

است. شده  انجام  مازندران 
بحران  مدیریت  ستاد  مصوبه  به  او 
آب  و   فرماندار  تقاضای  مازندران،   استان 
کرده  اشاره  سوادکوه  شهرستان  منطقه ای 
و ادامه می دهد: این مصوبه تاکید داشت 
درختانی که در بستر رودخانه خطر آفرین 
این  از  کارشناسان  شوند.  قطع  هستند 
برخی  بودند  مشاهده کرده  و  بازدید  نقطه 
درختان ریشه کن شده و یا معلق و در حال 

بودند. شدن  ریشه کن 
نظر  اظهار  به  نباید  می گوید:  امینی 
اهمیت  اشخاص  برخی  و  هنرپیشه ها 
داد ، اگر منابع طبیعی این درختان را قطع 
باران  و  باد  و  سیل  وقوع  با  آنها  نمی کرد 
می آوردند. بار  به  خسارت  و  می افتادند 
این پرسش که چرا برخی  به  او در پاسخ 
نداشتند  مشکلی  هیچ  که  سرپا  درختان 
قطع شدند،  بیان کرد: این درختان در بستر 
ریشه کنی  امکان  و  بودند  رودخانه  و کف 
به  آنها  حالت  این  در  داشت.  وجود  آنها 
یا  پل  در  خطرآفرین  درختان  سایر  همراه 
در معبر رودخانه که عرض کمی دارد باعث 

می شدند. سیل  وقوع  و  انسداد 
اساس  همین  بر  درختان  امینی  گفته  به 
منابع  به  آنها  سیاهه  و  شده  علامت گذاری 
منابع  اداره  تایید  با  شد.  ارسال  طبیعی 
طبیعی مجوز قطع درختان صادر شد و همه 
چیز در یک روند قانونی پیش رفته است.

آیا طرحی  این پرسش که  به  پاسخ  او در 
مستقل از سوی اداره منابع طبیعی در این 
بر  اقدامی  چنین  یا  داشت  وجود  زمینه 
اساس درخواست سایر نهادها بوده است، 
می گوید: ما فقط یک طرح جنگل داریم و 
بقیه امور بر اساس تقاضا است. به عنوان 
یا  بزنند  جاده  می  خواهند  جا  یک  مثال 
زمانی  احداث کنند،  را  برق  انتقال  خطوط 
... را داریم. زمانی  انتقال گاز و  هم پروژه 
اساس  بر  شوند  ارسال  اداره  به  تقاضا  که 
انجام  لازم  بررسی های  کارشناسی  توان 
تحقیق  مورد  آن  امکان پذیری  و  می شود 
انجام  تلار  رودخانه  در  آنچه  می گیرد.  قرار 

است. بوده  فنی  و  قانونی  شده کاملا 
با  سوادکوه  طبیعی  منابع  اداره  رئیس 
بودن  قانونی  و  فنی  باره  سه  تا  دو  تاکید 
با  برخی  متاسفانه  می افزاید:  طرح  این 
می کنند.  عنوان  را  مطلبی  غرض  و  قصد 
روال  شده  انجام  منطقه  این  در  آنچه 
درباره  ابهامی  و  طی کرده  را  خود  قانونی 

ندارد.  وجود  آن 

پیام ما: یک ماه از وقوع سیلی به فراگیری 
۲۴ استان کشور می گذرد. اکنون وزارت جهاد 
کشاورزی برآورد نهایی خود از خسارت این 
کرده  اعلام  را  کشاورزی  بخش  به  پدیده 
معاونت  سرپرست  اعلام  براساس  است. 
این  مجموع  کشاورزی  وزارت  خاک  و  آب 
خسارت ها حدود ۹ هزار میلیارد تومان برآورد 

است. شده 
به گزارش پیام ما، فریبرز عباسی در نشست 
برگزار  دولت  هفته  مناسبت  به  که  خبری 
اخیر  سیل   گفت:  خبر  این  اعلام  با  شد، 

خسارت های زیادی را به زیرساخت های آب 
و خاکی کشور وارد کرد که برآورد خسارت ها 
است.  بوده  تومان  میلیارد  هزار   ۹ حدود 
بیشترین خسارت به کانال های آبی وارد شده 
شدند؛  تخریب  و  پر  رسوب  از  چراکه  است 
بین  جاده های  قنوات،  از  بسیاری  همچنین 
مزارع استان های کرمان، یزد، فارس، لرستان 
خسارت  بیشترین  بویراحمد  و  کهگیلویه  و 

تجربه کردند. را  از سیل  ناشی 
گزارش های  مسئول  این  اعلام  به  بنا 
آسیب های ناشی از سیل به تفکیک  استان ها 

بحران  مدیریت  و  وزارتخانه  به  و  مشخص 
است. شده  اعلام  کشور 

سازمان شیلات ایران نیز پیشتر، برآورد اولیه 
خسارات سیل به بخش آبزی پروری را بیش 
از ۷۳۴ میلیارد تومان اعلام کرد و خسارت 
سیل به واحدهای آبزی پروری بیش از ۷۰۰  
میلیارد تومان برآورد شد. رجبعلی قربان زاده، 
سازمان  بودجه  و  برنامه ریزی  دفتر  مدیرکل 
سیل  اثر  بر  بود:   اعلام کرده  ایران  شیلات 
و  شد  خسارت  دچار  استان کشور   ۱۲ اخیر 
براساس برآورد اولیه بیش از ۷۸۰۰ تن ماهی 
میزان  برای  بررسی ها  چند  هر  رفت،   بین  از 
دقیق خسارت وارده به واحدهای آبزی پروری 
به  هم  و  محصول  به  هم  سیل  دارد.  ادامه 
آبزی پروری  واحدهای  ابنیه  و  تاسیسات 
پرورش  واحدهای  از  برخی  و  زد  آسیب 
خود  تولیدات  تمام  تقریبا  سردآبی  ماهیان 

از دست دادند. را 
نشان می دهد  اولیه  برآورد  این که  بیان  با  او 
به  وارده  خسارت  و  سیل  شدن  جاری  اثر  بر 
حدود ۶۸۵  غیرپرواری(  و  )پرواری  محصول 
تاسیسات  به  وارده  و خسارت  تومان  میلیارد 
اضافه  بود،  تومان  میلیارد   ۵۰ حدود  ابنیه  و 
کرد: بیشترین خسارت به استان چهارمحال و 

بختیاری با برآورد ۲۳۰۲ تن تلفات محصول، 
استان کهگیلویه و بویراحمد با برآورد ۲۱۹۵ تن 
تلفات محصول و استان لرستان با برآورد ۱۵۰۶ 
تن تلفات محصول بود. بیشترین تلفات ناشی 
از سیل به محصولات مربوط به ماهیان سردآبی 
)قزل آلا( وارد شد. مزارع ماهیان سردآبی برای 
دستیابی به آب شیرین در کنار رودخانه احداث 
می شوند و از این رو بیشترین خسارت سیل 
آن  بود، ضمن  مزارع  این  تولیدات  به  مربوط 
که برخی از این مزارع در مسیر رودخانه ها و 
بدون مجوز سازمان شیلات احداث شده بودند. 
همچنین بیش از ۵۰ درصد خسارات به علت 
حجم زیاد بارندگی و سیلاب های لحظه ای در 
مسیر رودخانه ها بود که در ۵۰ سال اخیر بی سابقه 
است. براساس گزارش های موجود، سیل های 
مرداد امسال نه تنها خطرناک ترین سیل های 
کشور بودند بلکه ۸۰ درصد سیلاب های مهم 
پایتخت در ۶ ماهه نخست سال رخ داده اند.
بحران  مدیریت  سازمان  رئیس  اعلام  طبق 
هزار  یک  به  امسال  تابستان  کشور، سیلاب 
بخش   ۲۵۸ و  شهر   ۱۳۳ روستا،   ۴۳۳ و 
نهم  وارد کرد.  خسارت  استان کشور   ۲۴ در 
از  بازدید  در  جهاد کشاورزی  وزیر  مردادماه 
اشاره  با  فیروزکوه  و  دماوند  سیل زده  مناطق 
دامدان  به کشاورزان،  خسارت  شدن  وارد  به 
ابتدایی  برآورد  اعلام کرد:  باغداران کشور،  و 
ما از خسارت ۶ هزار میلیارد تومان بود که در 
برآورد دوم این عدد به ۱۰ هزار میلیارد تومان 
رسید. دیگر آمارها هم نشان داد سیل اخیر 

تنها در استان سیستان و بلوچستان، ۳۵ هزار 
و ۱۳۰ میلیارد ریال در بخش های کشاورزی، 
راهداری، شهرداری  ها، منابع طبیعی، برق، آب، 
مسکن و عشایر خسارت وارد کرد که در این 
از  بیش  استان  این  بخش کشاورزی  میان، 
هشت هزار و ۳۵۰ میلیارد ریال آسیب دید.

آبخیزداری کشور  و  مراتع  جنگل ها،  سازمان 
سال گذشته آماری را در اختیار رسانه ها قرار 
داد که نشان می داد طی ۷۰سال اخیر ۸ هزار 
و ۴۴۹ سیل در استان های  مختلف کشور به 
ثبت رسیده که نیمی از آن در ۲۰ سال اخیر 
رخ داده است. هر سال دستکم ۱۲۰ سیل و به 
طور میانگین هر ۳ روز یک سیل! ۴۳ درصد 
از سیل های ۲۰ سال اخیر هم در استان های 
فارس، گلستان، خراسان رضوی، هرمزگان و 

سیستان و بلوچستان رخ داده است.
هیات  گزارش  که  حالی  در  همچنین 
 )IPCC( هوا  و  آب  تغییرات  بین دولتی 
نشان از این دارد که »افزایش دمای جهانی 
به طور چشمگیری بر چرخه آب تاثیر گذاشته 
شدیدتر  را  خشکسالی ها  و  سیلاب  وقوع  و 
هم، کارشناسان  ایران  در  می کند.«  مکرر  و 
اقلیم  تغییر  از  متاثر  ما  سرزمین  می گویند 
)دخالت های  توسعه  ناپایدار  دخالت های  و 
زیاد در حریم رودخانه ها، سد کردن ورودی 
آب ها، پاک تراشی جنگل ها و تغییر کاربری 
اراضی و برداشت های آب از منابع زیر زمینی( 
از  میزبانی  آماده  دیگری  زمان  هر  از  بیش 

سیلاب هاست.

بررسی های »پیام ما« درباره برآورد نهایی خسارت سیل مرداد در بخش کشاورزی

خسارت  9 هزار میلیارد تومانی

گزارش روز

علی اکبر محرابیان  وزیر نیرو 
درباره نحوه تکمیل شبکه 

فاضلاب آبادان و خرمشهر 
از محل تهاتر نفت بیان کرد: 

اغلب طرح های فاضلاب 
استان خوزستان فعال بوده، 

بخشی از این طرح ها به 
بهره برداری رسیده و بخشی 

نیز فعال است

 مزایده »فروش درختان خطرآفرین در بستر جریانی رودخانه تالار واقع در محدوده منطقه سرخ آباد تا طالع« هجدهم خرداد ۱۴0۱ آغاز 
شد و سی و یکم این ماه به پایان رسید. این اقدام اولین بار نیست که در این منطقه رخ می دهد. در سال 98 نیز این اتفاق رخ داد و 

مسئولان در برابر انتقادات وارد شده بر روند قانونی انجام شده تاکید کردند. 

سخنگوی صنعت آب: 
سد اکباتان 

از مدار خارج نمی شود 
سخنگوی صنعت آب کشور از حل مشکل آب 
همدان تا هفته آینده خبر داد و گفت: سد 

اکباتان از مدار خارج نمی شود.
با   زاده گفت:  قاسم  فیروز  ایسنا  به گزارش 
طرح  یک  اول  مرحله  اجرای  و  فعال سازی 
به صورت  همدان  آب  مشکل  شده،  متوقف 
اساسی حل می شود. همکارانم در شرکت های 
آب منطقه ای و آبفا با تلاشی شبانه روزی در 
هستند که  طرحی  اول  مرحله  اجرای  حال 
سالها متوقف مانده بود و با بهره برداری از آن 
آتی، مشکل قدیمی آب شهر  در هفته های 

همدان به صورت دائمی حل خواهد شد. 
شرایط  آبی،  کم  علت  به  اینکه  بیان  با  او 
اقلیمی و کاهش بارش ها، حجم مخزن سد 
اکباتان به شدت کاهش یافته است بیان کرد: 
در روزهای گذشته موجودی مخزن این سد 
به یک میلیون و ۶۰۰ هزار متر مکعب رسیده و 
بر اثر کاهش تراز آب مخزن سد، تصفیه خانه 
شهید بهشتی شهر همدان از مدار خارج شده 
است. او افزود: علیرغم کاهش حجم مخزن 
اکباتان، با همین میزان موجودی مخزن سد، 
بخشی از آب مورد نیاز شهر همدان از طریق 
قابل  آینده  ماه  یک  تا  اکباتان  تصفیه خانه 

تامین است. 

| روزنامه نگار |
| فاطمه باباخانی |
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با وجود تدوین طرح بازآفرینی شهری به ویژه 
بافت های تاریخی و فرسوده که در زمان صدارت 
عباس آخوندی بر کرسی وزارت راه و شهرسازی 
مصوب شد اما گویی نه فقط دولت یازدهم و 
دوازدهم در بهسازی بافت های فرسوده توفیقی 
نداشتند بلکه راه دشواری هم پیش روی دولت 
ساخت  شعارش  که  دولتی  است.  سیزدهم 
با  محدوده هایی  در  گویی  بود  ارزان  مسکن 
قیمت های ارزان زمین و خانه و تراکم جمعیتی 

بالا نیز برنامه عملی و قابل اجرایی ندارد.

در آستانه اخذ اعتبار
راه و شهرسازی اعلام  دیروز معاون وزیر 
کرد که در قانون بودجه امسال دو هزار میلیارد 
تومان به نوسازی بافت فرسوده و حاشیه ای 
این  داده شده که درمرحله گرفتن  تخصیص 

اعتبار قرار داریم.
هزار   ۱۶۶ از   بیش  گفت:  آیینی  محمد   
درصد  معادل ۲۳  از مساحت شهرها  هکتار 
دارند.  نابسامانی  بافت های  شهری  سطوح 
بافت فرسوده، ۶۰  که شامل ۷۰ هزار هکتار 
هزار هکتار بافت حاشیه ای، ۳۲ هزار هکتار 
بافت تاریخی و ۶ هزار هکتار بافت فرسوده 

می شود. روستایی   پیشینه  با 

بازآفرینی  شرکت  مدیرعامل  گفته  به 
واقع  مسکونی  واحدهای  درصد   ۴۹ شهری 
تاب  فاقد  شهری  نابسامان  بافت های  در 
سال  از  هستند.  آسیب ها  برابر  در  پذیری 
شده  نوسازی  واحد  هزار   ۶۷۰ تا کنون   ۸۴
که از محل تخریب ۲۸۰ هزار واحد فرسوده 
تولید شدند. بنابراین به طور متوسط سالانه 
برای  است.  شده  نوسازی  واحد  هزار   ۴۰
فرسوده   بافت های  نوسازی  درروند   تسریع 
اقدامات بسیاری زیادی از جمله تسهیل در 
صدور پروانه نوسازی، تخصیص ۲ هزار و ۶۱۰ 
میلیارد تومان از محل تسهیلات اشتغالزایی 
به نوسازی بافت فرسوده و اعطای تسهیلات 
 ۱۵۰ که   تهران  در  تومانی  میلیون   ۴۵۰
درصد  صفر  سود  نرخ  با  آن  تومان  میلیون 
بوده ،انجام شده است. هم اکنون  ۶۵ هزار 
حال ساخت  در  فرسوده  بافت های  از  واحد 
بالغ  شهر   ۴۳۵ در  تاکنون  هستند.  مجدد 
بهسازی  به  رایگان  قیر  تومان  ۶۰۰میلیارد  بر 
حاشیه ای  و  فرسوده  بافت های  معابر 

است. شده  پرداخت 
معاون وزیر راه و شهرسازی تیرماه امسال نیز 
در خصوص وضعیت بافت های فرسوده کشور 

همراه با  با انتقاد از هشت سال عدم اجرای 
بافت های  در  مسکونی  واحدهای  نوسازی 
فرسوده و تاریخی شهری گفته بود: ۲ میلیون و 
۶۵۰ هزار واحد از بناهای مسکونی واقع در این 

محدوده ها ناپایدار هستند.
محمد آئینی، معاون وزیر راه و شهرسازی اعلام 
کرده بود: بیش از ۱۶۲ هزار هکتار معادل ۲۵ 
درصد و یک چهارم سطح شهرها را بافت های 
هدف بازآفرینی شهری اعم از سکونتگاه های 
بافت  فرسوده میانی  غیررسمی و حاشیه ای، 
و بافت فرسوده تاریخی تشکیل می دهند که 
بیش از یک سوم جمعیت شهری در این مناطق 

سکونت دارند.
او در ارائه آماری گفته بود: بیش از پنج میلیون 
و ۷۰۰ واحد مسکونی در محدوده های هدف 
تلاش هایی  با  دارند.  قرار  شهری  بازآفرینی 
که انجام شده نزدیک به ۲۱۰ هزار واحد بنای 
ناپایدار تخریب و نوسازی شده و به جای آنها 
۶۷۰ هزار واحد ساخته شده است؛ بنابراین 
ما با  کار مانده بسیار زیادی مواجه هستیم.

۱۵0 هزار واحد در دستور کار
معاون وزیر راه و شهرسازی اعلام کرده بود: 
در حوزه نوسازی مسکن، برنامه نوسازی ۱۵۰ 

هزار واحد در سال در دستور کار است که این 
میزان دست کم ۱۵ برابر متوسط هشت سال 
گذشته می شود که کار بزرگی است. هم اکنون 
این محدوده ها در  از ۶۲ هزار واحد در  بیش 
دست حمایت داریم که در حال نوسازی هستند 
که ۱۲ هزار واحد آن در دهه فجر سال گذشته 
به بهره برداری رسید و ۱۵ هزار واحد نیز در هفته 
دولت سال جاری به بهره برداری خواهد رسید. 
بقیه نیز در مراحل مختلف ساخت وساز است.

اعلام  از صحبت هایش  او در بخش دیگری   
تا  تا سالیانه بین ۲۰۰  انتظار است  بود:  کرده 
۳۰۰ هزار واحد فرسوده در بافت های فرسوده با 
ارائه بسته جامع شهرسازانه نوسازی در بافت ها 
نوسازی شود و با این کار بخشی از نیاز مردم 
به مسکن در این محدوده ها پاسخ داده شود. 
ظرفیتی که در این محدوده ها وجود دارد بیش 
از پنج میلیون واحد اضافی است که لازمه اش 
در  شود.  فراهم  این کار  بستر  است که  این 
این کار همراهی مردم و حل مشکلات سند که 
در برخی از محلات وجود دارد باید برطرف شود. 
همچنین باید تشویق جدی از سرمایه گذاران در 
این محدوده ها انجام شود تا نسبت به سرمایه 

گذاری در این محدوده ها ترغیب شوند.

فقط ۶ دهم درصد بازسازی
و  مسکن  بازار  تخصصی  وب سایت  یک 
از وضعیت بهسازی  تحولات آن در گزارشی 
و  اعداد  فرسوده،  بافت های  نوسازی  و 
می کند.  ارائه  توجهی  قابل  تحلیل های 
فرسوده  بافت  ملک  خصوصی  وب سایت 
بانکی حوزه  را قربانی نخست سیاست های 
کرده  معرفی  دولتی  تسهیلات  و  مسکن 
که  آنجا  از  می نویسد:  گزارش  این  است. 
در  وسازنده   ها  سرمایه گذارها  عمده  بخش 
یا  تسهیلاتی  بازوی  از  فرسوده  بافت   های 
همان امکانات وام نوسازی استفاده می کنند 
نوسازی  روند  از  آماری  تاکنون  همچنین  و 
از سوی  بافت   های فرسوده در سال گذشته 
نتیجه  می توان  است  نشده  منتشر  دولت 
گرفت که با احتساب آمار بانکی، سال گذشته 
تنها ۶/ ۰ درصد از واحدهای ساخته شده در 
کشور در بافت فرسوده بوده   اند. این در حالی 
است که سهم این مناطق در معاملات مسکن 
یافته  افزایش  کلان شهرها  در  به خصوص 
فرسوده  بافت  سهم  نمونه،  عنوان  به  است. 
از کل معاملات خرید مسکن شهر تهران که 
در سال ۹۶ یعنی سال قبل از جهش اخیر 
قیمت مسکن معادل ۳۶ درصد بود هم   اکنون 
به ۴۵ درصد افزایش یافته است. این موضوع 
به این معناست که جهش قیمت مسکن باعث 
خرید  برای  مصرفی  تقاضای  تا  است  شده 
شهرها  ارزان  هسته  به  ارزان قیمت  مسکن 
هدایت شود. این موضوع نه تنها درباره شهر 
تهران که در سایر شهرها به خصوص کلان شهرها 

دارد. مصداق  بزرگ  شهرهای  و 
است  حاکی  رسمی  آمارهای  همچنین 
در  مسکن  قیمت  میانگین  هم   اکنون 
تا   ۶۰ حدود  تهران  شهر  فرسوده  بافت   های 
تهران  شهر  مناطق  سایر  از  ارزان   تر  ۶۵ درصد 
به رغم  می دهد  نشان  موضوع  همین  است. 
انحراف سیاست های دولت به ساخت مسکن 
مسکن  تقاضای  کانون  شهرها،      حومه  در 
اتفاقا در دل شهرها و در هسته  ارزان قیمت 
درونی و فرسوده آنها قرار دارد. با این حال، 
بر  دولت  تمرکز  و  سیاست ها  حمایت   ها، 
مسکن دولتی در شهرهای بزرگ باعث شده 
است به جای آنکه جبهه اصلی مسکن سازی 
هسته  درون  و  فرسوده  بافت   های  دل  در 
متمرکز  شهرها  مسکن  عرضه  ارزان قیمت 
شود، به بیرون از شهرها کشیده شود و جبهه 

شود. تشکیل  شهرها  از  بیرون  در  جدید 

از  و  بانکی  رسمی  آمارهای  به  استناد  با 
از  زیادی  بخش  تقریبا  هم   اکنون  آنجا که 
در  ساختمانی  سرمایه گذاران  و  سازنده   ها 
نوسازی  وام  بازوی  از  فرسوده  بافت   های 
تنها  بانک ها  سال گذشته  می کنند  استفاده 
پرداخت کرده   اند؛  نوسازی  وام  فقره   ۱۷۲۵
تسهیلات  تعداد  به  مربوط  آمارهای  البته 
پرداختی و تعداد واحدهای ساخته شده در 
 ۹۹ و   ۹۸ سال های  در  فرسوده  بافت   های 
نشان می دهد تقریبا از هر ۵ واحد ساخته 
شده در این بافت   ها یک واحد وام نوسازی 

کرده   اند. دریافت 
در هر کدام از این سال ها بنا بر اعلام دولت و 
بر اساس آمارهای دولتی حول و حوش ۵۰ هزار 
احداث  فرسوده  بافت   های  در  مسکونی  واحد 

شده است.
این گزارش ادامه می دهد: در حالی که در سال 
نوسازی  وام  فقره  و ۷۸۲  معادل ۱۵ هزار   ۹۸
وام  فقره  و ۹۵۱  و در سال ۹۹ معادل ۱۰ هزار 
در  اینکه  احتساب  با  پرداخت شده است که 
سال ۹۸ معادل ۳۹۵ هزار واحد مسکونی و در 
سال ۹۹ معادل ۴۹۱ هزار واحد مسکونی در کل 
کشور احداث شده است می توان نتیجه گرفت 
تنها ۴ درصد واحدهای ساخته شده کل کشور 
و  دریافت کرده   اند  نوسازی  وام   ۹۸ سال  در 
همچنین این موضوع در سال ۹۹ معادل ۲ درصد 

کل واحدها بوده است.

از هر ۵ واحد وام به یکی می رسد
از  شده  اعلام  آمار  محاسبه  با  همچنین 
سوی دولت نیز می توان اعلام کرد از مجموع 
کل ساخت وسازهای کشور تنها حدود ۱۲ درصد 
واحدهای ساخته شده در سال ۹۸ و ۱۰ درصد 
کل واحدها در سال ۹۹ در بافت فرسوده بوده 
است. حال اگر در سال ۱۴۰۰ نیز همین الگو 
یعنی استفاده تنها یک واحد از هر ۵ واحد از 
وام نوسازی صادق باشد باز هم سهم نوسازی 
واحدهای فرسوده از کل ساخت وساز کشوری در 

سال گذشته معادل ۳ درصد خواهد بود.
این تحلیل علت این موضوع را استفاده هر یک 
واحد از هر ۵ واحد، از وام نوسازی، به سطح 
ناکافی وام نوسازی در سال های اخیر نسبت 
به هزینه   های ساخت وساز عنوان می کند. سقف 
وام نوسازی برای شهر تهران در سال های ۹۸ و 
۹۹ معادل ۵۰ میلیون تومان و در سایر شهرها ۳۰ 
تا ۴۰ میلیون تومان بود که برای سرمایه گذار و 
سازنده وامی غیرجذاب محسوب می شود. این 
سقف بعد از افزایش در سال ۱۴۰۰ به ۱۲۰ میلیون 
تومان برای تهران و ۱۰۰ و ۸۰ میلیون تومان برای 

سایر شهرها رسید.
در حالت حداقلی، دست   کم باید ۳۰ درصد کل 
فرسوده  بافت   های  در  ساخت وسازهای کشور 
انجام شود؛ این در حالی است که با توجه به 
سهم بیش از ۴۰ درصدی بافت   های فرسوده در 
معاملات مسکن شهر تهران در حالت مطلوب 
و ایده   آل باید حداقل نیمی از ساخت وسازها در 
بافت   های فرسوده باشد. این سهم در بهترین 
حالت در سال گذشته به ۵ درصد هم نرسیده 
این  می شود.  برآورد  ۳ درصد  معادل  و  است 
موضوع به معنای محو شدن بافت   های فرسوده 
از تابلوی سرمایه گذاری ساختمانی و شکست 
جبهه ساخت، عرضه و خرید مسکن ارزان از 
مسکن دولتی است. در واقع جبهه ساخت و 
را  فرسوده  بافت   های  در  ارزان  مسکن  خرید 
دولتی  اول مسکن  قربانی  عنوان  به  می توان 

معرفی کرد.
با وجود تاکید دولت بر بهسازی بافت فرسوده 
زمینه،  این  در  دولت  عملی  اقدام  تنها  گویی 
شهرداری هاست.  به  رایگان  قیر  تخصیص 
موضوعی که هر سال نیز برای شهرهای کمتر 

می شود.  انجام  برخوردار 

۱۵ درصد مساحت سکونتگاه های کشور فرسوده است

بافت فرسوده قربانی 
سیاست های دولت در بخش مسکن 
معاون وزیر راه و شهرسازی: در قانون بودجه امسال دو هزار میلیارد تومان به نوسازی بافت فرسوده 
و حاشیه ای تخصیص داده شده است

شهردار منطقه ۱2 :
رفع سد معبر 

از خواسته های به حق 
شهروندان است

شهردار منطقه ۱۲ تهران از جمع آوری بساط گستران 
و  خرداد   ۱۵ محور  در  اصناف  معبر  سد  رفع  و 
یزدی  امیر  ایلنا،  داد.به گزارش  خبر  تهران  بازار 
شهردار منطقه ۱۲ با بیان اینکه پدیده سد معبر 
روان  سلامت  در  اخلال  باعث  بساط گستری  و 
نادیده گرفتن  و  شهر  زیبایی  برهم زدن  جامعه، 
حقوق شهروندی است، گفت: این پدیده در محور 
از  تا گلوبندک  سیروس  فاصل  حد  خرداد،   ۱۵
معضلاتی بود که همه روزه شهروندان و کسبه با 
آن دست به گریبان بودند و سبب انسداد پیاده روها 
و اختلال در کسب وکار کسبه، رفت وآمد شهروندان 
و از بین  رفتن امنیت در این محدوده شده بود.
به حق  خواسته های  از  را  معبر  سد  رفع  یزدی، 
به همین  افزود:  و  برشمرد  و شهروندان  کسبه 
منظور شهرداری منطقه ۱۲ از تاریخ ۲۴ مردادماه 
با مشارکت شرکت شهربان، جامعه اصناف بازار، 
تهران،  شهرداری  مشاغل  ساماندهی  شرکت 
به  نسبت  فاتب  امداد  یگان  و  امنیت  پلیس 
جمع آوری بساط گستران و رفع سد معبر اصناف 
در این راسته اقدام کرده که با توجه به رضایت 
کسبه و شهروندان، این طرح تا ساماندهی کامل 
محور ۱۵ خرداد ادامه داشت.به دنبال حل معضل 
خرداد،  محور ۱۵  در  معبر  و سد  بساط گستری 
هیأت امنای بازار تهران، طی بیانیه ای از شهرداری 
منطقه ۱۲ تجلیل کرد. در متن این بیانیه آمده 
است: پس از مدت قریب به یک سال، بازار تهران 
به تعادل و ثبات بازگشت. متاسفانه مدت ها شاهد 
بساط گستری و ناهنجاری های اجتماعی و اخلاقی 
و انسانی در راسته خیابان پانزده خرداد بودیم؛ 
معضلی که موضوعاتی همچون، تهدید و ارعاب 
کسبه و فروش اجناس غیرمجاز و حتی دعواهای 
منجر به نقص عضو و ایجاد جرح و قتل را در 
پی داشت؛ لذا طی جلساتی متعدد در چندماه 
تهران،  استان  محترم  فرماندار  حضور  با  اخیر 
ستاد ساماندهی و شهردار منطقه ۱۲ و معاونت 
خدمات شهری منطقه این منطقه، نیروی محترم 
انتظامی، سرکلانتر و پلیس امنیت کلانتری ۱۱۳ 
بازار، جامعه محترم انجمن های اسلامی و اصناف 
بازار تهران و منتخبین هیات امنای بازار تهران، 
معضلات ایجاد شده طرح و بررسی شد و طی 
اقدامی ضربتی، شاهد برچیده شدن بساط گستری 

و جمع آوری افراد مذکور  بودیم.

زمان بهره برداری 
از اتوبوس های برقی 
در پایتخت اعلام شد

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری تهران با 
بیان اینکه واردات اتوبوس های برقی، نسبت به 
برنامه زما ن بندی قرارداد با تأخیر کوتاهی روبه رو 
است، گفت: قرار است که به تدریج اتوبوس های 
وارد و تولید شده از اواخر شهریور یا اوایل مهر وارد 
خطوط بهره برداری شوند.به گزارش ایسنا، سید 
مجتبی شفیعی درباره واردات اتوبوس های برقی، 
توضیح داد: پروژه اتوبوس برقی پروژه متفاوتی 
نخستین  و  است  دوره های گذشته  به  نسبت 
صورت  به  خصوصی  بخش  پروژه  ای  است که 
بلندمدت به آن ورود کرده و می خواهد ۵۰ دستگاه 
اتوبوس برقی )گران ترین اتوبوس موجود در دنیا( 
را وارد شهر تهران کند.معاون حمل و نقل و ترافیک 
شهرداری تهران با بیان اینکه هر دستگاه اتوبوس 
برقی تقریباً ۱۰ میلیارد تومان قیمت دارد، افزود: 
باتوجه به اینکه ورود اتوبوس برقی به پایتخت 
نخستین تجربه محسوب می شود، فرآیندهای 
پیش  از  که  چرا  شده  طولانی  آن  اداری  امور 

تجربه ای وجود نداشته است.

با استناد به آمارهای رسمی 
بانکی و از آنجا که هم   اکنون 
تقریبا بخش زیادی از سازنده   ها 
و سرمایه گذاران ساختمانی در 
بافت   های فرسوده از بازوی وام 
نوسازی استفاده می کنند سال 
گذشته بانک ها تنها ۱۷۲۵ فقره 
وام نوسازی پرداخت کرده   اند

|پیام ما| براساس آمار وزارت راه و شهرسازی ۱۵ درصد از مساحت شهرها و روستاهای کشور به بافت فرسوده اختصاص دارد. منظور از بافت 
فرسوده در تعریف وزارت کشور و وزارت راه وشهرسازی؛ جدا از آنچه به عنوان سکونتگاه های حاشیه ای و غیررسمی می شناسیم بافت های 
رسمی، عموما در مرکز شهر، با عناصری ریزدانه و متراکم هستند که علاوه بر نبود امکان خدمات رسانی عمومی به آنها و دسترسی نداشتن 
به فضاهای عمومی، دارای استحکام و ایمنی در برابر حوادث طبیعی مانند زلزله ها نیستند. تعریفی که توجه به آن، عدد ۱۵ درصد از کل 

مساحت سکونتگاه های رسمی کشور را ترسناک نشان می دهد. 

|  
رنا

 ای
 |

لذا از کلیه اشخاص حقیقی و حقوقی و شرکت های واجد شرایط و دارای تجربه و تخصص در 
این زمینه، خواهشمند است جهت ثبت نام، دریافت اسناد و اطلاع از شرایط و جزئیات مناقصه 
 ۱۴0۱ /0۶ ۱۴0۱ لغایت پایان وقت اداری روز شنبه مورخ 0۵/ /0۵ در ساعات اداری از تاریخ 2۶/
به واحد امور مالی )امور قراردادها( شهرداری به آدرس اختیارآباد-خیابان امام جمعه نبش 
کوچه ۴2 ساختمان مرکزی اداری شهرداری مراجعه نمایند. ضمنا تهیه کلیه مصالح مورد نیاز 
و پرداخت کلیه کسورات قانونی تماما به عهده برنده مناقصه )پیمانکار( بوده و شهرداری در رد 
۳)سه  /۵00 /000 /00 یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار و مبلغ سپرده شرکت در مناقصه 

باشد.  میلیون( ریال می  پانصد  و  میلیارد 
شهرداری اختیارآباد

نوبت دوم

آگهی مناقصه عمومی
شهرداری اختیارآباد در نظر دارد از محل اعتبارات داخلی مصوب در بودجه سال 

اختیارآباد-انتهای  در  واقع  ریحانه  بانوان  بوستان  احداث  به  نسبت  خود  جاری 
خیابان شهید بهشتی به متراژ تقریبی ۱۳000 )سیزده هزار( متر مربع با اعتبار اولیه 
۷0/000/000/000 )هفتاد میلیارد ریال( با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت به نشانی )www.setadiran.ir( و برگزاری مناقصه عمومی )فراخوان( 

طبق مشخصات و نقشه های اجرایی پیوست اقدام نماید. 

بحران کم آبی را جدی بگیریم

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۱/۰۵/۲۵ - تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۰۶/۰۱

نسبت به   ۱۴0۱ /0۴ شهرداری اقبالیه در نظر دارد در راستای اجرای مصوبه شورای محترم اسلامی شهر اقبالیه به شماره 288/۶/ش مورخ ۱۳/
واگذاری عملیات زیرسازی و جدول گذاری معابرسطح شهر از طریق مناقصه عمومی اقدام نماید. لذا شرکت ها و افراد حقیقی و حقوقی واجد الشرایط 
می توانند از تاریخ انتشار آگهی جهت دریافت اسناد مناقصه به سامانه تدارکات دولت الکترونیک )سامانه ستاد www.setadiran.ir( مراجعه نمایند. 

مهلت تحویل اسناد فراخوان حداکثر ده روز پس از آخرین مهلت دریافت اسناد فراخوان می باشد.

۱- هزینه آگهی )هرچند نوبت( برعهده برنده فراخوان می باشد.
۲- شرکت کنندگان موظفند نسبت به ارائه گواهی فعالیت از سازمان های ذیربط اقدام نمایند.

۳- شهرداری در رد یا قبول هر یک یا کلیه پیشنهادها مختار می باشد.
۴- واریز مبلغ ١،۴٨۶،۴٧۵،٣١٠ ریال سپرده شرکت در فراخوان به حساب جاری ٠١٠۶٣٩۵٢٨١٠٠٣ بانک ملی شعبه اقبالیه یا ضمانت نامه بانکی

۵- برندگان اول و دوم و سوم فراخوان چنانچه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان ضبط خواهد گردید.
۶- سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه به معامله در اسناد فراخوان درج گردیده است.

آگهی تجدید مناقصه عمومی

میکائیل سلمانی - شهرداری اقبالیه

نوبت اول

نوبت اول ١ / ۶ /١۴٠١- نوبت دوم  ۸ / ۶ /۱۴۰۱ 

شماره : ۱۴0۱۶0۳0۱0۶0002۷2۶
تاریخ : ۱۴0۱/0۵/2۶

قوه قضائیه
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان تهران
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک ورامین     

و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
/موضوع  اول  هیات   ۱۴۰۱۶۰۳۰۱۰۶۰۰۰۲۳۴۴ شماره  رای  برای 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
ورامین  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی  واحد  در  مستقر  رسمی  سند 
زادی  گل  محمد  آقای  متقاضی  بلامعارض  مالکانه  تصرفات 
فرزند شامیرزا بشماره شناسنامه ۵۱۵ * ششدانگ یک قطعه 
زمین به بنای احداثی در آن به مساحت ۱۱۶ مترمربع از پلاک 

شماره ۱۸۴ فرعی از ۱۲ اصلی واقع در خیرآباد بخش حوزه 
زاده *  اله حسن  احسن  از  ورامین خریداری  ثبت ملک 
محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 

نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
باشند  داشته  اعتراضی  متقاضی  مالکیت  به صدور سند  نسبت 
می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
مدت  رسید، ظرف  اخذ  از  و پس  تسلیم  اداره  این  به  را  خود 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع 
مدت  انقضای  صورت  در  است  بدیهی  نمایند.  تقدیم  قضایی 
مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۰۶/۰۱

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۰۶/۱۶
محمود داودی 
رئیس ثبت اسناد و املاک
شناسه آگهی: ۱۳۶۷80۱ شماره م الف: 2۳۳ ث

ول
ت ا

نوب اداره کل ثبت اسناد و املاک 
استان کرمان

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه 
ثبت ملک رودبارجنوب      

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آئین   ۱۳ ماده   و  قانون   ۳ ماده  موضوع  آگهی 
واراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  نامه 
شماره  رای   برابر  رسمی  سند  فاقد  وساختمانهای 
اول  هیات   ۱۴۰۱/۰۲/۱۹  -  ۱۴۰۱۶۰۳۱۹۰۷۹۰۰۰۴۸
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و  
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک شهر رودبار جنوب تصرفات مالکانه 
فرزند  فر  اخلاقی  فرزانه  خانم  متقاضی  بلامعارض 
دادعباس بشماره شناسنامه  ۰ صادره از در یک باب 
به مساحت ۳۹۱.۲۰ متر مربع پلاک ۱۶۷۸  خانه  
فرعی از۱۸۸ - اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 
۱۸۸ اصلی قطعه سه واقع در بلوار شهید پیکان شماره 
۵ بخش ۴۶ کرمان خریداری از مالک رسمی خانم 
ایران دخت خدادادی و)محمد مهدی و مهسا مهیمی 
و خانم فاطمه بیگ مرادی( ورثه مرحوم عبدالمهدی 
مهیمی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله  ۱۵ روز آگهی می شود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض،دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت 
طبق  اعتراض  وصول  عدم  و  مذکور  مدت  انقضای 

مقررات  سند مالکیت صادر خواهد شد .
/م الف:۱۳۳

 تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۰۶/۰۱ 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۱/۰۶/۱۵

 محمد کردستانی - رئیس ثبت اسناد املاک

نوبت اول



پیامک شما را دربـاره 
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مازندران 

در  طلای کثیف  یا  زباله  بحران  ابر  برای 
نظر  در  گوناگونی  تدابیر  تاکنون  مازندران 
گرفته و پیشنهاد شده است اما هیچکدام 
یا  و  نکرده  عمل  کارآمد  و  موثر  تاکنون 
در گام نخست اجرا متوقف شده و درجا 
غرب  در  تنکابن  شهرداری  حال  زده اند؛ 
درصد   ۴۰ توانسته  ترفندی  با  مازندران 
دپوی  سایت  به  زباله ها  ورودی  از حجم 
شهرستان را به کود کمپوست تبدیل کند.
جمعیت  سربار  عمدتا  و  بی رویه  رشد 

موج  و  مازندران  مختلف  شهرهای  در 
کنار  در  مردم  گرایی  مصرف  سهمگین 
از محیط زیست  نادیده شمردن حفاظت 
تا  گردیده  موجب  ناکارآمد،  مدیریت  و 
جای  جای  در  زباله  از  بزرگی  کوه های 
امروز  تولید شیرابه های سمی،  با  استان 
به صورت یک ابربحران، گریبانگیر استانی 
را  متعددی  مخاطرات  و  شده  سرسبز 

آورد. بوجود 
بغرنج  و  پیچیده  معضل  این  از  رهایی 

برنامه ریزی  نخست  اولویت  سال هاست 
تلاش های  و  بوده  استان  ارشد  مدیران 
طلای  از  بهینه  بهره گیری  برای  متعدد 
نیروگاه  از  استفاده  رویکرد  با  چه  کثیف، 
و  تفکیک  رویکردهای  با  چه  و  زباله سوز 
و  شیرابه  تصفیه  متعاقبا  و  زباله  دفن  یا 
برخی طرق دیگر هنوز در گام نخست باقی 
دل  در  عمدتا  زباله هایی که  است.  مانده 

شده اند. دپو  هیرکانی  انبوه  جنگل های 
توصیف  دقیق ترین  کثیف  طلای  واژه 
در  اکنون  هم  چراکه  است  زباله  برای 
از  استفاده  با  یافته  توسعه  کشورهای 
سیستم  کردن  مکانیزه  و  تکنولوژی 
بازیافت مجدد، زباله ها دسته  دریافت و 
کوچکی  بسیار  بخش  تنها  و  شده  بندی 
مانند؛  می  مصرف  غیرقابل  آن ها  از 
موضوعی که این بار توسط یک شهرداری 
در غرب استان مازندران مورد توجه قرار 
مقدار  تولید  به  موفق  نهاد  این  و  گرفته 
زباله های  از  توجهی کود کمپوست  قابل 

است. شده  منطقه 
شهردار تنکابن فرآیند تولید کود کمپوست 
دانست  بسیار ساده  پیچیدگی  را در عین 
و بیان کرد: برای اینکه زباله به کود تبدیل 
به مدت حدود ۲ ماه در فصل  باید  شود 
سرد و یا ۴۵ روز در فصل گرم، در محیط و 

فضای باز به صورت دپو در محلی خشک 
هوادهی،  زمان  گذشت  از  پس  تا  بماند 

شیرابه داخل آن تبخیر شود. 
با  گفت و گو  در  لاریجانی  محمدابراهیم 
برای  بزرگ  ریسکی  را  فوق  اقدام  ایسنا، 
و  دانست  شهرداری  یا  شهری  مدیر  هر 
تصریح کرد: اینکه روزانه کوه هایی از زباله 
سایت  یک  در  یکدیگر  کنار  در  شده  دپو 
تا  بمانند  روز   ۴۵ باید  مشاهده کنید که 
تولید  پروسه  در  استفاده  قابل  سپس 
است  بزرگ  ریسکی  خود  شوند،  کود 
چراکه نه تنها سیمای مناسبی ندارد بلکه 
دارای بوی بد و شیرابه در محل فرآوری 
اجتماعی  تبعات  و حتی  بود  کود خواهد 
اینکه کارخانه  مگر  باشد،  داشته  می تواند 
بخار  مثلا  که  باشید  داشته  پیشرفته ای 
این  که  کند  فیلتر  را  کود  این  از  ناشی 
تنکابن  شهرداری  مجموعه  در  امکان 

نیست. فراهم 
سایت  به  زباله  روزانه  ورودی  لاریجانی 
اعلام کرد  ۱۲۰ تن  را  تنکابن  »پُرده سر« 
تولید کود کمپوست،  فرآیند  با  افزود:  و 
و  مصرف  مقدار  این  از  تن   ۵۰ روزانه 
این،  از  پیش  تا  که  می شود  بازیافت 
و  اولیه  پردازش  از  بعد  زباله  عمدتا 
ارزش،  با  بازیافتی  زباله های  جداسازی 
این  که  می شد  دفن  فرصت  اولین  در 
سبب  اکنون  سال  چندین  از  پس  اتفاق 
از  یکی  و  شده  شیرابه  معضل  ظهور 

است. مازندران  استان  ابربحران های 

او بیان کرد: این اقدامات پس از بررسی 
فنی  کارشناسان  با  متعدد  مطالعات  و 
مدیریت  شیوه  بهترین  انتخاب  بر  مبنی 
سایت زباله تنکابن انجام گرفت و نتیجه 
بر این شد تا سرانجام ریسک تولید کود 
تبخیر  و  حجم  کاهش  برای  کمپوست 
شیرابه زباله در دستور کار قرار گیرد. اکنون 
در زیر سوله تخمیر پشته هایی از زباله دپو 
و  مسئولان  بازدید  در  شاید  شود که  می 
زباله  سایت  در  خبرنگاران  یا  و  بازرسان 
اما  جلوه کند  نیز  برعکس  موضوع  حتی 
نشان از اجرای درست کار و کاهش حجم 

دهد. می  دفن شده  زباله 
مفید  و  پسندیده  موضوع  تنکابن  شهردار 
دریافتی  زباله  از  تولید کود کمپوست  در 
و  اقتصادی  ارزش  تنها  نه  را  شهرستان 
و  آلی  تن کود   ۱۰ تولید  بلکه  آن  ریالی 
مفید  و  بو  بدون  زیستِ  محیط  دوستدار 
برای گل و گیاه دانست و عنوان کرد: هم 
اکنون روزانه بالغ بر ۵ تن کود به صورت 
فله در مجموعه سایت زباله تولید می شود 
 ۱۰ تنکابن  شهرداری  تولیدی  ظرفیت  اما 
تن به صورت روزانه است که برای تولید 
این ۱۰ تن کود باید ۵۰ تن زباله مصرف 
شود؛ به عبارت دیگر هر روز ۵۰ تن زباله 
اینکه آنچه  بر  کمتر دفن می شود مضاف 
دفن می شود زباله های »ریجکتی« است 
که قابلیت سوزاندن دارد و شیرابه تولید 
و  ریالی  ارزش  بزرگترین  این  و  نمی کند 

است. این کود  تولید  اقتصادی 

استخراج کود کمپوست از معدن طلای کثیف در تنکابن

استاندار سیستان و بلوچستان با بیان اینکه کارگروه اجرایی آبخیزداری استان تشکیل 
شد، گفت: در استان پهناور سیستان و بلوچستان آبخیزداری یکی از مقولات مهم 
توسعه است. حسین مدرس خیابانی در نشست شورای راهبردی آبخیزداری سیستان 
و بلوچستان عنوان کرد: با توجه به فرمایشات رهبر معظم انقلاب در رابطه با ضرورت 
اهمیت آبخیزداری در انجام اقدامات جامع مدیریت سیلاب این امر در استان مورد 
تاکید قرار گرفت. او افزود: آبخیزداری به عنوان یکی از راهبردهای مهم تأمین آب در 
دستور کار استان سیستان و بلوچستان قرار گرفت. استاندار سیستان و بلوچستان 
ادامه داد: کارگروه اجرایی آبخیزداری استان نیاز به حمایت جدی مدیران دارد، لذا همه 
باید پای کار بیایند.او بیان کرد: تمام پروژه های سیستان و بلوچستان در سخت ترین 
شرایط کشور در حال اجراست و خوشبختانه کارهای بسیار بزرگی در استان انجام شده 
است. مدرس خیابانی تصریح کرد: کارگروه اجرایی آبخیزداری سیستان و بلوچستان 
در راستای اجرای فرمایشات رهبر معظم انقلاب و تاکید رئیس جمهوری و ابلاغیه وزیر 
کشور و اهمیت آبخیزداری به عنوان یکی از راهکارهای تأمین آب در استان تشکیل شد. 
او بیان کرد: ۱۸ میلیون هکتار زمین در سیستان و بلوچستان داریم که نیاز به اقدامی 

جدی برای جلوگیری از فرسایش خاک و مهار کنترل آب دارد.

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قزوین گفت: با توجه تنش آبی قزوین در 
سال جاری، سازمان جمعیت هلال احمر استان قزوین با همراهی اداره آبفا و کمک 
خیرین، طرح نذر آب برای سه روستای واجد شرایط استان از جمله روستاهای 
قلعه قره داش )شهرستان تاکستان(، زاجکان سفلی و اردک )بخش طارم سفلی، 
شهرستان قزوین( را برگزار می کند.حسن آصفی در گفت وگو با ایسنا بیان کرد: 
استان قزوین جزو استان های گرفتار تنش آبی است که برای جبران کم آبی آن 
باید تدابیری اساسی سنجیده شود.مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قزوین 
با اشاره به مشکلات آبی برخی روستاهای استان بیان کرد: با توجه تنش آبی 
قزوین در سال جاری، سازمان جمعیت هلال احمر استان قزوین با همراهی اداره 
آبفا و کمک خیرین، طرح نذر آب برای سه روستای واجد شرایط استان از جمله 
روستاهای قلعه قره داش )شهرستان تاکستان(، زاجکان سفلی و اردک )بخش 
طارم سفلی، شهرستان قزوین( را برگزار می کند.آصفی همچنین از اعزام بسته های 
حمایتی آب به استان همدان افزود: به دلیل تنش های آبی به وجود آمده در استان 
همدان و طبق هماهنگی های صورت گرفته سازمان هلال احمر قزوین ۳۰ هزار بطری 

آب معدنی یک و نیم لیتری به همدان ارسال کرده است.

 ۲۲۶ نفر از کارکنان شرکت توزیع نیروی برق استان همدان متقاضی، طرح تبدیل 
وضعیت ایثارگران شاغل در دستگاه های اجرایی بودند. که با بررسی مدارک و اسناد، 
۱۶۱ نفر از آنان مشمول این طرح شدند. معاون منابع انسانی شرکت توزیع نیروی 
برق استان همدان گفت: ۲۲۶ نفر از کارکنان این شرکت طی سال گذشته و امسال 
مدارک و درخواست تبدیل وضعیت خود را ارائه دادند که در مجموع شرایط تبدیل 

وضعیت ۱۶۱ نفر احراز شد.
واحد حمیدی افزود: در حال حاضر حکم تبدیل وضعیت به قرارداد دائم، برای ۸۵ 
نفر از متقاضیان صادر شده است و درصورت صدور تأییدیه هستۀ گزینش، به زودی 

برای ۷۶ متقاضی دیگر نیز این حکم صادر می شود.
معاون منابع انسانی شرکت توزیع نیروی برق استان همدان تصریح کرد: از تعداد 
۲۲۶ متقاضی این طرح، ۶۵ نفر به علت نقص مدارک، عدم برخورداری از شرایط 
دستورالعمل مربوطه و… مشمول طرح تبدیل وضعیت ایثارگران نشده اند. او بیان 
کرد: براساس قانون بودجۀ سال ۱۴۰۱، کارکنان این شرکت که پیش از تاریخ ۳۰ 
بهمن ۱۴۰۰ نیز مشغول به کار شده اند، می توانند مدارک و اسناد ایثارگری خود را 

برای بررسی و طرح در کمیته های مربوطه، ارائه کنند.

کارگروه اجرایی آبخیزداری 
سیستان و بلوچستان تشکیل شد

اجرای طرح نذر آب برای مقابله 
با کم آبی در قزوین 

اجرای طرح ایثارگری استخدام 
در شرکت برق همدان

| زاهدان | | قزوین  | | همدان |

تصویب کمک مالی 
۵/۳ میلیارد تومانی 
شورا و شهرداری کرج 

به ستاد اربعین  
کرج - سخنگو و نایب رئیس شورای اسلامی 
شهر کرج از تصویب لایحۀ دوفوریتی کمک مالی 
تومانی شورای شهر  ۳ میلیارد و ۶۵۰ میلیون 
جهت ستاد اربعین خبر داد.  ایزدیار در نشست 
رسمی  جلسۀ  شصت وهشتمین  پایان  خبری 
در جمع خبرنگاران  اسلامی شهر کرج،  شورای 
به  شهرداری  لایحۀ  جلسه،  این  در  بیان کرد: 
موضوع خدمات رسانی در مراسم اربعین سرور و 
سالار شهیدان امام حسین ) ع ( قرائت شد.

سخنگو و نایب رئیس شورای اسلامی شهر کرج  
اینکه شهرداری کرج  به  با عنایت  تصریح کرد: 
مطابق سنوات گذشته و به منظور کمک به برگزاری 
و  سید  اربعین  بزرگ  اجتماع  باشکوه تر  هرچه 
سالار شهیدان اباعبدالله الحسین )ع( نسبت به 
اعزام نیروی خدماتی، لجستیکی و تجهیزات به 
کشور عراق )شهر نجف و کربلا( و برپایی مقر 
خدمات  ارائۀ  مهران،  مرز  در  شهری  خدمات 
حمل ونقل زائرین از مهران تا کوت اقدام می کند.

ایزدیار بیان کرد: با توجه به دستور استاندار محترم 
در راستای تأمین نیازهای استان ایلام به منظور 
تسهیل در امور و انتقال زائرین، لایحۀ دوفوریتی 
شهرداری کرج به مبلغ ۳ میلیارد و ۶۵۰ میلیون 
برنامۀ  »اجرای  بودجۀ  ردیف  محل  از  تومانی 
اتفاق  به  و هنری«  فرهنگی  آموزشی، مذهبی، 

آرای اعضای شورای شهر تصویب شد.
ابتدا  کرد:  بیان  کرج   شهر  شورای  سخنگوی 
دوفوریتی با اکثریت آرای حاضرین به تصویب 
نرسید )مخالفت شد(، سپس مقرر گردید این 
لایحه بعد از بحث و بررسی به کمیسیون خدمات 

ارجاع شود. شهری 

 شبکۀ ارتباطی 
آموزش و پرورش 

در کهگیلویه و بویراحمد 
تقویت می شود 

کهگیلویه و بویراحمد - رئیس ادارۀ اطلاع رسانی 
وپرورش  آموزش  کل  ادارۀ  عمومی  روابط  و 
استان کهگیلویه و بویراحمد گفت: شبکۀ ارتباطی 
بین ارکان آموزش و پرورش در استان تقویت 
می شود.سید ولی موسوی، در نخستین جلسۀ 
شورای هماهنگی اطلاع رسانی دستگاههای مرتبط 
با آموزش و پرورش گفت: جهت ایجاد هماهنگی، 
اطلاع رسانی  حوزۀ  در  رویه  وحدت  و  هم افزایی 
شورای اطلاع رسانی، متشکل از روابط عمومی های 
کانون  مدارس،  نوسازی  فرهنگیان،  دانشگاه 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان، و آموزش و 

پرورش تشکیل شده است.
اطلاع رسانی،  شورای  رویکرد  اینکه  بیان  با  او 
آموزش  حوزۀ  در  دولت  دستاوردهای  بیان 
پرورش و استفاده از ظرفیت همۀ دستگاهها در 
راستای مسئولیت اجتماعی آنان بر مبنای سند 
آموزش و پرورش است، گفت:  بنیادین  تحول 
شفاف سازی، پاسخگویی به شبهات و اقناع سازی 
و  تعلیم  با  مرتبط  موضوعات  در  عمومی  افکار 
اطلاع رسانی  شورای  جدی  توجه  مورد  تربیت، 
با  پرورش  و  آموزش  افزود:  موسوی  است. 
داشتن ۱۵ میلیون دانش آموز، یک میلیون معلم 
با بیش از ۷۰درصد مردم مستقیم و غیرمستقیم 
در ارتباط است که با این جامعۀ گستردۀ مخاطب 
نیازمند راهبردهای مشخص در حوزۀ اطلاع رسانی 

و آگاهی بخشی به جامعه است.

رئیس کل دادگستری 
استان یزد گفت: باید 

هرگونه خدماتی به 
کشاورزان مبتنی بر ارائۀ 

سند حدنگاری ) تک برگ 
کاداستری( باشد

شهردار تنکابن موضوع 
پسندیده و مفید در تولید 

کود کمپوست از زباله 
دریافتی شهرستان را نه تنها 
ارزش اقتصادی و ریالی آن 

بلکه تولید ۱۰ تن کود آلی 
و دوستدار محیط زیستِ 

بدون بو و مفید برای گل و 
گیاه دانست و اظهار کرد: 

هم اکنون روزانه بالغ بر ۵ 
تن کود به صورت فله در 

مجموعه سایت زباله تولید 
می شود اما ظرفیت تولیدی 

شهرداری تنکابن ۱۰ تن به 
صورت روزانه است

صادقی مقدم، یزد -رئیس کل دادگستری 
استان یزد با بیان اینکه اجرای کامل قانون 
جلوگیری  خواری  زمین  از  حدنگار  جامع 
اسناد  رسمی  سند  توسعۀ  گفت:  می کند، 
در  مردم  مالکیت  رسمی  ثبت  و  املاک  و 

کاداستر از سیاست های اصلی قوۀ قضائیه 
است.غلامعلی دهشیری در جلسۀ قرارگاه 
حدنگاری اراضی کشاورزی شهید سلیمانی 
روند  به  اشاره  با  یزد  استاندار  ریاست  به 
اجرای قانون جامع حدنگار در کشور و لزوم 

اجرای  متأسفانه  افزود:  مردم،  بهتر  اقناع 
باید  نامتعارف داشته و  این قانون روندی 
طی مدت پنج سال انجام می شد، ولی به 
کندی در حال ادامه است و اگر واقعا این 
قانون در استان یزد مکرر مطرح و توسط 

از  بسیاری  می شد،  اجرا  مردم  و  مدیران 
کل  نداشتیم.رئیس  را  فعلی  معضلات 
هرگونه  باید  یزد گفت:  استان  دادگستری 
ارائۀ سند  بر  به کشاورزان مبتنی  خدماتی 
حدنگاری ) تک برگ کاداستری( باشد و 
ارگان های دولتی نیز برابر قانون، بدون ارائۀ 
این سند، حق ارائۀ خدمات ندارند و برای 
تشویق مراجعۀ مردم نیز صدور سند مجانی 
ولی  می شود،  انجام  بخش کشاورزی  در 
در عین حال باید مشوق هایی برای بخش 
تعریف  اراضی کشاورزی  حدنگاری  اسناد 

از  ید  خلع  برای  بیان کرد:  شود.دهشیری 
املاک دولتی، ۶۳ حکم جهاد کشاورزی و 
۱۲ حکم مرتبط با منابع طبیعی بود که به 
دلیل عدم همکاری برخی ادارات کل استان 
و نبود دستگاه مورد نیاز و یا نداشتن امکانات 
و تجهیزات لازم، این احکام اجرا نشده است 
و لذا از فرمانداران درخواست داریم همکاری 
لازم را با مدیران این دستگاهها داشته باشند 
تا احکام اجرا شود. برای صیانت از املاک 
دولتی باید همه دستگاههای اداری همکاری 

باشند. داشته 

رئیس کل دادگستری یزد:
ارائه خدمات به کشاورزان باید مبتنی بر سند حدنگار باشد

آگهی نوبتی سه ماهه اول سال 1401 
اداره ثبت اسناد و املاک

شهرستان سیرجان
بنا به دستور ماده ۱۲ قانون ثبت اسناد و املاک و 
ماده ۵۹ آئین نامه مذکور اشخاصی که املاک آنها 
۱۴۰۱)فروردین،اردیبهشت  سال  اول  ماهه   سه  در 
ثبتی شهرستان سیرجان  در حوزه  واقع  و خرداد( 
قبول درخواست ثبت گردیده اند بشرح ذیل آگهی 
هرکس  ثبت  قانون  ماده ۱۶  به  نظر  لذا  می گردند 
نسبت به املاک مندرج در این آگهی واخواهی داشته 
باشد می تواند از تاریخ نشر اولین اعلان نوبتی تا 
۹۰ روز  عرض حال اعتراض خود را کتباً به این اداره 
تسلیم نماید. مطابق با ماده ۸۶ آیین نامه اصلاحی، 
تسلیم  تاریخ  از  یکماه  مدت  ظرف  باید  معترض 
اعتراض به این اداره دادخواست به مرجع ذیصلاح 
قضایی تقدیم نماید در غیر اینصورت متقاضی ثبت 
و یا نماینده قانونی وی می تواند به دادگاه مربوطه 
مراجعه و گواهی عدم تقدیم دادخواست را دریافت و 
به اداره ثبت تسلیم نماید همچنین چنانچه راجع به 
ملک مورد تقاضای ثبت بین تقاضا کننده و دیگری 
قبل از انتشار اولین نوبت این آگهی دعوی اقامه شده 
طرف  باشد  رسیدگی  جریان  در  قضایی  مراجع  در 
دعوی بایستی از تاریخ نشر اولین آگهی نوبتی ظرف 
مدت ۹۰ روز تصدیق مراجع قضایی ذیصلاح مشعر بر 

جریان دعوی اخذ و به این اداره تسلیم نماید.
املاک مورد تقاضای بخش ۱2

۱(اقدس عباسلو فرزند محمد قلی، اشرف عباسلو 
فرزندمحمدقلی،   عباسلو  فرزندمحمدقلی،اسمعیل 
علی  محمد  فرزندمحمدقلی،  عباسلو  موسی 
پور  حسین  محمود  فرزندمحمدقلی،  عباسلو 
فرزند  پور  حسین  جمشید،غلامحسین  فرزند 
جمشید،عصمت حسین پور فرزند جمشید به ترتیب 
ردیف نفر اول و دوم یکصد و پانزده ششصد و چهل 
و هشتم سهم و ردیف سوم ،چهارم،پنجم دویست و 
سی ششصد و چهل و هشتم . و ردیف ششم موازی 
سیصدوشصتم  وشش  وچهل  وسیصد  سهم  سه 
سهم. ردیف هفتم موازی پنج سهم وسیصد وچهل 

وشش سیصدوشصتم سهم.و ردیف هشتم موازی 
یک سهم وسیصد وپنجاه وسه سیصدوشصتم سهم 
جمعا  سیزده سهم ونیم سهم مشاع از نودوشش 
سهم ششدانگ اراضی سبز کجین به شماره پلاک 

۹۳۸ اصلی واقع در بخش ۱۲ کرمان )پاریز(.
 املاک مورد تقاضای بخش ۳۶ کرمان

از  مشاع  سهم  ششم  یک  و  سهم  دو  ۱(موازی 
ششدانگ سهم پلاک ۶۳۴ اصلی واقع در بخش 
۳۶ کرمان بلوار شیخ فضل الله داخل کوچه خاکی 
به مساحت ۱۸۳۰/۵۴ مترمربع به نام عباس دولت 

آبادی نژاد فرزند غلامعباس .
دارای  اتاق  بر  ۲(ششدانگ زمین محصور مشتمل 
از ۲۰۳۶ اصلی بخش ۳۶  ثبتی یک فرعی  پلاک 
کرمان واقع در دهیادگار کوچه حسینیه به مساحت 
فرزند  الهامی  فرشته  نام  به  مترمربع   ۹۶/۳

غلامحسین
اصلی   ۶۲۳۹ پلاک  محصور  زمین  ۳(ششدانگ 
بخش ۳۶ کرمان  واقع در خیابان خالداسلامبولی 
شهر سیرجان به مساحت ۱۵۵ مترمربع  به نام محمد 

حمزه نژاد بانگودی فرزند رضا
املاکی که بنا به دستور هیات نظارت بایستی تجدید 
آگهی گردد مدت زمان اعتراض به آن از تاریخ انتشار به 

مدت یک ماه می باشد
۱(ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت ۳۱۳۳۳/۵۷ 
مترمربع پلاک ۳۲۸ اصلی واقع در ده سراج سیرجان 
بهشتی  فاطمه  خانم  نام  به  کرمان  بخش۳۸ 
شماره  به  نظارت  هیات  رای  )برابر  حسین  فرزند 

۱۴۰۰۱۸۷۱۹۶۱۸۰۰۰۳۱۲ مورخ ۱۴۰۰/۹/۱۸(
 تاریخ انتشار نوبت اول :  شنبه مورخ ۱۴۰۱/۵/۱

تاریخ انتشار نوبت دوم :  سه شنبه مورخ ۱۴۰۱/۶/۱ 

محمد آرمان پور- رئیس اداره 
ثبت اسناد و املاک شهرستان سیرجان

شناسه آگهی : ۱۳۵۱۷۳2

وم
 د

ت
آگهی مفقودی نوب

آگهی مفقودی 

آگهی مفقودی 

برگ سبز و کارت تراکتور ۳99 دو دیفرانسیل 
مدل: ۱۳9۳

YAW۳8۵۳B :شماره موتور
شماره شاسی: 

N۳HKTAA۵DEHP ۱۳9۱۶
قرقانی  نامداری  سیروس  به  متعلق 

ندارد. اعتبار  و  گردیده  مفقود 

وکالت  گواهینامه  برگ  یک 
هاشمی  مجید  بنام  دادگستری 
تقاضا  یابنده  از  شده،  مفقود 
نزدیکترین  درون  میشود  آنرا 

دهد. قرار  پست  صندوق 

سند کمپانی و برگ سبز خودرو سواری سیستم پژو 
تیپ ۴0۵GLXI مدل ۱۳89 رنگ نقره ای متالیک 

و  انتظامی 8۴2ط8۵ایران ۳۴   شمارۀ  به  و 
به شمارۀ موتور ۱2۴89۱۷0۵۵0 و به شماره ی 
نام  به   NAAM۱۱CA9BK  ۶۳2۱0۶ شاسی 
عبدالرزاق آلبو غبیش مفقود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد.
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شماره : ۱۴0۱۶0۳0۱0۶0002۷۴0
تاریخ : ۱۴0۱/0۵/2۶

قوه قضائیه
سازمان ثبت اسناد و املاک استان تهران
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان تهران

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک ورامین      
وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات 

ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابر رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۱۰۶۰۰۰۲۴۱۰ هیات اول / موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ورامین تصرفات 
فرزند  بابالو  آزادعلی  اختیار  آقای  متقاضی  بلامعارض  مالکانه 
زمین  قطعه  یک  ۴۳۹ * ششدانگ  شناسنامه  بشماره  حیدر 
پلاک  از  مترمربع   ۱۲۹/۸۱ مساحت  به  آن  در  احداثی  بنای  با 

بخش  خیرآباد  در  واقع  اصلی   ۱۲ از  فرعی   ۲۱۴۹ شماره 
حوزه ثبت ملک ورامین خریداری به مقدار ۶۱ متر مربع از 
حشمت خانی و مابقی از رمضان خانی ** محرز گردیده 
به  نوبت  دو  در  مراتب  عموم  اطلاع  منظور  به  لذا  است. 

فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به 
صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تقدیم  قضایی  مراجع  به  را  خود  دادخواست  اعتراض،  تسلیم 
نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۰۶/۰۱

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۰۶/۱۶
محمود داودی
رئیس ثبت اسناد و املاک
شناسه آگهی: ۱۳۶۷۷98    شماره م الف: 2۳۴ ث

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و 
ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین 
تكلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی      
هیات  شماره ۱۴۰۱۶۰۳۱۹۰۱۲۰۰۰۸۳۲  رای  برابر 
اول موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک سیرجان تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی آقای علی خواجوئی 
نژآد فرزند اصغر به شماره شناسنامه ۳ صادره 
از حاجی آباد در یک قطعه زمین محصور جهت 
به  اصلی    ۹۸۸ از  فرعی   ۶ پلاک  به  الحاق 
مساحت ۱۳/۰۳ متر مربع پلاک ۹۸۸ اصلی 
اراضی مفروز صدر  باسفهرجان  در محله  واقع 
آباد خیابان مولوی بخش ۳۶ کرمان خریداری 
از مالک رسمی آقای اسدالله ایقانی )ایمانی( 
محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می 
شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
باشند می  اعتراضی داشته  مالكیت متقاضی 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 
مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالكیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۱/۰۶/۰۱

تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۱/۰۶/۱۶
محمد آرمان پور
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک 
شهرستان سیرجان
شناسه آگهی : ۱۳۶۷882

شماره: ۱۴0۱۶0۳0۱0۶0002۷۳2
تاریخ: ۱۴0۱/0۵/2۶ 

قوه قضائیه
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان تهران
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک ورامین      

و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

شماره  به  اصلاحی  رای  و   ۱۴۰۰۶۰۳۰۱۰۶۰۰۰۳۳۴۴ شماره  رای  برابر 
۱۴۰۱۶۰۳۰۱۰۶۰۰۰۲۳۵۲ هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک ورامین تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم زهرا 
کنگرلو فرزند علی اصغر بشماره شناسنامه ۴۳۷۹۰ صادره از تهران ** 
ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۵۰۳۸۳/۲۵ مترمربع از 

پلاک شماره ۹۷ اصلی واقع در خواجه ولی بخش حوزه ثبت ملک 
به شماره ۱۴۰۰/۲۲۰/۹۱۳۹۶  با موافقت جهاد کشاورزی  ورامین 
مورخ ۱۴۰۰/۰۵/۲۴ از مالکیت سهم الارث متقاضی زهرا کنگرلو 

احدی از ورثه علی اصغر کنگرلو ) ملک جاریست ( ** محرز گردیده 
است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی 
می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۰۶/۰۱

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۰۶/۱۶
محمود داودی
رئیس ثبت اسناد و املاک
شناسه آگهی: ۱۳۶89۱۳           شماره م الف: 2۴0
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۲۳۶۷ پیاپی  شماره  شانزدهم       سال       ۱۴۰۱ شهریور   ۱ سه شنبه   

payamema.adv@gmail.com :ایمیل سازمان آگهی ها
Khabar.payamema@gmail.com  :ایمیل تحریریه

@payamema
www.payamema.ir @payamema

روابط عمومی: زهره فرسنگی                09391999161
دفتر تهران:   ۲84۲1910 - 0۲1

سرپرستی استان ها:   ۲84۲1910 -0۲1  داخلی 1

تماس مدیرمسوول: 
0۲1 - 88019846

آیین نامه اخلاق حرفه ای پیام ما:
www.payamema.ir/akhlagh

توزیع:جراری  )091۲۲131089(

چاپ تهران: شاخه سبز  )0۲533444۲56(

امور اداری: شیوا کرمیامور استان ها و سایت: فاطمه صمدیان   0919۲769839

/  تلفن:  3۲487477-034نشانی : کرمان، میدان آزادی، خیابان شهید بهشتی، شهید بهشتی 10، نبش شرقی ۲

روزنامه سیاسی – اجتماعی
صاحب امتیاز و مدیرمسئول: 

 روح الله خدیشی 
 سردبیر: امین شول سیرجانی

 مدیر هنری: تیوا صمدیان  

 دبیر آنلاین: سینا قنبرپور
 دبیر عکس: یاسر خدیشی 

 دبیر میراث فرهنگی و محیط زیست: مهتاب جودکی
 دبیر منابع طبیعی، آب و انرژی: فاطمه باباخانی

دبیر سیاسی: علیرضا کیان پور

خبرنگار میراث فرهنگی: فاطمه علی اصغر
 خبرنگار میراث فرهنگی و محیط زیست: فروغ فکری

 منابع طبیعی و جامعه محلی: ستاره حجتی
 صفحه آخر: صدف سرداری رفسنجانی

 شهر: سوگل دانائی 

 شبکه های اجتماعی: فاطمه آقاملایی
 صفحه آرایی: ندا صفاریان

رتبه روزنامه پیام ما :40.4     گروه: 4
نظرات نویسندگان دیدگاه شخصی آنان بوده

و لزوما دیدگاه روزنامه نیست. 
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به شمار افتادن نفس های سراب نیلوفر کرمانشاه/ عکس از یحیی بیابادی

عکس:  مهر

تولید  توقف  »درخواست  عنوان  با  کارزاری 
ظروف یک بار مصرف در ایران« در وب سایت 
کارزار  این  متن  در  است.  جریان  در  کارزار 
و  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر  به  خطاب 
سازمان  رئیس  و  جمهور  رئیس  معاون 
»همانگونه  آمده:  زیست  محیط  از  حفاظت 
مصرف  یک بار  ظروف  مستحضرید  که 
بازیافت   تجزیه ناپذیری،  دلیل  به  پلاستیکی 
ناپذیری و تولید شیرابه ی سمّی، آسیب های 
جبران ناپذیری را هم به محیط زیست و هم 
بیماری  ایجاد  با  به ویژه  انسان،  سلامتی  به 
دلیل،  همین   به  می کنند.  وارد  سرطان، 
بسیاری از کشورها، از اتحادیه ی اروپا گرفته 
این  تولید  فقیر،  کشورهای  برخی  حتی  تا 

کرده اند. متوقف  و  ممنوع  را  ظروف 
نخست  کشور  ده  جز  ایران  کشور  متاسفانه 
مصرف کننده  ظروف پلاستیکی یک بار مصرف 
در  پلاستیک  مصرف کننده   پنجمین کشور  و 
از آن جنابان، تقاضا می کنیم  دنیا است. لذا 
در  ظروف  این  بی رویه   مصرف  به  توجه  با 
ایران، تولید ظروف پلاستیکی یک بار مصرف 
پایدار  ظروف  تولید  و  بفرمایند  متوقف  را 
این  جایگزین  را  طبیعی  مصرف  یک بار  و 

کنند.« صنعت 
 ۱۹ تا  و  شده  آغاز  مرداد   ۱۹ از  کارزار  این 
مهر ادامه دارد. همچنین این کارزار تاکنون از 

است. شده  امضا  نفر   ۱۱۷۳۶ سوی  

دیدار تو صبح را زیبا می کند

حتی اگر فلاخُن رگبار

سنگسار بکند شیشه های پنجره را

حتی اگر صبح با کسوف بدمد

خیره خواهد شد چشم من

از طلوع گلوی تو از مقنعه

دیدار تو روز را

سبز و خوانا می سراید

حتی اگر برف

نام های تمام درختان و پرندگان را بپوشاند

دیدار تو غروب را به درنگ وا می دارد

حتی اگر ماهیگیران از دریا برگردند

و کلاغ ها

تمام افق را بپوشانند

و پرستوها قیچی کنند

اندک آبیِ باقیمانده از روز را

دیدار تو شب را

آه

چه تالار آینه ای رویاهای من

و چه تکثیر غریبی

از صدها تو

در منوچهر آتشی شهریور  چهارم  »کالبد«  نمایشگاه 
گالری ژاله افتتاح می شود. به گزارش 
نقاشی  آثار  از  مجموعه ای  هنرآنلاین، 
در  »کالبد«  عنوان  با  قنبری  وحیده 

درمی آید. نمایش  به  ژاله  گالری 
آمده  نمایشگاه  این  استیتمنت  در 
وجود  با  که  روزگاری  »در  است: 
ابزار های  به  دسترسی  سهولت 
بی شمار ارتباطی، شکل روابط انسانی 
بسیار سطحی شده و فرد گرایی عمق 
بیشتری یافته است، به نظر می رسد 
دسترس  در  است  نیاز  آنچه  هر 
یکدیگر  کنار  در  خلاء  ولی  ماست. 
می شود.  احساس  شدت  به  بودن 
است  رشد  حال  در  افراطی  فردیتی 
که افراد را به سوی بودن های مجازی 
به  را  معاصر  انسان  و  می دهد  سوق 
اینک  می کند.  مبدل  تنها  کالبدی 
فاصله  یکدیگر  از  تدریج  به  ما  همه 
حقیقی  احساسات  از  و  می گیریم 
چنان  و  می شویم  دورتر  و  دور  خود 
در این تنهایی پرهیاهو غرق شده ایم 
صدای  شنیدن  به  قادر  حتی  که 
مجموعه  نیستیم.  هم  درونمان 
نشان  برای  است  تلاشی  »کالبد« 
دادن پریشانی درونی انسان امروز.«
تهران  در   ۱۳۷۱ متولد  قنبری  وحیده 
از  نقاشی  رشته  فارغ التحصیل  و 

او  است.  فرهنگ  و  علم  دانشگاه 
گالری   در  نمایشگاه گروهی  چند  در 
زرنا  گالری  و  آیریک  گالری  ایده، 
شرکت داشته و برگزیده دوره چهارم 
 ۱۳۹۸ سال  ورسوس  جشنواره 
تا   ۴ »کالبد«  است.نمایشگاه  بوده 
به  ژاله  گالری  در   ١۴٠١ شهریور   ١۴
خیابان  از  بعد  خیابان سمیه،  نشانی 
 ۴ پلاک  پروانه،  بن بست  مفتح، 
هر  می توانند  علاقه مندان  برپاست. 
روز جز شنبه ها ساعت ۱۳ تا ۲۱ و روز 
رعایت  با   ۲۱ تا   ۱۶ ساعت  افتتاحیه 
ژاله  به گالری  بهداشتی  پروتکل های 

کنند. مراجعه 

درخواست توقف تولید نمایش آثار وحیده قنبری در »کالبد«
ظروف یک بار مصرف در ایران

کارزار

ادبیات کودک  درباره  این کتاب  مقدمه   در 
شده  نوشته  تاجیکستان  نوجوان کشور  و 
است: »ادبیات کودک و نوجوان تاجیکستان 
تا ابتدای قرن بیستم میلادی روند طبیعی 
خود را با فراز و نشیب های مختص آسیای 
میانه پیمود تا اینکه آهنگ انقلاب بلشویکی 
در این سرزمین نواخته شد و این سرزمین 
اصلی  پیکره  از  قرن  یک  به  نزدیک  را 
و  اکتبر  انقلاب  از  پس  جدا کرد.  خویش 
شوروی،  سوسیالیستی  جمهوری  تشکیل 
تاجیکستان جزئی از اتحاد جماهیر شوروی 
شد. سال ۱۹۶۰ تا ۱۹۹۰ را می توان در ادبیات 
کودک و نوجوان دوره تحریکات جدید، ظهور 
اندیشه های تازه و مرحله بازگشت به اصالت 

خویش نامید.«
زیبا علیخانی که پیشتر نیز چهار کتاب و 
بیش از ده مقاله درباره نویسندگان و آثار 
کودک و نوجوان تاجیکستان منتشر کرده 
بود ، برای نخستین بار در این کتاب سیر 
، نقاط عطف و آثار برجسته ادبیات کودک 
و نوجوان تاجیکستان را به شکل جامع و در 
قالب کتابی مرجع و آموزشی معرفی کرده 
است. این کتاب مرجعی جامع و خواندنی 
نویسندگان  و  شاعران  مهمترین  درباره 
ادبیات کودک و نوجوان تاجیکستان و شامل 

معرفی و بررسی آثار ۳۵ چهره نامدار ادبیات 
کودک و نوجوان تاجیکستان از حدود ۱۲۰ 
با  تاکنون است. گفتنی است  سال پیش 
وجود اشتراک زبان، به دلیل اختلاف خط، 
شناخت نویسندگان و پژوهشگران ادبیات 
داستان نویسان  و  شاعران  از  ایران  کودک 
تاجیکستانی بسیار اندک است. در این کتاب 
آثار نویسندگانی چون صدرالدین  زندگی و 
عینی، ابوالقاسم لاهوتی، احمدجان حمدی، 
جوهری زاده،  سهیلی  سلیمانی،  پیرو 
عبدالسلام دهاتی، مرینه فافه ناوه، امین جان 
شکوهی، محی الدین فرهت، باباجان حاجی، 
گل چهره سلیمانی، اکابر شریفی، غفار میرزا، 
نریمان  رجب،  عبید  حکیمووا،  موجوده 
بختی،  مهمان  نظیری،  نعیم جان  بقازاده، 
جوره هاشمی، لطافت کنجایه وا، گلنظر کلدی، 
نظام قاسم، مرادعلی صابر و ... معرفی و 

است. بررسی شده  

| ادبیات کودک و نوجوان 
تاجیکستان | 
|  زیبا علیخانی |
| انتشارات: گویا |

| نمایش »آلنده نازنین« دو اجرایی شد |
نمایش »آلنده نازنین« به کارگردانی محمد برهمنی در تالار 
چهارسو مجموعه تئاتر شهر به دلیل استقبال تماشاگران دو 
روابط  به گزارش  و  تیوال  از وب سایت  نقل  به  اجرایی شد. 
به  نازنین«  »آلنده  نمایش  شهر،  تئاتر  مجموعه  عمومی 
از  تماشاگران  استقبال  دلیل  به  برهمنی  محمد  کارگردانی 
روز دوم تا هشتم شهریورماه طی دو نوبت و در ساعت های 
مجموعه  چهارسو  تالار  در  مخاطبان  پذیرای   ١٩:٣٠ و   ١٦:٣٠
است:  آمده  نمایش  داستان  خلاصه  در  است.  شهر  تئاتر 
و  باشکوه  اثری  کردنِ  اجرا  آرزوی  در  تئاتری  کارگردانِ 
جاه طلبانه است؛ آن هم نه اجرایی معمولی. اجرایی با روشی 
منحصربه فرد و با رعایتِ هفت قانونی که خود آن ها را نوشته 

اجرا شود. موبه مو  دارد  اصرار  و 

|  یک فیلم کوتاه ایرانی 
برگزیده جشنواره اسپانیایی شد |

فیلم کوتاه »چاه های طلا« برگزیده جشنواره موسترمپ اسپانیا 
شد. به گزارش مهر به نقل از روابط عمومی پروژه، فیلم کوتاه 
»چاه های طلا« به نویسندگی، تهیه کنندگی و کارگردانی سعید تیمار 
برنده جایزه بهترین فیلم کوتاه یازدهمین جشنواره بین المللی 
 Mostremp, Cinema( »موسترمپ«  روستایی  فیلم های 
Rural al Pallars( در اسپانیا شد. »چاه های طلا« قصه »اسما« 
را به تصویر می کشد که می کوشد خواهر خود، »عذرا«، را از دام یک 
ازدواج اجباری نجات دهد. جشنواره بین المللی فیلم های روستایی 
»موسترمپ« رویدادی سینمایی است که هر سال در مردادماه 
با مضمون »زندگی در روستا« در شهر پالاراس در  )ماه اوت( 

منطقه کاتالونیا )اسپانیا( برگزار می شود.

| تئاتر  |

| سینما |

نگارگری  پیشکسوت  هنرمند  افشان پور  مهین 
به  درگذشت.  مردادماه   ۳۱ دوشنبه  صبح 
هنرمندان  از  افشان پور  مهین  ایسنا،  گزارش 
نام آشنا و پیشکسوت نگارگری که یونسکو به 

او لقب »گنجینه زنده بشری« داده بود، صبح 
چندسال  از  پس  سالگی   ۸۱ سن  در  دیروز 
سیدعباس  درگذشت.  بیماری  با  مبارزه 
هنرمندان  موسسه  مدیرعامل  عظیمی، 
این  درگذشت  پیامی  در  نیز  پیشکسوت 

گفت. تسلیت  را  پیشکسوت  هنرمند 
در   ۱۳۲۰ شهریور  متولد  افشان پور  مهین 
به  جوانی  و  نوجوانی  دوران  از  او  بود.  تهران 
نقاشی و صورت گری علاقه داشت و در سال 
و  شد  وارد  کمال الملک  هنرستان  به   ۱۳۴۸
مانند »حسین شیخ طبیعت«،  استادانی  نزد 
»یوسفی)تذهیب(«  قلم«،  سیاه  »مشیری 
هنر  تحصیل  به  مرغ(«  و  »الطافی)گل  و 
نگارگری  به  زیادش  علاقه  اما  پرداخت؛ 
استاد  »مرحوم  مکتب  به  را  او  )مینیاتور( 
جلالی سوسن آبادی« کشاند و نزدیک به ۳۰ 
اثر   ۱۰۰ از  بیش  خلق  به  زمینه  این  در  سال 
هنری  یک  درجه  نشان  افشان پور  پرداخت. 

داشت و از طرف یونسکو گنجینه زنده بشری 
محسوب می شد.او دكتري هنري را از وزارت 
مينياتور  رشته  در  اسلامي  ارشاد  و  فرهنگ 
در  پیشتر  نگارگر  هنرمند  اين  كرد.  دريافت 
بود:  ايسنا گفته  به  آثار مينياتورش  نمايشگاه 
است. گو  بخشيده  معنوي  تعالي  من  به  هنر 
كه  چرا  نماندم؛  در  هم  مادي  نظر  از  اينكه 

بودم.  پيشه  قناعت 
بغداد،  جمله  از  را  مختلفی  سبک های  او 
مکتب  سرانجام  و  هرات  یا  تیموری  مغول، 
از  است.  تجربه کرده  نگارگری  در  را  اصفهان 
جمله مهم ترین آثار او می توان به »سواری از 
غیب«، »شیخ صنعان و دختر ترسا«، »سمند 
و  عروسان«  بنداندازی  »مجلس  تیزپای«، 
همچنین  کرد.  اشاره  چشم«  خمار  »آهوان 
در  خیال«  »بانوی  نام  با  او  آثار  مجموعه 
زمان بیماری این نگارگر فقید توسط موسسه 

رسید. چاپ  به  پیشکسوت  هنرمندان 

مهین افشان پور هنرمند پیشکسوت نگارگری درگذشت

با دیدگاهی کل نگرانه و هولستیک]۱[،  جامعه، فرهنگ، 
زبان، ذهن و ... همه یک کل منسجم هستند. هنر، 
اقتصاد، اذهان عمومی، ذهن تک تک افراد، فرهنگ و 
... همه یک کل هستند. هر تغییری در یکی از این  
موارد، به تغییر همۀ موارد منجر می شود. نمی توان در 
دوران تنزل و سقوط اقتصادی، منتظر توسعۀ فرهنگی 
جامعه بود و همینطور بالعکس همراه با سقوط فکری 
و ذهنی، باید سقوط اقتصادی و صنعتی را نیز انتظار 
داشت و همۀ این سقوط و صعودها در زبان نیز نمودار 
می شود. رواج عناصر زبانی مبتذل و بی محتوا، همراه با 
ابتذال و بی محتوایی اذهان سخن گویان روی می دهد.

هر جامعه، کلیّتی است متشکل از جزئیات و مسائلی 
فرهنگ  و  رفتار  جامعه ای،  هر  هم گونه.  و  هم رنگ 
منحصر به خود و گونۀ زبانی ویژۀ خود را دارد. جامعۀ 

ایرانی، اعم از هر صنف و جنس و رنگ، فرهنگ، زبان 
و رفتاری یگانه دارند )فارغ از تفاوت های جزئی و در 
مقایسه با جوامع دورتر(. هر یک از زبان ها، براساس 
را در  نیاز و رشد سخنگویانش، واژگان خاص خود 
حیطۀ خاص خود دارد. چنانچه زبان فرانسوی، بیش 
از زبان انگلیسی در بیان فلسفه موفق بوده است و 
زبان انگلیسی کمبودهایش را با قرض گیری]۲[  از 

زبان فرانسه جبران می کند. 
همانطور که از نام قرض گیری مشخص است، عمل 
وارد کردن عناصر زبانی، چون وارد کردن دیگر ابزارآلات، 
ساده و آسان نیست. خودرو به راحتی و با پرداخت 
اما  وجه مشخصی، قابل خرید و وارد کردن است، 
فرهنگ خودرو به این سادگی وارد نمی شود. با ورود 
ظاهریِ عنصر زبانی به زبان فارسی، فرهنگ و ذهنیتی 
در اطراف این عنصر زبانی شکل می گیرد که شدیداً 
پیشین سخنگویان  ذهنیت  و  فرهنگ  تأثیر  تحت 
فارسی زبان است. کامپیوتر در زبان فارسی، هرگز معنا 
و مفهومی برابر با معادل انگلیسی اش، ندارد )حتی اگر 
نحوۀ تلفظ هر دو یکی باشد(. چنانچه فهم و دریافت 
دریافت یک  و  فهم  با  واژۀ »قلب«،  از  بازاری،  یک 

پزشک از همین واژه، متفاوت است. 
فضای  وارد  شده که  قرض گرفته  زبانی  عنصر  هر 
فرهنگی جدید می شود، تحت تأثیر زبان مقصد، از 
می گیرد.  فاصله  داشت،  مبدأ  زبان  در  مفهومی که 

عناصر قرض گرفته شده در فضای زبان مقصد، به جانب 
فرهنگی مقصد کشیده شده و تغییر مفهومی پیدا 
می کنند. یکی از این نمونه ها کلمۀ »فلسفه« است. 
 philosophy با  دنیاها  و  قرن ها  فارسی،  واژۀ  این 
فاصله دارد و در ترکیباتی چون »فلسفه بافی«، این 

تغییر معنایی و فاصله به خوبی مشهود است.
درواقع زبان فارسی، گونۀ زبانی خاص خود است که 
زبان علم نیست. شاید زبان هنر و عرفان و ... باشد. 
این قابلیت زبان فارسی، به واسطۀ قابلیت های ذهنی 
سخنگویانش است. فارسی زبانان، به علت تفاوت ها و 
تمایزات اجتماعی و روانشناختی شان، اهل علم نبوده 
و نیستند. علمی نبودن این جامعه با تعداد معدودی 
تحول  دچار  دانش دوست،  و  اندیشمند  و  دانشمند 
نمی شود. زبان فارسی نیز با واژه سازی های فرمایشی، 

زبان علم نمی شود.
برای داشتن زبان علم، نیاز به ذهن علمی، فراهنگ 
و  زورکی  سازه های  است.  علمی  جامعۀ  و  علمی 
اطراف  فضای  بر  اندکی  بتوانند  شاید  ناهمخوان، 
ایجاد  چندانی  تغییر  اما  بگذارند،  تأثیر  خود 
هستند  جزئی  سازه های  درنهایت  و  نمی کنند 
با  باشند،  قوی  خیلی  اگر  و  می شوند  حذف  که 

می مانند. باقی  اساسی  تغییرات 
Holistic ]۱[
Borrowing  ]۲[

| پژوهشگر زبان |

|  فرح ابوطالبی |

توسعه زبان
زبان علم

ساختگی نمی شود


